
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9172
2. Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Γ. Κασαπίδη και Κ.

Σκανδαλίδη, σελ. 9153

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 9127
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

9128 - 9144
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη λήψη µέ-

τρων ενίσχυσης των επιχειρήσεων της Κρήτης κ.λπ., σελ.
9145

β) Προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε τις προµήθειες υλικών και υπηρεσιών των φορέων
Υγείας κ.λπ., σελ. 9146

γ) Προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας σχετικά µε την αν-
τιµετώπιση των προβληµάτων στη λειτουργία της πολεµικής
βιοµηχανίας Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα (ΕΑΣ) κ.λπ., σελ.
9148

δ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη σχετικά µε
τον ελλιµενισµό πλοίων στην παραλία Κουκουναριών Σκιάθου
κ.λπ., σελ. 9150

4. Συζήτηση επερώτησης Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε τα προβλήµατα του
πετρελαιαγωγού Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, σελ. 9154

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
α) Κατάθεση Εκθέσεως ∆ιαρκούς Επιτροπής:
Η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυ-
βέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης
της Ρωσικής Οµοσπονδίας για την εµπορική ναυτιλία», σελ.
9152

β) Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ι-

καιωµάτων, Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης, Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας,
Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Παιδείας, ∆ια
Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Προ-
στασίας του Πολίτη, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση και
εφαρµογή της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών κατά του ∆ιε-
θνικού Οργανωµένου Εγκλήµατος και των τριών Πρωτοκόλ-
λων αυτής και συναφείς διατάξεις», σελ. 9152

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΟΥΓΙΑΣ Σ., σελ. 9151, 9152
ΖΗΣΗ Ρ. , σελ. 9151, 9152
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 9145
ΜΑΡΚΑΚΗΣ Π. , σελ. 9151
ΜΑΥΡΙΚΟΣ Γ. , σελ. 9149
ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ Π. , σελ. 9148, 9150
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , σελ. 9146, 9148
ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ Φ. , σελ. 9145, 9146
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 9147

Β. Επί της επερώτησης:
ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ ∆., σελ. 9154, 9155, 9168
ΑΝΤΩΝΑΡΟΣ Ε. , σελ. 9157
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 9157
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 9155, 9169
∆ΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9158
∆ΙΩΤΗ Η., σελ. 9167
ΖΙΩΓΑΣ Ι. , σελ. 9166
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 9161, 9163, 9170
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν., σελ. 9159, 9169
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ. 9165
ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ Β. , σελ. 9172
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 9167
ΣΙΟΥΦΑΣ ∆. , σελ. 9159
ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ Ε., σελ. 9156
ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ Κ. , σελ. 9163, 9171

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’

∆ευτέρα 21 Ιουνίου 2010



Αθήνα, σήµερα στις 21 Ιουνίου 2010, ηµέρα ∆ευτέρα και ώρα
18.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Βουλευτή Ηρακλείου
κ. Βασίλειο Κεγκέρογλου τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συµβασι-
ούχων Πυροσβεστών Πυρόσβεσης ∆ιάσωσης αιτείται τη ρύθµιση
συνταξιοδοτικών προβληµάτων του Κλάδου της.

2) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπον-
δία Απόστρατων Αξιωµατικών Σωµάτων Ασφαλείας αιτείται τη
τροποποίηση -προσθήκη του άρθρου 16 στο σχέδιο νόµου για το
ασφαλιστικό.

3) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Ιωαννίνων αιτείται
να συνεχίσει η ισχύς της διαταγής Τ.1168/55/Α0019 /22-02-2000.

4) Οι Βουλευτές, Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ, Α’ Αθη-
νών κ. ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία ο Νοµάρχης Χίου αιτείται έκτακτης επιχορήγησης για
τη συνέχιση της λειτουργίας του Κέντρου Προσωρινής ∆ιαµονής
Μεταναστών στο νοµό του.

5) Ο Βουλευτής Αττικής (Υπόλοιπο) κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία εκφράζει τη διαµαρτυρία του
για την προσπάθεια απαξίωσης της κοινωνίας των κυνηγών από
την Πολιτεία.

6) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ζαχαρίας Καψαλάκης, Αιρετός
ΑΠΥΣΠΕ Κρήτης αιτείται την κάλυψη των κενών θέσεων σχολι-
κών συµβούλων στην Κρήτη.

7) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Κολίνδρου Νοµού Πιε-

ρίας αιτείται οικονοµική ενίσχυσης στους καπνοπαραγωγούς της
περιοχής του για την κάλυψη των ζηµιών από τις ιώσεις στην καλ-
λιέργεια του καπνού.

8) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι ήταν
πλαστή η µήνυση του Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολόπουλου κατά
του ∆ηµάρχου Πατρέων κ. Φούρα.

9) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΡΟΒΛΙΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι Αρτεσιανού Νοµού
Καρδίτσας αιτούνται την αλλαγή χάραξης περιφερειακού δρό-
µου Καρδίτσας -Αρτεσιανού - Τρικάλων.

10) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι του ∆ηµοτικού ∆ια-
µερίσµατος Λογγάδων - Μάζιας Νοµού Ιωαννίνων αιτούνται την
ανάκληση των δύο αποφάσεων σχετικά µε τον καθορισµό ορίων
Όχθης - Παλαιάς Όχθης και Παρόχθιας Ζώνης.

11) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Τουριστικών Εµπορι-
κών Επιχειρήσεων Περάµατος Νοµού Ιωαννίνων αιτείται την κα-
τασκευή κόµβου στη θέση «∆ρίσκος» της Εγνατίας Οδού.

12) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η ∆ιεύθυνση Στήριξης - Λει-
τουργίας Οργάνων Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Ιωαννίνων αι-
τείται οι σταθµοί διοδίων να λειτουργήσουν στα όρια του Νοµού
Ιωαννίνων µε τους όµορους Νοµούς Θεσπρωτίας και Τρικάλων.

13) Η Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΣΟΦΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµό-
νων 1ου και 2ου ∆ηµοτικού Σχολείου Βόνιτσας Νοµού Αιτωλ/νίας
αιτείται την άµεση έναρξη των εργασιών επισκευής του σχολείου.

14) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Ιωαννίνων αιτείται
τη συνέχιση της ισχύς της διαταγής Τ.1168/55/Α0019/22-02-2000.

15) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ενοικιαζόµενων ∆ω-
µατίων - ∆ιαµερισµάτων «ΑΠΤΕΡΑ» Νοµού Χανίων Κρήτης
αιτείται την εφαρµογή της ρύθµισης για απαλλαγή των ιδιοκτη-
τών έως 10 ενοικιαζόµενων δωµατίων από την υποχρεωτική
ασφάλιση του ΟΑΕΕ.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’
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16) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Ξυλοκάστρου Νοµού
Κορινθίας εκφράζει τη διαµαρτυρία του στη δηµιουργία λατο-
µείου στη θέση «Σπηλιές» στον δήµο του.

17) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πολιτιστικός Επιµορφωτικός
Εξωραϊστικός Σύλλογος Άρβης του ∆ήµου Βιάννου του Νοµού
Ηρακλείου Κρήτης αιτείται τη δηµιουργία ∆ηµοτικού ∆ιαµερί-
σµατος Άρβης.

18) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-

ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Αποκλει-
στικών Νοσοκόµων Νοσηλευτικών Ιδρυµάτων Νοµού Αττικής
προτείνει να ανασταλεί η χορήγηση από το ΙΚΑ αδειών εργα-
σίας αποκλειστικής νοσοκόµας, λόγω κορεσµού του επαγγέλ-
µατος.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 9691/04-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Τσούκαλη Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 997/4-06-2010 έγ-
γραφο από την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η
ακόλουθη απάντηση:

9128 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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9130 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 21 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 9131



2. Στην µε αριθµό 9976/11-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κουκοδήµου Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 963/4-06-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων η ακόλουθη απάντηση:

9132 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 10038/12-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./ΓΡ.ΥΠ./

Κ.Ε./934/4-06-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού και
Τουρισµού η ακόλουθη απάντηση:
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9134 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



4. Στην µε αριθµό 10069/12-05-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Αδώνιδος και Πλεύρη Αθανα-
σίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./939/4-06-

2010 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού η
ακόλουθη απάντηση:
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9136 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



5. Στην µε αριθµό 10195/14-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Χατζηδάκη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΤΚΕ/Φ.2/12705

/4-06-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:
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9138 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6. Στην µε αριθµό 10251/19-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
∆ερµεντζόπουλου Αλέξανδρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 21/283/

ΑΣ567δις/4-06-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:

9140 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7. Στην µε αριθµό 10462/20-05-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αποστολάτου Βαΐτση (Βάη) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1622Β/4-06-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής η ακόλουθη απάντηση:

9142 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8. Στην µε αριθµό 10477/20-05-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Πλεύρη Αθανασίου και Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Αδώνι-

δος δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 21/299/ΑΣ584δις/4-6-2010 έγγραφο
από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη απάντηση:

9144 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, ει-
σερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 946/15-6-2010 επίκαιρη ερώ-

τηση του Βουλευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ.
Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε τη λήψη µέτρων ενίσχυσης των επιχειρήσεων της Κρήτης
κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου σε περί-
ληψη έχει ως εξής:

«Κύριε Υπουργέ, η δυσχερής οικονοµική κατάσταση στην
οποία έχουν οδηγηθεί οι επιχειρήσεις της Κρήτης, αγροτικές, µε-
ταποιητικές, εµπορικές και ξενοδοχειακές έχει σαν αποτέλεσµα
οι περισσότερες από αυτές να βρίσκονται αντιµέτωπες µε το λου-
κέτο αφού δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν στις οικονοµικές τους
υποχρεώσεις.

Κυριότερες αιτίες:
Η κάθετη πτώση της τουριστικής κίνησης, η µείωση της κατα-

νάλωσης, η σηµαντική µείωση του αγροτικού εισοδήµατος, το
υψηλό κόστος µεταφορών πρώτων υλών και προϊόντων, η υπερ-
βολική καθυστέρηση καταβολής από το κράτος των επιχορηγή-
σεων από τα επενδυτικά προγράµµατα και η δυσκολία που
εµφανίζουν οι τράπεζες (εικονική και πραγµατική) για τη στήριξη
των επιχειρήσεων.

Για όλα τα παραπάνω και για να αντιµετωπιστεί η µεγάλη
ύφεση στην τοπική οικονοµία απαιτείται η στήριξη των επιχειρή-
σεων για τη διάσωσή τους και τη διατήρηση των θέσεων απα-
σχόλησης µε ρυθµίσεις δανειακών υποχρεώσεων αλλά και τη
χορήγηση νέων δανείων κίνησης και:

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ:
1. Αν προτίθεστε να προχωρήσετε σε δανειοδότηση µε κεφά-

λαια κίνησης των βιώσιµων, µεταποιητικών, εµπορικών και ξενο-
δοχειακών επιχειρήσεων µέχρι του 35% του µέσου κύκλου εργα-
σιών των τριών τελευταίων ετών, αλλά και σε ρύθµιση των µέχρι
τώρα οφειλών των επιχειρήσεων αυτών στις τράπεζες µε νέο δε-
καετές δάνειο µε 50% επιδοτούµενο επιτόκιο.

2. Αν προτίθεστε να παραχωρήσετε εγγύηση του ελληνικού δη-
µοσίου για τη ρύθµιση παλαιών δανείων, βιώσιµων αγροτικών και
κτηνοτροφικών επιχειρήσεων και αγροτικών συνεταιρισµών αλλά
και χορήγηση νέων δανείων κεφαλαίου κίνησης».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Κεγκέρογλου θα απαντήσει ο
Υφυπουργός Οικονοµικών, κ. Φίλιππος Σαχινίδης.

Ορίστε, κύριε Σαχινίδη, έχετε το λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, συµµερίζοµαι απολύτως την αγωνία σας για

τη δυσχερέστατη οικονοµική κατάσταση στην οποία έχει περιέλ-
θει ο επιχειρηµατικός κόσµος του νησιού σας και ιδιαίτερα όσοι
δραστηριοποιούνται στον τοµέα των αγροτικών, µεταποιητικών
και ξενοδοχειακών επιχειρήσεων.

Βέβαια, η πτώση της τουριστικής κίνησης, η µείωση της κατα-
νάλωσης και του αγροτικού εισοδήµατος και το υψηλό κόστος
των πρώτων υλών και προϊόντων, όπως αντιλαµβάνεστε κι εσείς,
δεν αφορούν µόνο την οικονοµία του αγαπηµένου σε σας και σε
µένα νησιού της Κρήτης αλλά των περισσοτέρων περιφερειών
της χώρας. Για το λόγο αυτό δεν σας κρύβω ότι είµαστε αποδέ-
κτες ανάλογων αιτηµάτων από επιχειρήσεις, βιοµηχανίες και βιο-
τεχνίες από όλη την Ελλάδα.

Όπως γνωρίζετε, η πρόσβαση των επιχειρήσεων σε χρηµατο-
δότηση κατά τη διάρκεια της τρέχουσας χρηµατοπιστωτικής κρί-
σης µε την παροχή εγγυήσεων µέσω προσωρινού πλαισίου
στήριξης ρυθµίζεται από το νόµο 2322/95 καθώς επίσης και τις
υπουργικές αποφάσεις της 3ης και της 23ης Ιουλίου 2009.

Η εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου δεν υπερβαίνει το 70% σε
δανειακές συµβάσεις που θα καταρτιστούν µέχρι την 31 ∆εκεµ-
βρίου 2010, µεταξύ επιχειρήσεων όλων των εταιρικών µορφών
και µεγεθών που δραστηριοποιούνται στην Ελλάδα, ανεξάρτητα
από τον κλάδο δραστηριότητας και των πιστωτικών ιδρυµάτων.

Τα δάνεια αυτά χορηγούνται για κεφάλαια κίνησης µε οποι-
αδήποτε µορφή πίστωσης, για επενδυτικούς σκοπούς, για την
εξόφληση λοιπών ληξιπρόθεσµων οφειλών, που δεν ξεπερνούν
το 50% του εγγυηµένου δανείου κατά τις 14 Ιουλίου του 2009.

Το µέγιστο ύψος του εγγυηµένου δανείου αποτελεί συνάρτηση
των οικονοµικών µεγεθών της δανειολήπτριας επιχείρησης και
δεν µπορεί να υπερβαίνει το ετήσιο µισθολογικό κόστος του
έτους 2008. Προϋπόθεση για τη λήψη του δανείου µε εγγύηση
είναι ότι οι επιχειρήσεις δεν θα µειώσουν το προσωπικό τους
µέσα σε δύο χρόνια από την εκταµίευση του δανείου.

Οι επιχειρήσεις υποβάλλουν στις τράπεζες επιχειρησιακό
πλάνο και οι τελευταίες, όταν κρίνουν ότι πληρούνται οι όροι της
βιωσιµότητας και της πιστοληπτικής ικανότητας, εισηγούνται τη
χορήγηση του δανείου.

Οι επιχειρήσεις που είναι εγκατεστηµένες και λειτουργούν
στην Περιφέρεια της Κρήτης µπορούν να ενταχθούν στο προ-
σωρινό πλαίσιο στήριξης για τη χρηµατοδότησή τους, µε την εγ-
γύηση του ελληνικού δηµοσίου, σύµφωνα µε τους όρους και τις
προϋποθέσεις που τίθενται στις σχετικές υπουργικές αποφάσεις.

Η µελέτη βιωσιµότητας και το σχέδιο εξυγίανσης των επιχει-
ρήσεων, θα έπρεπε, κύριε συνάδελφε, να είναι οι λέξεις κλειδιά
στη διαδικασία χορήγησης των εγγυήσεων του ελληνικού δηµο-
σίου.

Ο λόγος γι’ αυτό είναι ότι µόνο έτσι επιτελείται ο βασικός στό-
χος των οικονοµικών πολιτικών που εφαρµόζει το δηµόσιο, δη-
λαδή, η ενίσχυση των υγιών επιχειρήσεων, η δηµιουργία και δια-
τήρηση θέσεων εργασίας και η εν γένει υποστήριξη της ανάπτυ-
ξης, ιδιαίτερα σε γεωγραφικές περιφέρειες της χώρας, οι οποίες
έχουν ανάγκη από αυτή τη στήριξη.

∆υστυχώς, όµως, η εµπειρία από το πρόσφατο παρελθόν, µας
έχει δείξει ότι µε διαφορετικό τρόπο ακολουθήθηκαν οι πολιτι-
κές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Συχνά στην πράξη και σε µεγάλο βαθµό, το εργαλείο της πα-
ροχής δηµόσιων εγγυήσεων, έχει καταστρατηγηθεί, καθώς ενι-
σχύθηκαν επιχειρήσεις αµφίβολης βιωσιµότητας, µέσω των
πελατειακών σχέσεων που είχαν αναπτυχθεί, όλο το προηγού-
µενο χρονικό διάστηµα, όπως συνέβη και µε άλλα αναπτυξιακά
εργαλεία, όπως τα κοινοτικά προγράµµατα.

Σήµερα, όµως, θα πρέπει κι εσείς να ξέρετε καλύτερα από
κάθε άλλον, ότι ο πολίτης ζητεί διαφάνεια σε κάθε πρωτοβουλία
που παίρνει η Κυβέρνηση και θέλει να ξέρει ότι και το τελευταίο
ευρώ, το οποίο διατίθεται για αναπτυξιακούς σκοπούς, διατίθεται
κατά ένα τρόπο που διασφαλίζει τη µέγιστη αποτελεσµατικότητα.

Κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Ηρακλείου Κρήτης, κ. Βασίλειος

Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η δηµόσια συζήτηση αυτές τις ηµέρες αφορά

τις εργασιακές σχέσεις, τις αποζηµιώσεις που περιµένουν οι αν-
θρώποι που χάνουν τη δουλειά τους, αφορά ενισχύσεις από τον
ΟΑΕ∆, πολλά ζητήµατα, που έχουν να κάνουν µε µία προϋπό-
θεση. Για να µπορεί µια επιχείρηση να πληρώσει την αποζηµίωση
σε έναν εργαζόµενο ή για να µπορεί µια επιχείρηση να διατηρή-
σει µια θέση εργασίας, θα πρέπει να έχει το χαρακτηριστικό που
είπατε, την ελάχιστη βιωσιµότητα σε αυτήν την κρίσιµη κατά-
σταση και αυτό ασφαλώς είναι ένα πραγµατικό θέµα.

Το κόστος λειτουργίας των επιχειρήσεων -ιδιαίτερα των πολύ
µικρών και των µικρών- έχει ανέβει κατακόρυφα αυτήν την πε-
ρίοδο, λόγω και της αύξησης, στους έµµεσους φόρους, της φο-
ρολογίας, λόγω όµως, και της αύξησης βασικών στοιχείων της
λειτουργίας τους. Αυτό ασφαλώς, δεν έχει να κάνει µόνο µε το
Υπουργείο σας και δεν έχει να κάνει µόνο µε την Κρήτη.

Θα πρέπει να δούµε όµως, ορισµένα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά
που υπάρχουν για τις επιχειρήσεις της Κρήτης, γιατί ο µεγάλος
αριθµός τουριστικών επιχειρήσεων -ταυτόχρονα αγροτικών και
µεταποιητικών αγροτικών προϊόντων- έχει πληγεί ιδιαίτερα από
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αυτή την οικονοµική κρίση και µε το χαρακτηριστικό του νησιώ-
τικου χαρακτήρα που έχει η Κρήτη και τα άλλα νησιά, έχουν ένα
επιπλέον πρόβληµα για να αντιµετωπίσουν αυτήν τη συγκυρία.

Έτσι η πρόταση, η οποία έρχεται από πολλούς φορείς της
Κρήτης και από άλλους συναδέλφους –σας έχει καταθέσει και ο
κ. Καρχιµάκης, όχι µόνο ως Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης,
αλλά και ως Βουλευτής Λασιθίου- έρχεται να ενισχυθεί µε αυτή
την ερώτηση. Σας ζητάµε να παράσχετε κάθε βοήθεια είτε µε τη
µορφή της εγγύησης του δηµοσίου για βιώσιµες –µε σχέδιο
ασφαλώς- επιχειρήσεις, που θα καταστούν βιώσιµες µε αυτή τη
στήριξη, για αυτές που πλήττονται ιδιαίτερα, µε αξιοποίηση των
χρηµάτων του ν.128/1975 για επιδοτούµενο επιτόκιο, για να κά-
νουν ένα πρόγραµµα ανατροφοδότησης των δανείων µε ενιαίο
δάνειο δεκαετές, είτε αυτό αφορά αποπληρωµή παλαιών δανείων
είτε αφορά κεφάλαια κίνησης και να έχουν κοινό χαρακτηριστικό
την αντιµετώπιση των προβληµάτων µικρών και πολύ µικρών επι-
χειρήσεων στις νησιώτικες περιοχές.

Στην Κρήτη και στα άλλα νησιά έχουν ιδιαίτερο πρόβληµα. Τα
µεταφορικά κοστίζουν πολύ περισσότερο από ό,τι σε άλλες πε-
ριοχές και µε την ιδιαίτερη µέριµνα που επιτάσσει το Σύνταγµα
για τις νησιώτικες περιοχές, θα ήθελα να δείτε αυτό το θέµα µε
ιδιαίτερη προτεραιότητα.

Θα πρέπει να σας θυµίσω δε, ότι ανάλογη απόφαση υπήρξε
επί προηγούµενης κυβέρνησης, µόνο για έξι νοµούς της κεντρι-
κής Ελλάδας, θα έλεγα. Αυτό ασφαλώς δεν ήταν κάτι διαφανές,
γιατί δεν αφορούσε ευρύτερες περιοχές.

Το αίτηµά µας, όµως, που αφορά τις νησιώτικες περιοχές, την
Κρήτη και τις επιχειρήσεις στα άλλα νησιά, θα πρέπει να ειδωθεί
σε πρώτη προτεραιότητα.

Καταλαβαίνω από αυτά που είπατε ότι ήδη έχετε µελετήσει το
θέµα, διότι δεν έρχεται µόνο µέσω της κοινοβουλευτικής οδού,
αλλά έρχεται και απευθείας από τους φορείς. Ευελπιστούµε,
κύριε Υφυπουργέ, ότι το επόµενο διάστηµα, θα µπορέσετε µε µία
τέτοια απόφαση, να δώσετε τη δυνατότητα στις επιχειρήσεις να
ενταχθούν σε ένα τέτοιο πρόγραµµα. Αυτό θα αποτελέσει πιλότο
για να εφαρµοστεί στη συνέχεια σε όλη την Ελλάδα.

Συµφωνώ απόλυτα ότι η προϋπόθεση θα είναι, τα χρήµατα του
φορολογούµενου πολίτη να αξιοποιηθούν, ούτως ώστε η ωφέ-
λεια να επιστρέψει στον πολίτη είτε ως θέση εργασίας είτε ως
κύκλος εργασιών –τζίρος- ο οποίος θα επανεκκινήσει την οικο-
νοµία σε τοπικό επίπεδο, για την αντιµετώπιση του φαύλου κύ-
κλου της ύφεσης, στην οποία βρισκόµαστε τώρα εκ των πραγµά-
των.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Οικονοµικών κ. Σαχινίδης.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να τονίσω την υπευθυνότητα µε την οποία ανέπτυξε την

επίκαιρη ερώτησή του ο συνάδελφός µου, ο κ. Κεγκέρογλου, ο
οποίος αναγνώρισε ότι κάθε φορά που το δηµόσιο παίρνει µία
πρωτοβουλία για να στηρίξει µία επιχείρηση, αυτό θα πρέπει να
γίνεται µε κάποιους πολύ αυστηρούς κανόνες.

Και είπε ο συνάδελφός µου, ο κ. Κεγκέρολγου ότι απαραίτητη
προϋπόθεση για να µη ρίχνουµε τα χρήµατα του Έλληνα φορο-
λογούµενου µέσα σε µία «µαύρη τρύπα» και πηγαίνουν χαµένα,
είναι οι επιχειρήσεις που στηρίζονται να πληρούν το κριτήριο της
βιωσιµότητας και η στήριξη, που έρχεται κάθε φορά από την πο-
λιτεία, να έρχεται για να δώσει σε αυτές τις επιχειρήσεις τη δυ-
νατότητα να ξεφύγουν από µία στιγµή δυσκολίας, όπως είναι οι
τρέχουσες δυσκολίες µε τις οποίες πολλές επιχειρήσεις βρί-
σκονται αντιµέτωπες σήµερα.

Θέλω επίσης, να επιβεβαιώσω αυτό που είπε ο συνάδελφός
µου ο κ. Κεγκέρογλου ότι όντως και ο κ. Καρχιµάκης ο Υφυ-
πουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, µε σχετικό σηµείωµα, και άλλοι
συνάδελφοι από την Κρήτη καθώς και πάρα πολλοί φορείς έχουν
επισηµάνει το ρόλο που µπορεί να διαδραµατίσει το δηµόσιο για
τις επιχειρήσεις της Περιφέρειάς τους που αντιµετωπίζουν προ-
βλήµατα.

Βέβαια, θέλω να απαντήσω στο θέµα, το οποίο έβαλε ο κύριος
συνάδελφος σχετικά µε τις πρωτοβουλίες που είχαν παρθεί στο

παρελθόν από το δηµόσιο, για την υποστήριξη επιχειρήσεων σε
νοµούς της βόρειας Ελλάδος.

Αν και δεν είχα τη δυνατότητα να έχω µία πλήρη εικόνα, κύριε
συνάδελφε, για τον τρόπο µε τον οποίο πάρθηκαν οι αποφάσεις
αυτές στο παρελθόν, έχοντας δει τους νοµούς και τα ποσά,
καθώς, επίσης, και τις επιχειρήσεις -όχι στο σύνολό τους, αλλά
από κάποια στοιχεία τα οποία αναζήτησα για όσο διάστηµα βρί-
σκοµαι σε αυτή τη θέση- κατέληξα στο συµπέρασµα ότι σε ένα
µεγάλο βαθµό η λογική, η οποία υπήρχε είναι, ότι στην προσπά-
θεια να στηριχθεί η περιφερειακή ανάπτυξη δόθηκε προτεραι-
ότητα σε εγγυήσεις προς επιχειρήσεις που λειτουργούν στους
νοµούς που βρίσκονται στα βόρεια σύνορα της χώρας. Κάποια
από αυτά ήταν ληξιπρόθεσµα, κάποια από αυτά ήταν ενήµερα.

Αντιλαµβάνοµαι –και έχετε πολύ δίκιο- ότι δεν χρήζουν προ-
στασίας µόνο οι επιχειρήσεις αυτών των νοµών, αλλά θα πρέπει
κάποια στιγµή να αξιολογήσουµε και να δούµε εάν αυτό το ερ-
γαλείο, δηλαδή η εγγύηση που παρέχει το ελληνικό δηµόσιο,
µπορεί να αξιολογηθεί και να αξιοποιηθεί και στις περιπτώσεις
επιχειρήσεων που είναι εγκατεστηµένες σε άλλες περιοχές της
χώρας. Θα εξετάσω αυτό το αίτηµα, το οποίο έχει υποβάλει και
ο συνάδελφός µου µε την ερώτηση την οποία κατέθεσε, ώστε να
απαντήσουµε συνολικά, διότι και στο Γενικό Λογιστήριο και στο
Υπουργείο Οικονοµικών αυτήν τη στιγµή επανεξετάζουµε το
ρόλο των διαφόρων πολιτικών που ασκούµε, προκειµένου να δια-
σφαλίσουµε ότι και η περιφέρεια θα βρίσκεται σε ένα ρυθµό σύγ-
κλισης σε σχέση µε τους ρυθµούς ανάπτυξης που έχουν οι πιο
ανεπτυγµένες περιοχές της χώρας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη

µε αριθµό 948/15-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Τσιάρα προς την Υπουργό
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις προµήθειες
υλικών και υπηρεσιών των φορέων Υγείας κ.λπ..

Αναλυτικά η επίκαιρη ερώτηση του κ. Τσιάρα έχει ως εξής:
«Τραγικά σηµαντικές αναµένονται να είναι οι καθυστερήσεις

της έγκαιρης προµήθειας υλικών και υπηρεσιών από τους φορείς
υγείας. Αυτό προκύπτει από την εγκύκλιο οδηγιών, η οποία απε-
στάλη από την Επιτροπή Προµηθειών Υγείας (ΕΠΥ) σε όλες τις
υγειονοµικές µονάδες και η οποία προβλέπει τη διαδικασία που
πρέπει να ακολουθείται από την 1.6.2010, σχετικά µε τις προµή-
θειες. Σύµφωνα µε την υπ’ αριθµόν 4516/25-2-2010 εγκύκλιο Νο.1
της ΕΠΥ, οι υγειονοµικοί φορείς για τις προµήθειές τους θα µπο-
ρούν να προχωρούν σε ανοικτές διαδικασίες διαπραγµάτευσης
σύµφωνα µε συγκεκριµένους όρους. Η ανωτέρω διαδικασία,
όµως, θα πραγµατοποιείται µετά από προηγούµενη έγκριση της
ΕΠΥ σε σχετικό αίτηµα του φορέα. Ταυτόχρονα, το εν λόγω αί-
τηµα θα πρέπει να φέρει και την αιτιολογηµένη σύµφωνη γνώµη
της εποπτεύουσας οικείας ΥΠε.

Αντιλαµβάνεσθε, λοιπόν, πως για να προχωρήσει µία προµή-
θεια, θα πρέπει να υποβάλλεται σχετικό αίτηµα του Υγειονοµικού
Φορέα στην οικεία Υ.Πε. και να αναµένεται η αιτιολογηµένη σύµ-
φωνη γνώµη αυτής. Στη συνέχεια, θα υποβάλλει νέο αίτηµα προς
την ΕΠΥ, από την οποία θα πρέπει να περιµένει τη σχετική έγ-
κριση. Αφού λοιπόν ολοκληρωθεί ο εν λόγω γραφειοκρατικός κύ-
κλος, τότε και µόνο τότε θα προχωρά η σχετική ανοικτή δια-
δικασία για την προµήθεια υλικών ή υπηρεσιών.

Κατόπιν τούτων, ερωτάται η αρµόδια Υπουργός:
1. Τι µέτρα πρόκειται να λάβει για την απλοποίηση και τη συν-

τόµευση της προβλεπόµενης από την υπ’ αριθµόν 4516/25-5-
2010 εγκύκλιο Νο.1 της ΕΠΥ, διαδικασία για την προµήθεια
υλικών και υπηρεσιών;

2. Πότε αναµένεται να ολοκληρωθούν οι σχετικές διαγωνιστι-
κές διαδικασίες του Π.Π.Υ.Υ.2010, ώστε να αποκατασταθεί η εύ-
ρυθµη λειτουργία των φορέων Υγείας»;

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Τσιάρα θα απαντήσει η Υπουρ-
γός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μαριλίζα Ξενογιαννα-
κοπούλου.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Αγαπητέ συνάδελφε, όπως γνωρίζετε, είχαµε να αντιµετωπί-
σουµε πάρα πολλά προβλήµατα τον τελευταίο καιρό στο χώρο
της υγείας, λόγω του συσσωρευµένου χρέους και των δυστυχώς
εκβιαστικών κινήσεων που έπρεπε να αντιµετωπίσουµε από την
πλευρά των προµηθευτών. Ευτυχώς, πριν από µερικές ηµέρες,
υπήρξε µια κατ’ αρχάς συµφωνία µέσα από διάλογο µε τους προ-
µηθευτές και βάσει της οποίας µπορούµε πλέον να αποπληρώ-
σουµε µε όρους επωφελείς για το δηµόσιο συµφέρον, δηλαδή
στην πράξη µε µία έκπτωση του 15%, καθώς, όπως γνωρίζετε
καλά, µιλάµε για την περίοδο 2005-2009 και για 6,2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, εκ των οποίων 1,2 δισεκατοµµύρια αποπληρώσαµε
µε µετρητά µέχρι το ∆εκέµβριο, αλλά υπήρχαν τα 5 δισεκατοµ-
µύρια που έπρεπε και αυτά να αποπληρωθούν. Η προηγούµενη
πενταετία ήταν µια περίοδος που είχαµε πάρα πολλά θέµατα και
εξωσυµβατικά, αλλά και σοβαρές υπερτιµολογήσεις, πράγµατα
που έχουµε συζητήσει και στην αρµόδια επιτροπή. Θα έρθει σχε-
τικά µε αυτό το θέµα και τροπολογία από την πλευρά µας και θα
έχουµε την ευκαιρία να τα συζητήσουµε.

Όµως, δεν πρέπει να επαναληφθούν τέτοιου είδους προβλή-
µατα. Και νοµίζω ότι εδώ είναι ένα σηµείο, το οποίο όλες οι πτέ-
ρυγες του Κοινοβουλίου έχουµε τονίσει. Είχαµε την ευκαιρία να
φέρουµε κάποιες θεσµικές ρυθµίσεις τον Απρίλιο, που έγιναν θε-
τικά αποδεκτές, δηλαδή τη δυνατότητα να υπάρχουν ηλεκτρονι-
κοί διαγωνισµοί, να υπάρχει παρατηρητήριο για τις χαµηλότερες
τιµές, πράγµατα που τα έχουµε δροµολογήσει, αλλά έπρεπε να
βρούµε και έναν τρόπο να καλύψουµε την ενδιάµεση περίοδο.
∆ηλαδή, γυρίζουµε σελίδα τώρα µε τη ρύθµιση του χρέους και
άρα δεν είναι το ΕΣΥ κάτω από οµηρία και εκβιασµό, ενώ τρέ-
χουν οι διαγωνισµοί, γιατί έχουν βγει ήδη και µάλιστα θα γίνουν
πιλοτικά, µε ηλεκτρονικό τρόπο, για έξι αναλώσιµα, όπως και οι
διαγωνισµοί του ετήσιου προγράµµατος προµηθειών, αλλά αυτό
βέβαια θα πάρει ένα διάστηµα µέχρις ότου να έχουµε τα αποτε-
λέσµατα αυτών των διαγωνισµών. Όµως, η βασική µας αρχή είναι
πλέον οι διαγωνισµοί να είναι ο κανόνας, ακόµα και για τα ανα-
λώσιµα.

Υπάρχει, όµως, αυτό το µεσοδιάστηµα µέχρις ότου να έχουµε
κατακύρωση των διαγωνισµών. Εκεί, λοιπόν, για να µην πάµε πάλι
σ’ αυτήν την παλιά διαδικασία που δηµιούργησε όλα αυτά τα φαι-
νόµενα της απευθείας ανάθεσης, επελέγη από την Επιτροπή
Προµηθειών Υγείας –και εστάλη σχετική εγκύκλιος σε όλα τα νο-
σοκοµεία, στην οποία σωστά αναφέρεσθε και εσείς- να υπάρχει
µία ανοικτή διαδικασία διαπραγµάτευσης. ∆ηλαδή, να υπάρχει
ένας υπολογισµός από κάθε νοσοκοµείο περίπου για αυτό το µε-
σοδιάστηµα πόσα είδη θα χρειαστεί, σε τι ποσότητα και έτσι να
υπάρχει και η διαφάνεια που πρέπει, να µην γίνει απευθείας µε
έναν προµηθευτή, αλλά να υπάρχει µια ανοικτή διαπραγµάτευση
µε περισσότερους προµηθευτές και, επίσης, να επιτευχθούν και
οι καλύτερες τιµές.

Βέβαια, µπήκε ένα θέµα –το αναφέρετε και εσείς- ότι υπήρχε
υπερβολικό βάρος στις διαδικασίες που έλεγε η εγκύκλιος, γιατί
από τη µια θέλουµε να βάλουµε κανόνες, αλλά ξέρουµε πολύ
καλά ότι υπάρχουν και τα επείγοντα. Γι’ αυτόν το λόγο, επειδή ει-
σπράξαµε αυτήν την παρατήρηση, θέλω να σας ενηµερώσω ότι,
κρατώντας την ανάγκη να υπάρχει ένας έλεγχος, διότι δεν µπο-
ρούµε να φθάσουµε στο σηµείο, όπου το κάθε νοσοκοµείο κάνει
απευθείας αναθέσεις, έγινε µια ορθή επανάληψη της εγκυκλίου,
δόθηκαν διευκρινίσεις και έτσι υπάρχουν δύο θέµατα που δια-
σκεδάζουν το φόβο που και εσείς εκφράσατε.

Πρώτον, δεν χρειάζεται να περάσει µέσω της υγειονοµικής πε-
ριφέρειας, άρα έχουµε την απλοποίηση που ζητάτε. ∆ηλαδή,
από το νοσοκοµείο πάει απευθείας στην Επιτροπή Προµηθειών
Υγείας.

∆εύτερον, κατά κανόνα κρατάµε την ανοικτή διαπραγµάτευση,
αλλά εάν υπάρχει επείγον περιστατικό, δίδεται η δυνατότητα στο
διοικητή να προχωρήσει και να κάνει αυτήν την εσπευσµένη προ-
µήθεια, υπό τον όρο όµως ότι θα στείλει πίσω στην ΕΠΥ και θα αι-
τιολογήσει το επείγον. Του δίνει αυτήν τη δυνατότητα, δηλαδή, η
εγκύκλιος για πραγµατικά άκρως επείγουσες περιπτώσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-

τής της Νέας ∆ηµοκρατίας στο Νοµό Καρδίτσας, κ. Τσιάρας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν απαντήσω στην κυρία Υπουργό τουλάχιστον γι’ αυτά που

ισχυρίστηκε, θα ήθελα να τονίσω κάτι το οποίο πολλές φορές
όλοι έχουµε παραδεχθεί σε αυτήν την Αίθουσα. Όταν µιλάµε για
θέµατα υγείας, η όποια προσπάθεια αντιπολίτευσης µέσω του
κοινοβουλευτικού ελέγχου ή κάποιων άλλων διαδικασιών δεν
µπορεί παρά να γίνεται καλόπιστα και να γίνεται ακριβώς, γιατί
είµαι από αυτούς που πιστεύουν ότι η υγεία δεν έχει χρώµα πο-
λιτικό ή κοµµατικό και ο Έλληνας πολίτης, ο οποίος προσέρχεται
σ’ ένα νοσοκοµείο ή σε ένα δηµόσιο ίδρυµα το οποίο ουσιαστικά
του δίνει τη δυνατότητα να βρει απάντηση στα προβλήµατα της
υγείας του, είναι γεγονός ότι σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί
να σκέφτεται έτσι.

Ωστόσο, κυρία Υπουργέ, υπάρχουν κάποια πράγµατα τα οποία
θα µπορούσατε να προλάβετε, πριν φθάσουµε σ’ αυτήν την
πραγµατικά δυσάρεστη κατάσταση. Και δεν είναι µόνο η επικαι-
ρότητα, η οποία στην πραγµατικότητα έκανε τη συγκεκριµένη
ερώτηση να φαίνεται µέσα στον καιρό της, δηλαδή κυριολεκτικά
επίκαιρη, αλλά είναι το γεγονός ότι κάποιες επισηµάνσεις, που
από καιρό ενδεχοµένως σας είχαν γίνει καλόπιστα –και επανα-
λαµβάνω την ίδια ακριβώς λέξη- θα µπορούσαν ενδεχοµένως να
σας οδηγήσουν σε θετικότερο αποτέλεσµα.

Ξεκαθαρίζω, λοιπόν, λέγοντας ότι εκτιµώ πως κάνετε µια ειλι-
κρινή προσπάθεια να βάλετε µια σειρά σε διάφορα θέµατα που
απασχολούν το χώρο της υγείας, βεβαίως και αυτόν των προµη-
θειών. Σας είχα επισηµάνει από την πρώτη σας παρουσία στις
Προγραµµατικές ∆ηλώσεις, όταν παρουσιάσατε τις δέκα δικές
σας θέσεις για την υγεία -µία εκ των οποίων ήταν η αλλαγή στο
σύστηµα προµηθειών- ότι αυτά τα οποία αναφέρατε είναι η ευχή,
φαντάζοµαι, και αυτό που όλοι οι Υπουργοί Υγείας από τη Μετα-
πολίτευση και µετά θα επεδίωκαν να επιτελέσουν, θα επεδίωκαν
ουσιαστικά να κάνουν πραγµατικότητα. Αυτό, όµως, δεν είναι εύ-
κολο να γίνει µόνο µε λόγια. Το λέω, γιατί παρά τη σοβαρή κα-
θυστέρηση που υπήρξε µέχρι το σηµείο που φέρατε µέσω
τροπολογίας και ενσωµατώθηκε ως άρθρο σ’ ένα νοµοσχέδιο κά-
ποιου άλλου Υπουργείου το θέµα του πώς θα µπορούσε, ενδε-
χοµένως µε βάση τη δική σας οπτική, να λειτουργήσει η Επιτροπή
Προµηθειών Υγείας, υπάρχει ένα ζήτηµα το οποίο δηµιουργή-
θηκε βήµα-βήµα και που αφορούσε την αδυναµία όλων των διοι-
κήσεων των νοσοκοµείων της χώρας να αντιληφθούν τι ακριβώς
συµβαίνει.

Αρχικά έρχεται µία εγκύκλιος, η οποία αναφέρει πώς γίνονται
οι προµήθειες µέσω διαγωνισµών –το επισηµάνατε και εσείς– και
έρχεται ορθή επανάληψη λίγο µετά που λέει ότι για τα επείγοντα
περιστατικά µπορούν οι διοικήσεις, παρακάµπτοντας την υγει-
ονοµική περιφέρεια, να απευθύνονται στην Επιτροπή Προµη-
θειών Υγείας. Βεβαίως αµέσως µετά, µέσα από µία αδυναµία των
διοικήσεων να καταλάβουν τι ακριβώς γίνεται, έρχεται µία εγκύ-
κλιος της ΕΠΥ που λέει ότι καλώς κάνετε. Kαι στο τέλος, υπάρ-
χει µία δική σας οδηγία προς την Επιτροπή Προµηθειών Υγείας
που προτρέπει φυσικά την εφαρµογή του Παρατηρητηρίου Τιµών
–ορθά, πολύ καλά ανακαλεί όποιο προηγούµενο έγγραφο- και
επισηµαίνει και πάλι την επίσπευση των κεντρικών διαδικασιών,
ούτως ώστε να µπορέσουµε µε διαγωνισµούς να πετύχουµε τις
προµήθειες των νοσοκοµείων.

Όλα αυτά όµως που συµβαίνουν, κύριε Υπουργέ, στην πραγ-
µατικότητα πληγώνουν τους πολίτες. Φαντάζοµαι να έχει έρθει
υπόψη σας το γεγονός ότι πάρα πολλές επεµβάσεις προγραµ-
µατισµένες έχουν αναβληθεί. Αν µε ρωτήσετε αν αναβλήθηκαν,
γιατί καθυστέρησαν κάποιες προµήθειες να γίνουν ή ενδεχοµέ-
νως γιατί κάποιοι «κακοί» γιατροί φρόντισαν να λειτουργήσουν
µε ένα τέτοιο τρόπο, ώστε να επιτείνουν το πρόβληµα, προφα-
νώς δεν είµαι εγώ αυτός που θα σας απαντήσει. Ωστόσο είναι
πραγµατικότητα πως στο τελευταίο χρονικό διάστηµα υπήρξε µία
εικόνα διάλυσης στα νοσοκοµεία, ένα αλαλούµ – επιτρέψτε µου
την έκφραση – µε βάση τα όσα συνέβαιναν και τα όσα αναφέ-
ρονταν, κυρίως έχοντας ως αφετηρία το γεγονός ότι οι προµή-
θειες των νοσοκοµείων δε δούλευαν, βασικά υλικά έλειπαν, οι
πολίτες προσέτρεχαν να βρουν απάντηση ή λύση στο πρόβληµά
τους και οι γιατροί από τη δική τους πλευρά έλεγαν ότι αδυνα-
τούν να προχωρήσουν σε επεµβάσεις, ιατρικές πράξεις, ακριβώς
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γιατί δεν έχουν τα απαραίτητα υλικά. Άρα, είναι µεγάλη ανάγκη
να λυθεί το πρόβληµα το συντοµότερο δυνατό και δικαιολογίες
δεν υπάρχουν οκτώ ή εννιά µήνες µετά, όπως ξέρετε.

Σε ό,τι αφορά το θέµα των χρεών της προηγούµενης περιό-
δου, εγώ θα σας πω πολύ απλά ότι το ίδιο ισχυριζόταν και η κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας στην οποία ανήκα κοινοβου-
λευτικά και εγώ, όταν έλεγε ότι ρύθµιζε τα χρέη των προηγού-
µενων κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ. Κάποια στιγµή αυτά πρέπει να
τελειώσουν. Και θα τελειώσουν, αν καταφέρουµε –το έχω πει και
σε σας και στον αρµόδιο Υπουργό Απασχόλησης κ. Λοβέρδο– να
δηµιουργήσουµε το λεγόµενο «σηµείο µηδέν» σε ό,τι αφορά τα
χρέη, τις υποχρεώσεις των νοσοκοµείων απέναντι σε προµηθευ-
τές, µιας και ξέρουµε ότι οι πηγές µπορεί να είναι είτε τα χρέη
των ασφαλιστικών ταµείων προς τα νοσοκοµεία, είτε ενδεχοµέ-
νως το γεγονός ότι προσέρχονται ανασφάλιστοι πάρα πολλοί πο-
λίτες, πάνω 1.000.000 αυτή τη στιγµή. Καλώς ικανοποιούνται,
αλλά πρέπει να βρεθεί µία φόρµουλα, ούτως ώστε τα νοσοκο-
µεία να λειτουργήσουν αυτόµατα, αυτοδύναµα κάνοντας ένα
συγκεκριµένο οικονοµικό προγραµµατισµό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η Υπουρ-

γός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Ξενογιαννακοπούλου,
για να δευτερολογήσει.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κατ’ αρχάς αγαπητέ συνάδελφε, ξέ-
ρετε ότι είµαι η τελευταία που έκανε µικροκοµµατική όλη αυτή
την περίοδο για τα θέµατα της υγείας, και θα µπορούσα πολύ εύ-
κολα να το είχα κάνει. ∆εν το επέλεξα αυτό. Όµως, από την άλλη,
αυτό που ζήσαµε τις τελευταίες είκοσι µέρες, αυτό που περι-
γράψατε και εσείς, δεν ήταν µία ευθύνη του συστήµατος προµη-
θειών των νοσοκοµείων. Ήταν ένα σύστηµα προκλητής έλλειψης
που ζήσαµε εκβιαστικά, προκειµένου να υπάρξει η συγκεκριµένη
επίτευξη συµφωνίας γύρω από την ρύθµιση των χρεών. Και εκεί
ήµασταν σαφείς και γι’ αυτό βγήκαµε και είπαµε µε σαφήνεια ότι
ο καθένας παίρνει τις ευθύνες του. Γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι,
όταν αρνείται κάποιος να δώσει υλικά και θέτει σε κίνδυνο τη δη-
µόσια υγεία, έχει και άλλου τύπου ευθύνες.

Σηµασία έχει ότι µπορέσαµε τελικά και ήρθαµε σε µία καταρ-
χήν συµφωνία και πάνω απ’ όλα σε µία συµφωνία που υπερασπί-
ζεται το δηµόσιο συµφέρον, καθώς στη πράξη έχει µία έκπτωση
15%. Αυτό όµως, θα έχουµε τη δυνατότητα να το συζητήσουµε
και όταν φέρουµε από κοινού µε τους συναδέλφους στο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών τη σχετική ρύθµιση στη Βουλή.

Απλώς, να µην αφήσω αναπάντητο το αν αργήσαµε ή όχι. ∆εν
αργήσαµε. Ξεκινήσαµε να κάνουµε αυτή τη ρύθµιση από το Νο-
έµβριο για την περίοδο 2005–2009. Η καταγραφή είχε γίνει από
την προηγούµενη κυβέρνηση. Για να µην φανεί ότι εµείς προ-
σπαθήσαµε να εκµεταλλευτούµε το τι βρήκαµε, µπορέσαµε το
1,2 δις µέχρι τέλη ∆εκεµβρίου. Στη συνέχεια, όπως ξέρετε, ξεκί-
νησε το δηµοσιονοµικό πρόβληµα της χώρας και καταλαβαίνετε
ότι µέχρις ότου σταθεροποιηθεί και µπει σε λειτουργία ο µηχανι-
σµός στήριξης, δεν µπορούσε φυσικά η Κυβέρνηση να έρθει και
να κάνει µια τέτοια ρύθµιση. Ξαναπιάσαµε το νήµα αµέσως µετά
το Μάιο. Μόλις, δηλαδή, οµαλοποιήθηκε ο δανεισµός της χώρας,
µπορέσαµε και εµείς και φέραµε και την καινούργια πρόταση, η
οποία µε τις τελικές αποσαφηνίσεις έγινε καταρχήν δεκτή και γι’
αυτό το λόγο είδαµε ότι από την εποµένη µέρα κιόλας οµαλο-
ποιήθηκε πλήρως και η προµήθεια και η τροφοδοσία των νοσο-
κοµείων.

Ο κανόνας πρέπει να είναι οι διαγωνισµοί. Εγώ δεν θα πω τώρα
τι γινόταν και τι δε γινόταν. Είναι σαφές ότι ήταν πρόβληµα αυτό,
το ότι δεν είχαµε διαγωνισµούς στα νοσοκοµεία. Από την άλλη,
προσπαθούν ακόµα κάποιοι να αντιδράσουν. ∆ε θέλουν να µπαί-
νουν κανόνες και διαγωνιστικές διαδικασίες. Πρέπει λοιπόν, να
τους επιβάλουµε. Ταυτόχρονα πρέπει να µπορέσουµε στο µεσο-
διάστηµα –γιατί η διαγωνιστική διαδικασία παίρνει ένα χρονικό
διάστηµα, µέχρι να επικυρωθεί ο διαγωνισµός– να είµαστε σί-
γουροι ότι θα υπάρχει η δυνατότητα τα νοσοκοµεία να προµη-
θεύονται τα υλικά που πρέπει αλλά και εκεί µε κάποιους κανόνες.
Όχι δηλαδή, αυτό το πράγµα της πλήρους αυθαιρεσίας που ο
καθένας έλεγε ότι χρειάζεται αυτό, γινόταν η απευθείας ανάθεση

και δεν υπήρχε ένας έλεγχος.
Υπό την έννοια αυτή, λοιπόν, και µε τη νέα εγκύκλιο λαµβά-

νοντας υπόψη αυτά που και εσείς σωστά παρατηρήσατε -να µην
υπάρχει υπερβολική γραφειοκρατία βγάζοντας την υγειονοµική
περιφέρεια και δίνοντας ένα «παράθυρο», όταν υπάρχει πραγ-
µατικά κατεπείγον, αλλά µε πλήρη ευθύνη πλέον του ∆ιοικητή να
το αιτιολογήσει- στο µεσοδιάστηµα πάµε µε ανοικτή διαδικασία
διαπραγµάτευσης, προκειµένου να µην είναι ένας ο προµηθευ-
τής, αλλά περισσότεροι οι οποίοι θα καλούνται και να υπάρχει
και το δυνατό όφελος όσον αφορά τις χαµηλότερες τιµές. Εδώ
θα είµαστε λοιπόν, να µπορέσουµε να παρακολουθήσουµε την
εφαρµογή του συστήµατος και να κουβεντιάσουµε βέβαια επ’ ευ-
καιρία και της τροπολογίας, που θα έρθει για την ρύθµιση των
χρεών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θα συζητηθεί η τρίτη µε

αριθµό 954/15-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Γεωργίου Μαυρίκου προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας σχετικά µε την αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων στη λειτουργία της πολεµικής βιοµηχανίας Ελληνικά
Αµυντικά Συστήµατα (ΕΑΣ) κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Μαυρίκου έχει ως εξής:
«Η ιδιωτικοποίηση ολόκληρων επιχειρήσεων (παραδείγµατος

χάριν Ναυπηγείων, εργοστασίων, υπηρεσιών κ.λπ.), η έλλειψη πα-
ραγγελιών και η σκόπιµη άρνηση της Κυβέρνησης να εξασφαλί-
σει τις αναγκαίες συµβάσεις για την παραγωγική λειτουργία των
επιχειρήσεων (παραδείγµατος χάριν Ελληνικά Αµυντικά Συστή-
µατα), η χρησιµοποίηση όλο και περισσότερων εργαζοµένων
µέσω εργολάβων και οι απολύσεις συµβασιούχων (παραδείγµα-
τος χάριν Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα), ο παραγωγικός µαρα-
σµός και η απώλεια χιλιάδων θέσεων εργασίας, η πορεία συρ-
ρίκνωσης έως εξαφάνισης των βασικών κατακτήσεων των εργα-
ζοµένων. Αυτά είναι ορισµένα από τα βασικά χαρακτηριστικά και
η αδιάψευστη πραγµατικότητα και τα αποτελέσµατα της πολιτι-
κής και των προηγούµενων κυβερνήσεων και της σηµερινής Κυ-
βέρνησης στην Πολεµική Βιοµηχανία.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
- Γιατί, ενώ η χώρα µας έχει ανάγκη από µία δηµόσια Πολεµική

Βιοµηχανία, η Κυβέρνηση την ιδιωτικοποιεί και την συρρικνώνει
την ίδια ώρα που διατηρεί ίδιες τις πολεµικές δαπάνες, αν δεν τις
αυξάνει κιόλας;

- Γιατί ενώ εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ δίνονται για όπλα
και πυροµαχικά, µειώνονται έως εξαφανίσεως οι συµβάσεις στην
εγχώρια Πολεµική Βιοµηχανία (παραδείγµατος χάριν Ελληνικά
Αµυντικά Συστήµατα); Γιατί ενώ µπορούν να δοθούν συµβάσεις
και πολεµικού υλικού και εµπορικών προϊόντων και να κατοχυ-
ρωθούν οι θέσεις εργασίας (παραδείγµατος χάριν µε µονιµοποί-
ηση των συµβασιούχων), το Υπουργείο αντίθετα κάνει απολύσεις,
µειώνει θέσεις εργασίας (παραδείγµατος χάριν Ελληνικά Αµυν-
τικά Συστήµατα), την ίδια ώρα που αναθέτει συµβάσεις σε ξένες
χώρες ενώ µπορούν να πραγµατοποιηθούν στις υπάρχουσες βιο-
µηχανίες;

- Γιατί την ίδια ώρα που ξοδεύονται εκατοµµύρια ευρώ για τους
στρατούς κατοχής σε Κόσοβο, Ιράκ, Αφγανιστάν, Σοµαλία κ.λπ.,
η Κυβέρνηση αφήνει απλήρωτους τους εργαζόµενους στην Πο-
λεµική Βιοµηχανία (παραδείγµατος χάριν. Ελληνικά Αµυντικά Συ-
στήµατα);

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μαυρίκου θα απαντήσει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Παναγιώτης Μπεγλίτης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτηση µε την

οποία θα συµφωνήσω µόνο σε ένα θέµα, στην ανάγκη για τη
χώρα µας να υπερασπιστεί αµυντικές βιοµηχανίες δηµόσιου χα-
ρακτήρα σε ισότιµη βάση, βεβαίως, µε τις αµυντικές βιοµηχανίες
του ιδιωτικού τοµέα.

Από εκεί και πέρα όµως, υπάρχει µια ριζική διαφωνία και µε την
τοποθέτησή σας -τα «πραγµατικά περιστατικά» δηλαδή- και µε
τα ερωτήµατα που θέτετε. Κατ’ αρχάς, φοβάµαι ότι έχετε πέσει
θύµα παραπληροφόρησης. ∆εν έχει γίνει καµµία –το τονίζω- από-
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λυση στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα. ∆εν γνωρίζω από πού
αντλείτε την πληροφορία, θα ήθελα να σας πω όµως ότι από την
1-1-2010 µέχρι σήµερα έχουν συνταξιοδοτηθεί εκατόν εξήντα
τρεις εργαζόµενοι που έχουν ολοκληρώσει τον εργασιακό τους
βίο και έχουν συµπληρώσει τα συντάξιµα χρόνια. Μόνο εκατόν
εξήντα τρεις συνταξιοδοτήσεις για ΣΑΣ. Ούτε µία απόλυση τόσο
στην ΕΑΒ όσο και στα ΕΑΣ.

Από εκεί και πέρα, δεν ξέρω από πού αντλείτε, επίσης, την πλη-
ροφορία ότι έχουµε προχωρήσει ήδη σε ιδιωτικοποιήσεις αµυν-
τικών βιοµηχανιών. Φοβάµαι ότι και εδώ έχετε κάνει ένα λάθος ή
έχετε πέσει θύµα παραπληροφόρησης. Παραµένουµε σταθεροί
στην πολιτική βούληση, όπως έχει εκφραστεί κατά τη διάρκεια
των προγραµµατικών δηλώσεων της Κυβέρνησης και της ψήφου
εµπιστοσύνης, ότι θέλουµε, υποστηρίζουµε και θα υποστηρί-
ξουµε αµυντικές βιοµηχανίες του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα,
όµως µε µια τελείως διαφορετική αντίληψη από αυτήν που
υπήρξε για πάρα πολλά χρόνια, µε διαχρονική πολιτική ευθύνη
όλων των κοµµάτων εξουσίας. Λέµε «όχι» και η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας λέει «όχι» σε µια κρατικοδίαιτη
αντίληψη περί λειτουργίας των αµυντικών βιοµηχανιών δηµόσιου
χαρακτήρα στην Ελλάδα. Λέµε «όχι» στο διαµεσολαβητικό τους
ρόλο, όπως τον υπερασπίστηκαν οι εκάστοτε διοικήσεις τα τε-
λευταία χρόνια. Λέµε «ναι» σ’ έναν αναπτυξιακό, παραγωγικό
ρόλο των αµυντικών βιοµηχανιών, σε σύνδεση ασφαλώς µε τις
επιχειρησιακές ανάγκες σε αµυντικούς εξοπλισµούς των Ενό-
πλων ∆υνάµεων και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, συγχρό-
νως όµως µε εξωστρεφή χαρακτήρα, σε ανταγωνιστικές συνθή-
κες, µε µειωµένο το λειτουργικό κόστος.

Γιατί, κύριε συνάδελφε, εδώ πρέπει να πούµε αλήθειες. Όπως
είναι οι αµυντικές βιοµηχανίες, µε αυτήν την αντίληψη, µε αυτήν
τη δοµή λειτουργίας, µε αυτά τα δοµικά και διαρθρωτικά ελλείµ-
µατα που παρουσιάζουν τα τελευταία χρόνια, δεν µπορούν να
επιβιώσουν µόνο µέσα από τις προµήθειες του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας και των Ενόπλων ∆υνάµεων. Και εδώ βεβαίως δεν
µπορώ, παρά να επισηµάνω και µία αντίφαση που εµπεριέχεται
στην ερώτησή σας. Από τη µία πλευρά -και θα συµφωνήσω απο-
λύτως µαζί σας- πρέπει να προχωρήσουµε σε µειώσεις των αµυν-
τικών δαπανών µέσα από µια διαδικασία εξορθολογισµού στην
κατεύθυνση της µείωσης των αµυντικών δαπανών. Από την άλλη,
µας ζητάτε να αυξάνουµε συνεχώς τις προµήθειες αµυντικών
οπλισµών, προκειµένου να κρατηθούν εν ζωή οι αµυντικές βιο-
µηχανίες του δηµόσιου τοµέα. Κύριε Μαυρίκο, αγαπητέ φίλε, έτσι
όµως δεν µπορούν να επιβιώσουν οι αµυντικές βιοµηχανίες. Έτσι
δεν µπορούν να µειωθούν οι αµυντικές δαπάνες του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας. ∆εν µπορούµε να προχωρήσουµε επαναλαµβά-
νοντας συνεχώς αντιφατικές προσεγγίσεις γύρω από το µέλλον
τους.

Και τελειώνω λέγοντας ως προς την πληρωµή των εργαζοµέ-
νων ότι βρίσκοµαι στη δυσάρεστη θέση -και το λέω µπροστά σε
όλους τους συναδέλφους στην Εθνική Αντιπροσωπεία- καθηµε-
ρινά να δίνω µάχες µε τον τραπεζικό τοµέα, µε τις τράπεζες προ-
κειµένου να υλοποιήσουν την εγγύηση του δηµοσίου που έχει
υπογράψει ο συνάδελφος κ. Παπακωνσταντίνου από τον περα-
σµένο Μάρτιο, εγγύηση του δηµοσίου ύψους 180 εκατοµµυρίων,
προκειµένου τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα να πάρουν δάνειο
για να εκπληρώσουν ανελαστικές τους υποχρεώσεις, δηλαδή µι-
σθούς και λειτουργικά έξοδα. Γιατί δεν δίνουν δυστυχώς δάνεια
οι ιδιωτικές τράπεζες, ή µπορεί να δώσουν δάνεια µε πάρα πολύ
υψηλά επιτόκια, µε υψηλές επιβαρύνσεις και δεν µπορούµε να
σηκώσουµε στην πλάτη και άλλες επιβαρύνσεις. Αρκετά τα χρέη,
πάνω από ένα δισεκατοµµύριο, σωρευτικά τα τελευταία δέκα
χρόνια, των ΕΑΣ.

Επίσης, θέλω να πω ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας ότι
δίνω καθηµερινά µάχη για να µπορέσουν να εξοφληθούν υπο-
χρεώσεις των Επιτελείων Ενόπλων ∆υνάµεων προς τα Ελληνικά
Αµυντικά Συστήµατα. Ήδη µε εντολή µου τον περασµένο Φε-
βρουάριο ξεµπλοκαρίστηκε η χρονοβόρα διαδικασία τεσσάρων
χρόνων, προκειµένου να υπογραφεί η σύµβαση για την κατα-
σκευή πυροµαχικών για τα ελικόπτερα «ΑΠΑΤΣΙ» από τα ΕΑΣ
ύψους 12,5 εκατοµµυρίων. Τέσσερα χρόνια ήταν απόλυτα πα-
γωµένη αυτή η διαδικασία για την υπογραφή της σύµβασης. Κα-

θηµερινές µάχες µέσα από γραφειοκρατικές διαδικασίες για να
πληρωθούν υποχρεώσεις του Γενικού Επιτελείου Στρατού ύψους
2,8 εκατοµµυρίων ευρώ προς τα ΕΑΣ. Το ίδιο µέχρι τέλους της
εβδοµάδας από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη για υπο-
χρέωσή του προς τα ΕΑΣ ύψους 1,7 εκατοµµυρίων και µέχρι τις
15 Ιουλίου µετά από παρέµβασή µου η γερµανική εταιρεία
«Reinhmental» η οποία οφείλει 7,5 εκατοµµύρια ευρώ στα ΕΑΣ
θα εκπληρώσει την υποχρέωσή της.

Αντιλαµβάνεστε όµως, αγαπητέ συνάδελφε, ότι αυτή η κατά-
σταση δεν είναι τίποτε άλλο παρά «µεροδούλι-µεροφάι». Και τα
ΕΑΣ, όπως και η ΕΑΒ χρήζουν µεγάλων δοµικών παρεµβάσεων,
αλλαγών, µε τόλµη και αποφασιστικότητα. Έχουν µέλλον υπό µία
προϋπόθεση, ότι το µέλλον αυτό θα είναι αναπτυξιακό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πολύ τον
κύριο Υπουργό.

Το λόγο έχει ο κ. Μαυρίκος, Βουλευτής Β’ Αθηνών του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι παραπάνω από βέβαιο ότι πραγµατικά

ανάµεσα στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και στις θέσεις της
Κυβέρνησης υπάρχει άβυσσος. Η βασική αιτία, ο γενεσιουργός
λόγος αυτής της αβύσσου σχετίζεται πρώτα απ’ όλα µε τον προ-
σανατολισµό του Ελληνικού Στρατού που η Κυβέρνηση υπηρε-
τεί και στοχεύει, ένα στρατό δηλαδή προσανατολισµένο στις
νατοϊκές ανάγκες, ένα στρατό που θα υπηρετεί τις ανάγκες των
αντίστοιχων πολιτικών των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής και
των συµµάχων τους.

Όµως, πέρα από αυτό, υπάρχουν ορισµένοι αριθµοί που πραγ-
µατικά αντανακλούν την εικόνα και την πραγµατικότητα. Πριν
από περίπου δεκαπέντε χρόνια στις επιχειρήσεις και στα εργο-
στάσια που σήµερα αποτελούν τα ΕΑΣ, τα Ελληνικά Αµυντικά Συ-
στήµατα, απασχολούνταν, κύριε Υπουργέ, περίπου έντεκα χιλιά-
δες εργαζόµενοι. Σήµερα απασχολούνται λιγότεροι από τέσσερις
χιλιάδες, είτε σε εργολάβους είτε συµβασιούχοι είτε υποαπα-
σχολούµενοι απλήρωτοι, όπως λίγο πριν έµµεσα αλλά σαφέ-
στατα αναφέρατε. Αυτή η κατάσταση, κύριε Υπουργέ, γεννά ταυ-
τόχρονα συνέπειες ευρύτερες. Σαν παράδειγµα, η περίπτωση
της Κύµης, η περίπτωση της Μάνδρας µε τα δύο εργοστάσια, του
Λαυρίου µε τα δύο εργοστάσια, της Ελευσίνας, η περίπτωση των
Ιωαννίνων. Οι κάτοικοι και οι περιοχές αυτές, µε χαρακτηριστικές
όλες τις πόλεις αυτές, δέχονται συνέπειες ιδιαίτερα αρνητικές
από τις πολιτικές των Κυβερνήσεων. Και αν δε συνυπολο- γί-
σουµε ποια είναι η κατάσταση στα ναυπηγεία, στην ΕΑΒ και στην
ΕΛΒΟ, θα δούµε ότι η εικόνα είναι ακόµα χειρότερη, δηλαδή η εγ-
χώρια πολεµική βιοµηχανία είτε νεκρώνεται είτε είναι σε µαρασµό.
Και ενώ στα πλάνα των Κυβερνήσεων και της Νέας ∆ηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ χωρούν τα συµφέροντα της «ΤHIESSEN», του οµί-
λου Μυτιληναίου κ.λπ., δεν χωρούν τα δικαιώµατα των εργαζο-
µένων, δεν χωρεί το δικαίωµα να πληρώνονται οι εργαζόµενοι και
να εξασφαλιστεί πλήρης απασχόληση για όλους.

Τα ερωτήµατα είναι σαφή και απαιτούµε σαφείς απαντήσεις,
κύριε Υπουργέ. Ερώτηµα πρώτον: Γιατί ιδιωτικοποιείται και συρ-
ρικνώνεται η δηµόσια αµυντική βιοµηχανία, ενώ αυξάνονται είτε
διατηρούνται οι πολεµικές δαπάνες; Είναι ένα ερώτηµα στο οποίο
απαιτούµε απαντήσεις συγκεκριµένες και σαφείς. Ερώτηµα δεύ-
τερο: Γιατί δίνονται εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ για πυρο-
µαχικά κυρίως αλλά και για οπλικά συστήµατα στις Ηνωµένες
Πολιτείες και στη Γερµανία, ενώ θα µπορούσαν να δοθούν συµ-
βάσεις πολεµικού, αλλά και εµπορικού υλικού στο εσωτερικό,
όπου θα κατοχύρωναν µέσα από αυτήν τη διαδικασία και θέσεις
εργασίας; Και ακόµα ένα τρίτο ερώτηµα, στο οποίο απαιτούµε
συγκεκριµένη απάντηση: Γιατί, ενώ ξοδεύονται µεγάλα ποσά,
εκατοµµύρια ευρώ για συµµετοχή ελληνικών στρατευµάτων στο
εξωτερικό, όπως είναι στο Κόσοβο, στο Ιράκ, στο Αφγανιστάν,
στη Σοµαλία κ.λπ., δεν δίνονται τα χρήµατα µε διάφορες προφά-
σεις και δικαιολογίες στους εργαζόµενους, οι οποίοι παραµένουν
απλήρωτοι;

Εν τέλει, πιστεύουµε ότι έχει κριθεί η πολιτική. Αναφέρατε λίγο
πριν την κατάσταση στο δηµόσιο, στη δηµόσια πολεµική βιοµη-
χανία κ.λπ.. Η κατάσταση, όπως έχει διαµορφωθεί, έχει διαµορ-
φωθεί από τις πολιτικές όλων των µέχρι τώρα κυβερνήσεων
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τουλάχιστον τα τελευταία τριάντα χρόνια, όπου µεθοδευµένα για
εµάς και σχεδιασµένα, άφηναν να σκουριάζουν και µηχανήµατα
και συνειδήσεις. Έχουν ευθύνες οι κυβερνήσεις και του ΠΑΣΟΚ
και της Νέας ∆ηµοκρατίας σε αντίθεση µε τις προτάσεις του ΚΚΕ
που µε σαφήνεια υπηρετούσαν έναν σαφώς άλλο στόχο και, ταυ-
τόχρονα, αναδείκνυαν τον παράγοντα εργαζόµενο σε κυρίαρχο
στο θέµα της δηµόσιας αµυντικής βιοµηχανίας και ταυτόχρονα,
έναν προσανατολισµό ειρηνικό, φιλίας και αλληλεγγύης ανάµεσα
στους λαούς και όχι εµπλοκής της χώρας µέσα σε συστήµατα
και πολιτικές, στρατηγικές και τακτικές που υπηρετούν τις Ηνω-
µένες Πολιτείες και τους ιµπεριαλιστές.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΠΕΓΛΙΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας): Αντιλαµβάνοµαι πλήρως την αγωνία του κ. Μαυρί-
κου ως προς το µέλλον των εργασιακών σχέσεων και των
εργαζοµένων. Όµως, κύριε Μαυρίκο, εάν συνεχίσουµε στο δρόµο
που µας υποδεικνύετε, τα πρώτα θύµατα θα είναι οι εργαζόµενοι,
γιατί δεν µπορούν σε λίγο να πληρωθούν τους µισθούς τους.
Αυτή η αντίληψη, η βαθιά γραφειοκρατική, που δυστυχώς σή-
µερα αναδεικνύεται για το µέλλον των ελληνικών αµυντικών συ-
στηµάτων, είναι µία αντίληψη που έχει προσµετρήσει το ζην. Είναι
µία καταστροφική προσέγγιση που οδήγησε στα µεγάλα χρέη τις
αµυντικές βιοµηχανίες. Είναι µία αντίληψη που οδηγεί µε µαθη-
µατική ακρίβεια στην ανεργία τους εργαζόµενους. Εµείς θέλουµε
να υπερασπιστούµε τις θέσεις εργασίας, τους χιλίους εξακόσι-
ους τριάντα ένα εργαζόµενους στην ΕΑΣ, τους ογδόντα έξι ερ-
γαζόµενους στην Κύµη, στους εκατόν είκοσι εννέα εργαζόµενους
στη Μεταλλουργική της Ηπείρου. Όχι, όµως, µε αυτόν τον τρόπο,
όχι µε αυτά τα τροµακτικά λειτουργικά και δοµικά προβλήµατα
που παρουσιάζουν, αλλά µε γενναίες αλλαγές, µε γενναίες µε-
ταρρυθµιστικές τοµές, για να µπορέσουµε να έχουµε σε λίγα
χρόνια ακόµα αµυντικές βιοµηχανίες δηµόσιου τοµέα, προς όφε-
λος της εθνικής άµυνας και του δηµοσίου συµφέροντος γενικό-
τερα. Γιατί, αν αφήσουµε έτσι τα πράγµατα, γιατί αν δεν πάµε σε
στρατηγικές συµµαχίες µε µεγάλες επιχειρήσεις ευρωπαϊκές ή
και µε επιχειρήσεις των Ηνωµένων Πολιτειών, γιατί αν δεν λύ-
σουµε το δοµικό πρόβληµα που είναι το λειτουργικό κόστος, δεν
θα µπορέσουµε να κάνουµε απολύτως τίποτα. Απλώς, ρητορικά
θα υπερασπιζόµαστε κάποιους εργαζόµενους οι οποίοι θα χά-
σουν τη δουλειά τους.

Μιλήσατε για συµβάσεις. Κύριε Μαυρίκο, βρεθήκαµε µε τον κ.
Βενιζέλο στη δυσάρεστη θέση να διαχειριστούµε πράξεις και πα-
ραλείψεις του πρόσφατου παρελθόντος στο χώρο της εθνικής
άµυνας που δεν περιποιούν τιµή σε κανέναν και πολύ περισσό-
τερο στη χώρα και στον ελληνικό λαό. Βρίσκουµε λύσεις για τα
πυροµαχικά των τεθωρακισµένων «LEOPARD». Βρίσκουµε λύσεις
µε όρους διαφάνειας και αποτελεσµατικότητας. Θεµελιώδης
όρος του διεθνούς ανοιχτού µειοδοτικού διαγωνισµού για τα πυ-
ροµαχικά των 120 χιλιοστών θα είναι η συµπαραγωγή µε τα ΕΑΣ.
Πιστεύω ότι αυτό είναι µία θετική εξέλιξη. Θα την κάνουµε πράξη.
Για να είµαστε ειλικρινείς, όµως, πρέπει να σας πω ποια είναι τα
προβλήµατα. Πώς µπορούν να γίνουν επενδύσεις στα ΕΑΣ όταν
έχουµε γραµµές παραγωγής που ουσιαστικά εξυπηρετούν µία
µικρή ποσότητα αµυντικών οπλικών συστηµάτων; ∆εν έχουµε µε-
γάλες βιοµηχανίες. Μπορεί να χρειάζονται υψηλές επενδύσεις
για γραµµές παραγωγής ελάχιστης ποσότητας. Αντιλαµβάνεστε
ότι ακόµα και εάν χρηµατοδοτούνται από το δηµόσιο προϋπολο-
γισµό τέτοιες επενδύσεις, θα είναι βραχυπρόθεσµες και, πολύ
περισσότερο, θα έχουν µικρό διάστηµα επιβίωσης.

Θέλουµε τις συνεργασίες στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης µε τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Άµυνας, µε ευρωπαϊκές αµυν-
τικές βιοµηχανίες κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη
βάση στρατηγικών εταιρικών σχέσεων. Το ίδιο ισχύει και µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες. Αυτά θα γίνουν µέσα από ανοιχτές διαδικα-
σίες πρόσκλησης ενδιαφέροντος, γιατί δεν µπορεί να συνεχιστεί
αυτή η κατάσταση. Εάν δεν συγχωνεύσουµε εργοστάσια, εάν δεν
αξιοποιήσουµε αναπτυξιακά τη µεγάλη ακίνητη περιουσία των
ΕΑΣ, εάν δεν βάλουµε στρατηγικούς εταίρους στο συγκρότηµα
των ΕΑΣ, δεν θα µπορούµε να υπερασπιστούµε το δηµόσιο χα-
ρακτήρα και τις θέσεις εργασίας. Αυτό ισχύει και για την ΕΑΒ και

για την ΕΛΒΟ, για όλες τις ελληνικές αµυντικές βιοµηχανίες.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)
Και κάτι τελευταίο που το λέω µε ανησυχία και προβληµατισµό.

Ζήτησα να γίνει µία σύγκριση της µέσης τιµής µιας προσφοράς
των ΕΑΣ σε σχέση µε αντίστοιχες αµυντικές βιοµηχανίες κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα αποτελέσµατα ήταν τραγικά
για την περίπτωσή µας. Η σχέση κόστους των ελληνικών αµυντι-
κών βιοµηχανιών, των ΕΑΣ στη συγκεκριµένη περίπτωση µε ευ-
ρωπαϊκές εταιρείες, είναι τουλάχιστον 3 προς 1. Εάν δεν χτυπή-
σουµε το δοµικό πρόβληµα που λέγεται λειτουργικό κόστος, εάν
δεν πάµε σε νέες µορφές µάνατζµεντ, εάν δεν δούµε από την
αρχή τη δοµή της αµυντικής βιοµηχανίας του δηµοσίου τοµέα,
δεν θα κάνουµε τίποτα. Βραχυπρόθεσµα µόνο γιατί έχει πεπερα-
σµένη δράση, θα δίνουµε από τον προϋπολογισµό της χώρας
χρήµατα για να καλύπτουµε τα µεγάλα χρέη και τις ανελαστικές
υποχρεώσεις. Αυτό, όµως, κύριε Μαυρίκο, είναι ο ορισµός ενός
σοβιετικού µοντέλου λειτουργίας των βιοµηχανιών. Εµείς δεν θέ-
λουµε ένα τέτοιο µοντέλο. Θέλουµε ένα µοντέλο εξωστρεφές και
ανταγωνιστικό για να µπορέσουν να επιβιώσουν οι εργαζόµενοι,
για να µπορέσουµε να έχουµε ισχυρή αµυντική βιοµηχανία σε
ισότιµη βάση µε τον ιδιωτικό τοµέα και όχι κρατικοδίαιτης πα-
ρέµβασης. Μόνο έτσι θα επιβιώσει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Η τέταρτη µε αριθµό
957/15-6-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού κ. Ουρανίας Παπανδρέου-Παπαδάκη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τις
συντάξεις χηρείας κ.λπ., δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυ-
ρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 951/15-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη
Λαφαζάνη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, σχετικά µε τις αλλαγές στις εργασιακές σχέσεις κ.λπ., δεν
συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγρά-
φεται.

Επίκαιρες ερωτήσεις δευτέρου κύκλου:
Η πρώτη µε αριθµό 945/15-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτού του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη
Κουρουµπλή προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, σχετικά µε την οικονοµική στήριξη των αγροτών κ.λπ., δεν
συζητείται λόγω κωλύµατος της κυρίας Υπουργού και διαγρά-
φεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 947/15-6-2010 επίκαιρη ερώτηση της
Βουλευτού της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ευγενίας Τσουµάνη-Σπέν-
τζα προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχε-
τικά µε το Κέντρο Αποκατάστασης Αναπήρων και Παραπληγικών
Βούλας κ.λπ., δεν συζητείται λόγω κωλύµατος της κυρίας Υπουρ-
γού και διαγράφεται.

Τρίτη είναι η µε αριθµό 956/15-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Παύλου Μαρ-
κάκη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τον
ελλιµενισµό πλοίων στην παραλία Κουκουναριών Σκιάθου κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Μαρκάκη έχει ως εξής:
«Την παράνοµη προσάραξη τριών και περισσότερων σκαφών

στην προστατευόµενη και παγκοσµίως γνωστή για το ιδιαίτερο
φυσικό κάλος της παραλίας των Κουκουναριών καταγγέλλει ο
Σύλλογος Ξενοδόχων Σκιάθου. Εδώ και περισσότερα από δύο
χρόνια ελλιµενίζονται καθηµερινά και ταυτοχρόνως κατά τις ώρες
αιχµής, τρία και περισσότερα καράβια µεγάλου µεγέθους µε την
ονοµασία ΕΛΙΣΑΒΕΤ Ι,ΙΙ, ΙΙΙ κ.λπ., που µεταφέρουν τεράστιο
αριθµό επιβατών από περιοχές της Μαγνησίας.

Σύµφωνα µε το Σύλλογο Ξενοδόχων η τακτική αυτή έχει ως
αποτέλεσµα όχι µόνο να διαταράσσεται έντονα η οικολογική
ισορροπία της παραλίας και του θαλάσσιου περιβάλλοντος αλλά
και να παρατηρείται τέτοια ρύπανση στην ακτή, που αδυνατούν
ακόµη και όσοι εκ των λουοµένων παραθερίζουν στα παρακεί-
µενα ξενοδοχεία να απολαύσουν το µπάνιο τους.

Υπάρχει δε µεγάλος κίνδυνος να προκληθεί θανάσιµο ατύχηµα.
Τόσο η ακτή όσο και η πρόχειρη προβλήτα που έχει γίνει για την
προφύλαξη µικρών καϊκιών δεν µπορεί να υποδεχθεί µε ασφαλή
τρόπο τα µεγάλα σε όγκο καράβια, των οποίων η προπέλα στην
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κυριολεξία σταµατά δίπλα ακριβώς από τους τελευταίους κο-
λυµβητές, κατά σαφή παράβαση των κανόνων ασφαλούς ναυσι-
πλοΐας.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Γιατί οι Λιµενικές Αρχές δεν εφαρµόζουν τη νοµοθεσία και

επιτρέπουν τον ελλιµενισµό πλοίων χωρίς να υπάρχουν αντίστοι-
χες υποδοµές; Ποιος είναι ο χαρακτηρισµός των λιµενικών εγκα-
ταστάσεων που υφίστανται στις Κουκουναριές Σκιάθου και τι
πλοία επιτρέπεται να σταθµεύουν;

2. Να µου καταθέσετε τα πρόστιµα και τις ποινές ή τις συστά-
σεις –αν υπάρχουν- των αρµοδίων οργάνων ελέγχου της παρά-
νοµης χρήσης της παραλίας των Κουκουναριών από τα πλοία».

Στον ερωτώντα Βουλευτή κ. Μαρκάκη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Σπυρίδων Βούγιας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, οµολογώ ότι είναι µία από τις συµπαθέστε-

ρες ερωτήσεις που έχω απαντήσει γιατί υπερασπίζεται την οικο-
λογική ισορροπία, την προστασία και τη φροντίδα ενός από τα
ωραιότερα ελληνικά τοπία, για µία από τις οµορφότερες παρα-
λίες, τις Κουκουναριές της Σκιάθου. Είχα την τύχη µια – δυο
φορές να την επισκεφθώ. Εσείς που κατάγεστε και εκλέγεστε
εκεί πιθανόν την επισκέπτεσθε πιο συχνά.

Ωστόσο εδώ έχουµε να κάνουµε µε µία ανοιχτή, ελεύθερη πα-
ραλία που µε την οµορφιά της έλκει έναν πολύ µεγάλο αριθµό
επισκεπτών, Ελλήνων και ξένων. ∆εν ξέρω πώς µπορεί εύκολα να
προστατεύσει κανείς αυτή την οµορφιά. Ωστόσο συµφωνώ µαζί
σας ότι, λόγω του πλήθους των ανθρώπων που θέλουν να τη ζή-
σουν και να την ευχαριστηθούν, πρέπει να βρούµε την κατάλληλη
ισορροπία ανάµεσα στην προστασία αλλά και την πρόσκληση
προς Έλληνες και ξένους τουρίστες να την επισκεφθούν και να
απολαύσουν τα αγαθά της.

Στην ερώτησή σας πάντως βλέπετε τα πράγµατα από µία «µε-
ρική» σκοπιά, κατά τη γνώµη µου, γιατί αναφέρεστε µόνο στους
ξενοδόχους και τους πελάτες των ξενοδοχείων της περιοχής.

Ιδανικά οι ξενοδόχοι και οι πελάτες τους θα ήθελαν να έχουν
ένα είδος αποκλειστικότητας στην ωραία αυτή παραλία. Και εµείς
που επισκεφθήκαµε πριν από είκοσι – τριάντα χρόνια ωραίες ερη-
µικές παραλίες, γκρινιάζουµε τώρα γιατί και άλλοι τις έχουν ανα-
καλύψει, έχουν κοινωνικοποιηθεί και πάρα πολλές οικογένειες
έχουν τη δυνατότητα να τις επισκεφθούν, όχι µόνο στη Σκιάθο
αλλά και στη Χαλκιδική και αλλού. Ο καθένας έχει τις δικές του
εµπειρίες.

Πληρώνουµε το τίµηµα µιας ανοιχτής, ελεύθερης πρόσβασης,
γιατί οι ελληνικές παραλίες είναι πάρα πολύ όµορφες, αλλά και
προσβάσιµες σε όλους, χωρίς να πληρώνει κανείς ιδιαίτερο αν-
τίτιµο για να τις επισκεφθεί, σε σύγκριση µε άλλες χώρες που
πουλούν πολύ λιγότερη οµορφιά µε πολύ περισσότερα χρήµατα.

Είναι το πρώτο καλοκαίρι αυτής της Κυβέρνησης και θα σας
ζητούσα να κριθούµε κατά τη διάρκεια του και εκ των υστέρων
από τις πράξεις µας. Επικοινώνησα µε το Λιµεναρχείο Σκιάθου
και µε ενηµέρωσαν για ορισµένα ζητήµατα, για τα οποία θα σας
ενηµερώσω τώρα και στη δευτερολογία µου σχετικά µε την ερώ-
τησή σας.

∆εσµεύοµαι εδώ να παρακολουθήσουµε και µε τη δική σας
βοήθεια και άλλων Βουλευτών του νοµού τις συνθήκες προστα-
σίας του περιβάλλοντος και να παρέµβουµε όπου χρειάζεται.

Σ’ αυτό, λοιπόν, το λιµάνι των Κουκουναριών προσεγγίζουν επι-
βατικά τουριστικά σκάφη, τα οποία κάνουν τα λεγόµενα περιη-
γητικά ταξίδια. Αποβιβάζουν τουρίστες, βγαίνουν πιο έξω και
τους παίρνουν µετά από λίγη ώρα. Αποπλέουν από λιµένες όµο-
ρων περιοχών, την Αµαλιάπολη, τον Τολό, την Πλατανιά της Μα-
γνησίας ή την Αιδηψό.

Τα σκάφη αυτά λειτουργούν, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
π.δ. 122/95, εκτός από αυτά που έχουν αφετηρία τον λιµένα της
Σκιάθου, που είναι εφοδιασµένα µε άδεια επαγγελµατικού πλοίου
αναψυχής, σύµφωνα µε τις διατάξεις 2743/99.

Τα σκάφη αυτά προσεγγίζουν τις Κουκουναριές µε συγκεκρι-
µένους όρους και προϋποθέσεις που έχει θέσει η Λιµενική Αρχή
Σκιάθου και είναι οι εξής: Μέγιστος αριθµός σκαφών που κατα-

πλέουν ταυτόχρονα στην παραλία όχι µεγαλύτερος από δύο.
Αυτό θα επιβλέπεται φέτος πολύ αυστηρά. Αν λέτε ότι δεν ίσχυσε
το προηγούµενο καλοκαίρι, θα ήθελα να µας βοηθήσετε να το
παρακολουθήσουµε φέτος.

Τα σκάφη αυτά προσεγγίζουν ένα κάθε φορά την παραλία και
µετά την αποβίβαση των τουριστών, εξέρχεται το ένα από τον
όρµο και παραµένει µε ριγµένη την άγκυρα ως την ώρα που θα
φύγει, ενώ το άλλο παραµένει προσδεδεµένο στο προβλήτα που
υπάρχει εκεί και έχει κατασκευαστεί στη διάρκεια της δικτατο-
ρίας, από ό,τι µε ενηµέρωσαν. Είναι ένας παλιός προβλήτας πε-
ρίπου εξήντα µέτρων. Ένα µόνο σκάφος έχει τη δυνατότητα
πρόσδεσης εκεί. Το άλλο πρέπει να περιµένει µε την άγκυρά του
ριγµένη έξω από τον κόλπο.

Η προσέγγιση δε στην παραλία θα γίνεται µε την ελάχιστη δυ-
νατή ταχύτητα και πρώτο µέληµα την ασφάλεια των κολυµβητών.
Γι’ αυτό στη συγκεκριµένη παραλία έχουν ποντιστεί σηµαντήρες
που ορίζουν το σηµείο µέχρι το οποίο µπορούν οι λουόµενοι να
κολυµπούν.

Για τις διοικητικές και ποινικές κυρώσεις που υποβλήθηκαν και
για τις οποίες µε ρωτάτε, θα απαντήσω στη δευτερολογία µου
για να µην παίρνω άλλο από τον πολύτιµο χρόνο σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Μαρκάκη, έχετε το λόγο να υπερασπιστείτε την ερώτησή
σας και να πείτε και στον Υπουργό ότι δεν πηγαίνετε επίσκεψη
στη Σκιάθο, αλλά µένετε στη Σκιάθο και έχετε εκεί και ξενοδο-
χείο και την κατοικία σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: ∆εν θα το κάνουµε προσωπικό το θέµα
και ασφαλώς την προστασία των Κουκουναριών της Σκιάθου δεν
την αναλαµβάνουν µόνο οι ξενοδόχοι και δεν πηγαίνουν στην πα-
ραλία µόνο οι θαµώνες των ξενοδοχείων. Πηγαίνουν άνθρωποι
απ’ όλο το νησί. Υπάρχει τακτική συγκοινωνία οδικώς. Μπορεί να
επισκεφθείς τη Σκιάθο και τις Κουκουναριές. Είναι µια προστα-
τευµένη παραλία. Έχουν πρόσβαση οι πάντες, όσοι θέλουν.

Εδώ όµως οι αρµοδιότητες από την κ. Κατσέλη έφτασαν σε
εσάς, κύριε Υπουργέ -και ξέρετε την εκτίµηση στο πρόσωπό σας-
µιλώντας, όπως είπατε και εσείς, για επαγγελµατικά και τουρι-
στικά στο Λιµένα Κουκουναριών Σκιάθου.

Κατ’ αρχάς δεν υπάρχει λιµάνι στις Κουκουναριές Σκιάθου. Ξέ-
ρετε ότι τα λιµάνια έχουν χαρακτηρισµό, εθνικής σηµασίας, του-
ριστικών σκαφών κ.λπ.. Ακόµα και οι µαρίνες έχουν. ∆εν µπορείς
να πάρεις άδεια µαρίνας. Το λιµάνι της Σκιάθου δεν έχει µαρίνα
για να µπορούν να πάνε σκάφη. Οι Κουκουναριές έχουν έναν εν-
δεχοµένως προβλήτα που δεν έχει άδεια. Κατασκευάστηκε από
τη δικτατορία, εκτός αν θέλετε να τον νοµιµοποιήσουµε εµείς σή-
µερα εδώ. ∆εν έχει κανένα χαρακτηρισµό.

∆εύτερον, πλησιάζουν καράβια µεγάλου µεγέθους, όταν είναι
γνωστό ότι σε µια προστατευµένη παραλία, οι απλές βάρκες δια-
κόσια µέτρα από την ακτή δεν µπορούν να πλησιάσουν. Υπάρ-
χουν αυστηροί κανόνες. Το προεδρικό διάταγµα που επικα-
λούνται αυτοί που έχουν τα καράβια -γιατί το ίδιο είπαν και σε
µένα- είναι ότι µπορεί να προσεγγίζουν σε όρµους.

Εδώ δεν είναι όρµος. Είναι η οµορφότερη παραλία της Ευρώ-
πης, η οποία έχει βραβευτεί ως ιδιαιτέρου κάλλους και προστα-
σίας. Και δεν έχει ξαναβραβευτεί γιατί πλησιάζουν αυτά τα
καράβια και αµολάνε τους επιβάτες τους. Σε λίγο µόνο λαθρο-
µετανάστες θα πηγαίνουν στη Σκιάθο.

Εποµένως πώς θα προστατεύσουµε την παραλία αυτή, όταν
αυτοί που κατεβαίνουν πηγαίνουν µόνο για να αφοδεύσουν στις
τουαλέτες της περιοχής. ∆εν κάνουν µπάνιο εκεί. ∆εν χρησιµο-
ποιούν την παραλία, διότι πηγαίνουν στα καράβια, εκεί τρώνε.
Αφήνουν µόνο τα σκουπίδια τους. ∆εν προσφέρουν τίποτα στην
παραλία.

Αν θέλουν, λοιπόν, να επισκεφθούν τις Κουκουναριές της Σκιά-
θου, θα πάνε στο λιµάνι της Σκιάθου και εκεί θα βρει τρόπο εκεί-
νος που θα τους µεταφέρει, για να πάνε στις Κουκουναριές. ∆εν
γίνεται να πηγαίνουν τα καράβια εκεί και να σκοτώσουν κάποιον
άνθρωπο που κάνει µπάνιο. Θα σας δώσω και µια φωτογραφία
που φαίνεται το καράβι και µπροστά είναι οι λουόµενοι που κά-
νουν µπάνιο.

Εγώ δεν αµφιβάλλω ότι ρωτήσατε. Ο λιµενάρχης είπε ότι
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υπάρχει κενό νόµου. ∆εν µπορεί όµως το κενό νόµου να το εκ-
µεταλλεύονται αυτοί που έχουν τα καράβια. Ας φροντίσουµε να
καλύψουµε το κενό του νόµου. Να βγάλουν άδεια αυτοί που
έχουν τα καράβια, όπως πρέπει να το κάνουν. Και µετά, αν πά-
ρουν τέτοια άδεια –που δεν νοµίζω ότι κάποιος θα τους δώσει τέ-
τοια άδεια- να µπορούν να πλησιάσουν τις Κουκουναριές, αν
µπορούν να τις πλησιάσουν.

Με όλον το σεβασµό που σας έχω, πιστεύω ότι µας έχουν
γραµµένους –βάζω και τον εαυτό µου µέσα- στα παλιά τους τα
παπούτσια. «∆εν πάτε να λέτε εσείς στη Βουλή ό,τι θέλετε, δεν
πάτε να συνεδριάζετε και να κάνετε επίκαιρες ερωτήσεις; Εµείς
θα πηγαίνουµε εκεί και θα κάνουµε αυτά που θέλουµε. Το αν
εµείς έχουµε άδεια, δεν µας ενδιαφέρει. Το κάναµε δέκα, είκοσι
χρόνια και θα εξακολουθήσουµε να το κάνουµε και ας λέτε εσείς
ό,τι θέλετε.».

Θα παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, να το δείτε πιο προσεκτικά το
θέµα. ∆εν είναι προσωπικό, τι θέλουν οι ξενοδόχοι. Να προστα-
τεύσουµε την παραλία. Έχει λιµάνι ή δεν έχει; Αν δεν έχει λιµάνι,
πώς θα πάνε;

∆εύτερον, ας πάρουν κάποια άδεια. ∆εν ξέρω αν τους έχει
δώσει κάποιος άδεια. Εγώ δεν αµφιβάλλω ότι οι λιµενικές αρχές
προσπάθησαν να βρουν κάποια µέτρα να κάνουν πιο απλό το
πρόβληµα, να µην είναι τόσο δύσκολο όσο άλλες χρονιές. Αυτό
όµως δεν σηµαίνει ότι ήρθαµε στη νοµιµότητα. Το ότι πηγαίνουν
ένας-ένας και µετά τους αφήνουν και φεύγουν, αυτό δεν σηµαί-
νει ότι έχουν άδεια ή ότι αυτό είναι λιµάνι.

Γι’ αυτό θα παρακαλούσα να το προσέξετε πάρα πολύ καλά το
θέµα –εγώ θα επανέλθω- και να µην δώσουµε την εντύπωση σ’
αυτούς τους ανθρώπους, ώστε να λένε ότι «εµείς θα την κάνουµε
αυτήν τη δουλειά που κάναµε τόσα χρόνια και ας µην έχουµε
άδειες ή ας µην τηρούµε όλες τις διαδικασίες». Υπάρχει τρόπος
να πλησιάσει κανένας και να κάνει µπάνιο στις Κουκουναριές.
Αρκεί να µη διώξουµε αυτούς που κάνουν τώρα µπάνιο. Έτσι δεν
είναι;

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Μαρκάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογραφία, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Βούγιας.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΒΟΥΓΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Όλοι έχουν το δικαίωµα της πρόσβασης στις Κουκουναριές,
κύριε συνάδελφε, και ας µην υποτιµούµε και αυτούς που οργα-
νώνουν αυτές τις εκδροµές. Προφανώς είναι επιχειρήσεις γειτο-
νικές -δεν µπορεί να είναι πέρα από τον Παγασητικό- που
έρχονται και εξυπηρετούν τουρίστες, οι οποίοι επειδή τους αρέ-
σει πάρα πολύ η περιοχή και ειδικά η παραλία αυτή, επανέρχον-
ται στη χώρα µας.

Άρα η τοπική οικονοµία και ευρύτερα ο τουρισµός κερδίζουν
από την υπερβολική –θα συµφωνήσω µαζί σας- εκµετάλλευση
ορισµένων εξαιρετικών παραλιών, οι οποίες ξεχωρίζουν για τη
φυσική τους οµορφιά.

Προσωπικά αποφεύγω παραλίες όταν έρχονται αυτού του εί-
δους οι περιηγητικοί πλόες. Φροντίζω να πάω πριν ή µετά την
αναχώρησή τους. Συµφωνώ µαζί σας πως σ’ ένα βαθµό µένουν
πάνω στο καράβι πολλοί απ’ αυτούς, ενώ άλλοι βγαίνουν έξω και
κολυµπούν στην παραλία. Υπάρχει ένα δίωρο πρόγραµµα, µε διά-
φορες εναλλαγές.

Βεβαίως δεν υπάρχουν καταστήµατα εκεί, ώστε να αξιοποιήσει
κανείς οικονοµικά την παρουσία τους, παρά µόνον ίσως οι οργα-
νωµένες αθλητικές δραστηριότητες. Συµφωνώ µαζί σας πως δεν
είναι χαρακτηρισµένο λιµάνι αυτή η περιοχή, ώστε να ισχύουν κά-
ποιοι κανόνες. Ωστόσο, επειδή η παραλία χρειάζεται προστασία,
όσες φορές διαπιστώθηκε από τη Λιµενική Αρχή Σκιάθου –είναι
θέµα του Λιµενικού αυτό και παραµένει φυσικά θέµα του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη- η µη τήρηση των όρων που σας
προανέφερα, δηλαδή το να µπαίνουν τα καράβια ένα-ένα, ένα
µόνο να δένει στην προβλήτα και το άλλο να περιµένει έξω, κινή-
θηκε κάποια διαδικασία ποινικών και διοικητικών κυρώσεων από
το 2007 έως το 2009. Βεβαιώθηκαν επτά παραβάσεις και επιβλή-

θηκαν πρόστιµα συνολικού ύψους 4.200 ευρώ. Αναλυτικά, είναι
περίπου 600 ευρώ το κάθε πρόστιµο. Προφανώς, δεν είναι ση-
µαντικό, ώστε να αποτρέψει την επανάληψη του φαινοµένου
αυτού. Ωστόσο, η επιµονή θα υπάρξει. Σχηµατίστηκαν δύο δικο-
γραφίες το 2007 κατά των υπαιτίων.

Επαναλαµβάνω ότι επειδή τα φαινόµενα, τα οποία περιγρά-
φετε, το καλοκαίρι αναπτύσσονται, εκδηλώνονται και αυξάνουν,
εµείς –ως καινούργια Κυβέρνηση, που παρακολουθεί τα θέµατα
µε πολύ µεγάλη ευαισθησία- θα κριθούµε το φετινό καλοκαίρι.
Βεβαίως, όπως έχω ενηµερωθεί, θέµα επάρκειας και ασφάλειας
της λιµενικής εγκατάστασης δεν υφίσταται, γιατί το µήκος του
προβλήτα πρόσδεσης των σκαφών, που διαθέτει κυµατοθραύ-
στη, είναι εξήντα µέτρα, ενώ το µήκος του µεγαλύτερου τουρι-
στικού σκάφους που προσεγγίζει είναι τριάντα τέσσερα µέτρα
και, όπως είπα, ένα µόνο µπορεί να δέσει στον προβλήτα αυτόν.

Η Λιµενική Αρχή Σκιάθου µε ενηµέρωσε πως δεν έχει δεχθεί
ως σήµερα καταγγελίες σχετικά µε τη ρύπανση της ακτής και της
θάλασσας στη συγκεκριµένη περιοχή, που να σχετίζονται µε την
άφιξη και παραµονή των αναφεροµένων στην ερώτηση πλοίων
και δεν έχει ευτυχώς, θα έλεγα, καταγραφεί –και δεν πρέπει να
καταγραφεί- κανένα ατύχηµα που να προκλήθηκε απ’ αυτά τα
επιβατικά τουριστικά σκάφη που προσεγγίζουν τον όρµο.

Τέλος, η καταλληλότητα των νερών παρακολουθείται πανελ-
λαδικά, στο πλαίσιο ειδικού προγράµµατος και οδηγιών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής και από το Υπουργείο Υγείας. Επέµεινα
και επέστησα την προσοχή της Λιµενικής Αρχής της Σκιάθου στο
να αστυνοµεύεται καθηµερινά η περιοχή µε πλωτό και χερσαίο
µέσο. Υπάρχει ένα σκάφος του Λιµενικού και ένα τζιπ, που θα επι-
σκέπτεται καθηµερινά την περιοχή, και δεσµεύοµαι ότι θα λη-
φθούν όλα τα προβλεπόµενα µέτρα, ώστε να διασφαλιστεί τόσο
η ασφάλεια των λουοµένων, όσο και των µεταφεροµένων τουρι-
στών. ∆εσµεύοµαι, επίσης, σε κάποια δική σας επόµενη παρατή-
ρηση να επισκεφθώ και προσωπικά την περιοχή, να αντιµε-
τωπίσουµε το πρόβληµα από κοινού και να επωφεληθούµε ίσως
και της ευκαιρίας για να κάνουµε ένα ωραίο µπάνιο σ’ αυτή την
όµορφη παραλία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ, και δεχόµαστε τη δέσµευσή σας αυτή, γιατί η ασφά-
λεια…

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ,….
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): ∆εν έχετε το λόγο, κύριε

Μαρκάκη. ∆εν τον ζητήσατε από το Προεδρείο και δεν προβλέ-
πεται από τον Κανονισµό. ∆ιακόπτετε το Προεδρείο, κύριε Μαρ-
κάκη.

∆εν είναι µόνο τα συµφέροντα των ξενοδόχων της Σκιάθου,
κύριε Υπουργέ. Η δέσµευσή σας είναι πολύ θετική για µας, για
όλες τις Βόρειες Σποράδες, για όλα τα νησιά, που είναι φυσικού
κάλλους αφ’ ενός, αλλά και προστατευόµενες περιοχές και χρει-
αζόµαστε την ασφάλεια των λουοµένων και των επισκεπτών σε
κάθε περίπτωση.

Η τέταρτη µε αριθµό 950/15-6-2010 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιχαήλ
Κριτσωτάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων του κλά-
δου των ξενοδοχοϋπαλλήλων κλπ., δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Υπουργού και διαγράφεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κατα-
θέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης
της Ρωσικής Οµοσπονδίας για την εµπορική ναυτιλία».

Επίσης, οι Υπουργοί ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων, Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ια-
κυβέρνησης, Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Οικο-
νοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Προστασίας του Πο-
λίτη κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση και εφαρµογή της
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Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών κατά του ∆ιεθνικού Οργανωµέ-
νου Εγκλήµατος και των τριών Πρωτοκόλλων αυτής και συνα-
φείς διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συνάδελφος Βουλευτής κ. Γε-

ώργιος Κασαπίδης ζητεί άδεια διήµερης απουσίας του στο εξω-
τερικό, για µετάβασή του στις Βρυξέλλες συγκεκριµένα, από
21/6/2010 έως και 22/6/2010. Η Βουλή εγκρίνει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Η Βουλή ενέκρινε τη ζη-

τηθείσα άδεια.
Επίσης, ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Κώστας Σκανδαλίδης ζητεί

άδεια απουσίας από τις εργασίες της Βουλής για το διάστηµα
από 21/6/2010 µέχρι και 23/6/2010 λόγω µετάβασής του στο εξω-
τερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 45/31/14-6-2010 επίκαιρη επερώ-
τηση Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας, των κ.κ. ∆ηµητρίου
Αβραµόπουλου, Κωνσταντίνου Χατζηδάκη, Μιχαήλ Γιαννάκη,
Αλεξάνδρου ∆ερµεντζόπουλου, Ευρυπίδη Στυλιανίδη, Μιλτιάδη
Βαρβιτσιώτη, Ευάγγελου Αντώναρου, Συµεών Κεδίκογλου, Ελί-
ζας Βόζεµπεργκ, Μάριου Σαλµά, Ιωάννη Πλακιωτάκη, Αθανασίου
∆αβάκη, Ευγενίας Τζουµάνη –Σπέντζα, Νικολάου Παναγιωτό-
πουλου και Κωνσταντίνου Τασούλα, προς τους Υπουργούς Εξω-
τερικών και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε τα προβλήµατα του πετρελαιαγωγού Μπουργκάς-
Αλεξανδρούπολη.

Πριν δώσω το λόγο στον πρώτο επερωτώντα Βουλευτή κ.
Αβραµόπουλο, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Γραµ-
µατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας ∆ηµοκρατίας
κ. Κωνσταντίνος Τασούλας, µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο
της Βουλής, ορίζει για τη συζήτηση της σηµερινής επερώτησης
ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Κων-
σταντίνο Χατζηδάκη.

Επίσης, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας για τη συ-
ζήτηση της σηµερινής επερώτησης ορίζει ως Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπο τη Βουλευτή κ. Ηρώ ∆ιώτη.

Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής κ. ∆ηµήτριος
Αβραµόπουλος.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή επίκαιρη επερώτηση

είναι ξεχωριστής σηµασίας και µε όλη την εκτίµηση που τρέφω
για τον εκλεκτό συνάδελφο και φίλο µας κ. Μανιάτη θα περίµενα
εδώ να δω τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εξωτερικών. Προς
Θεού, µην παρερµηνευθώ! ∆εν υποβαθµίζει η παρουσία σας το
θέµα. Το αναβαθµίζει απλώς περιβαλλοντικά. Το υποβαθµίζει
όµως διπλωµατικά, σε µια στιγµή που όλοι γνωρίζουµε ότι το
θέµα που πρόκειται να συζητήσουµε είναι ιδιαίτερης διπλωµατι-
κής, πολιτικής και στρατηγικής σηµασίας για τον τόπο µας. Το
λέω αυτό, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, γιατί σε λίγο θα κληθείτε να
απαντήσετε για θέµατα που ενδεχοµένως δεν γνωρίζετε.

Εν πάση περιπτώσει, εµείς είµαστε σήµερα εδώ ως Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, γιατί πράγµατι πιστεύουµε ότι το θέµα αυτό πρέ-
πει να το συζητήσουµε και να πάρουµε απαντήσεις σε καίρια
ερωτήµατα που τίθενται, σε µια στιγµή µάλιστα που το πρόβληµα
που εκδηλώνεται στον Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη έρχεται να
«δέσει» µε µια µεγάλη οικονοµική, και κατ’ επέκτασιν κοινωνική
κρίση, σε µια στιγµή που η εικόνα της Ελλάδος έχει πληγεί στο
εξωτερικό, µε όλα αυτά που προηγήθηκαν και τα οποία µας είναι
γνωστά, κυρίως όµως µε µεγάλες ευθύνες της Κυβέρνησης πριν
καταλήξει στην απόφαση, που ήδη έχει λάβει από την αρχή, να
οδηγήσει δηλαδή τη χώρα µας στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο,
µια απόφαση που σήµερα µε το Ασφαλιστικό και µε το Εργασιακό
αποκαλύπτει µια άλλη πραγµατικότητα για την έξοδο της Ελλά-
δος από την κρίση.

∆ιεθνείς στρατηγικές επιλογές της Ελλάδος αµφισβητούνται
και κινδυνεύουν να ανατραπούν και αναφέροµαι στις διεθνείς
ενεργειακές συµφωνίες, που υπέγραψε η Νέα ∆ηµοκρατία και
ενέταξαν την Ελλάδα στον παγκόσµιο ενεργειακό χάρτη. Μία
πρωτοβουλία της ελληνικής Κυβέρνησης, η οποία χειροκροτή-
θηκε και που φέρει την υπογραφή του τότε αρµοδίου Υπουργού
και παρεβρισκόµενου τέως Προέδρου της Βουλής κ. Σιούφα.

Όλα αυτά έφεραν έσοδα. Εγγυήθηκαν νέες θέσεις δουλειάς
και εξασφάλισαν στον τοµέα αυτόν, το µέλλον της χώρας µας.
Το µείζονος εθνικής σηµασίας έργο του πετρελαιαγωγού
«Μπουργκάς–Αλεξανδρούπολη» κινδυνεύει, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να ακυρωθεί. Αυτό αποτελεί ένα πολύ σηµαντικό
πλήγµα για την εξωτερική πολιτική, κύριε Υπουργέ. Οι δηλώσεις
του Πρωθυπουργού της Βουλγαρίας κ. Μπορίσοφ, την 11η Ιου-
νίου 2010, οδηγούν τη χώρα αυτή στην εγκατάλειψη του έργου,
προβάλλοντας την ύπαρξη αντιδράσεων από κατοίκους των

ακτών της Μαύρης Θάλασσας, για ενδεχόµενες περιβαλλοντικές
επιπτώσεις που θα έχει η κατασκευή του αγωγού, αλλά και πιθα-
νές δυσµενείς επιπτώσεις στον τουρισµό της περιοχής.

Βλέποντας αυτό το θέµα, από αυτή τη γωνία, αναρωτιέµαι γιατί
δεν είναι εδώ και ο Υπουργός Τουρισµού, να µας απαντήσει όπως
ο Υπουργός Περιβάλλοντος, για τα ζητήµατα που εγείρουν κά-
ποιοι στη Βουλγαρία.

Αυτή η στάση ωστόσο υποδηλώνει στροφή 180 µοιρών της
Βουλγαρίας απέναντι σε µία διεθνή συµβατική δέσµευσή της µε
την Ελλάδα και όχι µόνο. Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυ-
στυχώς δεν το βλέπουµε για πρώτη φορά, µε τη σηµερινή Κυ-
βέρνηση. Σε αντίστοιχη αποδέσµευση από τις συµβατικές
υποχρεώσεις προς την Ελλάδα, προχώρησε και η Αλβανία για
ένα άλλο ζήτηµα, επίσης, τεράστιας, ζωτικής και στρατηγικής ση-
µασίας, όπως η οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας και των υδάτι-
νων περιοχών ανάµεσα στη χώρα µας και την Αλβανία.

Αναρωτιέται κανείς: «Μα τι συµβαίνει αυτό τον καιρό;» Το ερώ-
τηµα τίθεται σε εσάς, κύριοι της Κυβέρνησης. Τι συµβαίνει; Γιατί
καθόµαστε; Γιατί περιµένουµε µε σταυρωµένα τα χέρια και δεν
πήραµε άµεσα µέτρα, για να αποφευχθούν οι κινήσεις αυτές, να
µην προχωρήσει δηλαδή η Βουλγαρία σε αυτήν την απόφαση;
Αναρωτιέται κανείς: «Έχει αλλάξει, πλέον, η πολιτική της Ελλά-
δος;» Έτσι αλλάζουν εύκολα από τη µία µέρα στην άλλη στρα-
τηγικές επιλογές, που έχουν να κάνουν µε το ρόλο της πατρίδας
µας στην ευρύτερη περιοχή της Νοτιανατολικής Ευρώπης, σή-
µερα, που βρισκόµαστε στην πιο δύσκολη, όπως όλοι οµολο-
γούµε, περίοδο της Ιστορίας µας µετά το Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο;

Θυµίζω ότι στις συµφωνίες που υπεγράφησαν, υπάρχουν και
οικονοµικές ρήτρες αθέτησης συµφωνιών οικεία βουλήσει. Και
κάτι ακόµα. Πληροφορίες των τελευταίων ηµερών φέρουν τα γει-
τονικά Σκόπια, να διεκδικούν ενεργό ρόλο στο έργο µε την δια-
κλάδωση του αγωγού φυσικού αερίου, να περνά µέσα από την
γειτονική χώρα. Και σε αυτό το ζήτηµα, ποια είναι η θέση της ελ-
ληνικής Κυβέρνησης; Ποιες διπλωµατικές πρωτοβουλίες έχουν
αναληφθεί;

Η Ελλάδα από πρωταγωνιστής, όπως όλοι και όλες θυµόµα-
στε µέχρι πριν από ένα χρόνο, των εξελίξεων στον τοµέα της
ενεργειακής διπλωµατίας, κινδυνεύει σήµερα να πεταχτεί στο πε-
ριθώριο των εξελίξεων. Την ίδια ώρα, άλλες γειτονικές χώρες
όπως η Τουρκία, φαίνονται να ενισχύουν το ρόλο τους, ενι-
σχύοντας τη συνεργασία τους µε τη Ρωσία, σε θέµατα µεταξύ
άλλων και πυρηνικής ενέργειας.

Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, µετά από πολλά χρόνια
διεξοδικών συζητήσεων κατάφερε να ξεµπλοκάρει το έργο του
αγωγού. Μεσολάβησαν δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια από τη
σύλληψη της αρχικής ιδέας το 1993, µέχρι την υπογραφή το
Μάρτιο του 2007 στην Αθήνα, της τριµερούς διακρατικής συµ-
φωνίας, ανάµεσα στις κυβερνήσεις της Βουλγαρίας, της Ελλά-
δος και της Ρωσίας, η οποία κυρώθηκε µε το ν.3558/2007. Τον
Ιανουάριο του 2008, η Ελλάδα υπέγραψε στη Σόφια την συµφω-
νία µετόχων του αγωγού, που ιδρύει την διεθνή εταιρεία του
έργου.

Αλλά και πέραν από την στρατηγική σηµασία του έργου, η ακύ-
ρωσή του θα έχει σοβαρότατες επιπτώσεις στην τοπική κοινω-
νία, η οποία παρακολουθεί στενά και µε αγωνία την εξέλιξη. Θα
θυµίσω εδώ, ότι προεξάρχοντος του Νοµάρχη του Έβρου, ολό-
κληρη η τοπική κοινωνία στάθηκε συµπαραστάτης και αρωγός σ’
αυτό το µεγάλης σηµασίας στρατηγικό έργο. Περίµενε και περι-
µένει πολλά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ ως αντιπολίτευση το
ΠΑΣΟΚ, είχε ψηφίσει τη συµφωνία για τον αγωγό, προεκλογικά ο
σηµερινός Πρωθυπουργός στην Αλεξανδρούπολη µίλησε για
επαναδιαπραγµάτευσή της, γιατί όπως ισχυρίστηκε, εξυπηρε-
τούσε µόνο τα συµφέροντα της µίας πλευράς. Και θα ήθελα να
θέσω το ερώτηµα: «Ποιους ακριβώς εννοούσε;»

Μετά τις εκλογές, αναγκάστηκε να προσγειωθεί στην πραγµα-
τικότητα και να µιλήσει ξανά, για την ανάγκη προώθησης αυτού
του έργου. Μάλιστα, ο ίδιος ο κ. Παπανδρέου, δήλωσε στο περι-
θώριο επίσκεψής του στη Ρωσία, ότι ο αγωγός αποτελεί έργο
εθνικής προτεραιότητας. ∆εν παρατηρείτε και εσείς, δε σηµει-
ώνετε εδώ ανακολουθία λόγων και έργων στο τοµέα αυτόν;
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Ποιος τελικά είναι ο στόχος, της Ελλάδος σήµερα; ∆εν είναι
δυνατόν να µετεξελιχτεί σε διεθνή ενεργειακό δίαυλο, να µπει
στον παγκόσµιο πετρελαϊκό και ενεργειακό χάρτη, να αναπτυχθεί
η περιοχή; Γιατί αυτά εξυπηρετεί, αυτή η συµφωνία. Γιατί πρό-
κειται για ένα έργο µε προϋπολογισµό, όπως όλοι και όλες γνω-
ρίζετε, περίπου 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ, µε αποθηκευτικούς
χώρους συνολικής δυναµικότητας επτακοσίων χιλιάδων κυβικών
µέτρων στην Αλεξανδρούπολη και πεντακοσίων χιλιάδων κυβικών
µέτρων στο Μπουργκάς. Από τα περίπου διακόσια ενενήντα χι-
λιόµετρα του αγωγού, τα εκατόν τριάντα είχαν προγραµµατιστεί
να κατασκευαστούν στην ελληνική επικράτεια και τα εκατόν
εξήντα σε βουλγαρικό έδαφος.

Στο επίκεντρο της κατασκευής του αγωγού, ήταν η ενεργειακή
ασφάλεια της χώρας µας, µιας από τις πλέον σπουδαίες προ-
κλήσεις της εποχής µας και βασική προτεραιότητα της ευρωπαϊ-
κής ενεργειακής πολιτικής. Ακρογωνιαίοι παράµετροι αυτής της
πολιτικής είναι η προώθηση των επενδύσεων για τις απαραίτη-
τες ενεργειακές υποδοµές, η διαφοροποίηση πηγών και οδεύ-
σεων, όπως η ενίσχυση της ενεργειακής συνεργασίας και του
διαλόγου µε τις γειτονικές χώρες και τις χώρες παραγωγής και
διαµετακόµισης ενέργειας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Η συµφωνία για την κατασκευή του αγωγού Μπουργκάς-Αλε-
ξανδρούπολη, αποτελεί ένα τεράστιο περιβαλλοντικό και ενερ-
γειακό πλεονέκτηµα για την περιοχή, το ίδιο και οι συµφωνίες για
τον αγωγό φυσικού αερίου Ελλάδος-Ιταλίας-Τουρκίας, για τον
ελληνοβουλγαρικό αγωγό φυσικού αερίου διπλής ροής, για τον
αγωγό φυσικού αερίου SOUTH STREAM. Και αυτή τη συµφωνία
φέρεται να αµφισβητεί η βουλγαρική πλευρά, τις τελευταίες ηµέ-
ρες.

Αληθεύει, κύριε Υπουργέ αυτό; Και τι κάνουµε εµείς; Οι συµ-
φωνίες αυτές, δικές µας συµφωνίες, κατέστησαν τη χώρα µας
πρωταγωνιστή στις ενεργειακές εξελίξεις στην περιοχή της Νο-
τιοανατολικής Ευρώπης.

Αναµένουµε, λοιπόν, από την Κυβέρνηση µία δυναµική διπλω-
µατική παρέµβαση, για την διατήρηση της συµφωνίας ανάµεσα
στην Ελλάδα, τη Ρωσία και τη Βουλγαρία, σ’ οποιοδήποτε επί-
πεδο, διµερές ή πολυµερές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, µου επιτρέπετε; Θα
είµαι σύντοµος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ: Αν είναι αλήθεια, ότι η µετα-

κίνηση της βουλγαρικής κυβέρνησης στο θέµα του αγωγού
Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη εξηγείται από µία ευρύτερη στρα-
τηγική ανακατάταξη στον ενεργειακό χάρτη της Ευρώπης, το
θέµα καθίσταται ακόµα πιο σοβαρό. Η συµφωνία για την κατα-
σκευή του αγωγού είναι επωφελής για τη χώρα, προσδίδει ση-
µαντικά οικονοµικά, κοινωνικά και γεωπολιτικά οφέλη. Αποτελεί
µοχλό ανάπτυξης, ένα στρατηγικό, πράγµατι, εργαλείο για την
πρόοδο και την ευηµερία της Θράκης, της βόρειας Ελλάδος,
ολόκληρης της χώρας. Καθιστά την Ελλάδα ενεργειακό κόµβο
στην Νοτιοανατολική Ευρώπη. Η χώρα γίνεται σηµαντικός περι-
φερειακός παράγοντας στον, ζωτικής σηµασίας, τοµέα της ενέρ-
γειας. Με τη διαφαινόµενη ακύρωση της συµφωνίας για την
κατασκευή του αγωγού Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, η Ελλάδα
κινδυνεύει να απολέσει σοβαρά διπλωµατικά και αναπτυξιακά
πλεονεκτήµατα.

Σε µία δύσκολη οικονοµική συγκυρία για τη χώρα, φοβούµαι
ότι η Ελλάδα βρίσκεται αποδυναµωµένη διπλωµατικά, κύριε
Υπουργέ. ∆ιπλωµατικά ανεπαρκής και αναποτελεσµατική.

∆υστυχώς, η Κυβέρνηση φαίνεται να µην προσπαθεί επαρκώς
να προασπίσει συµφωνίες που προάγουν τα ελληνικά συµφέ-
ροντα τόσο σε επίπεδο οικονοµικό, όσο -και αυτό είναι το κυριό-
τερο- σε επίπεδο εξωτερικών σχέσεων.

Και βέβαια τίθεται, εν αµφιβόλω, όλη η σοβαρή πρόοδος που
είχε συντελεστεί τα τελευταία χρόνια στη σχέση της χώρας µας
µε την ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής Ευρώπης και τη
Ρωσία. Ένα διπλωµατικό άνοιγµα που είναι απαραίτητο για την

προάσπιση των εθνικών συµφερόντων της χώρας µας, αλλά και
γενικότερα για τη θέση της στο παγκόσµιο γίγνεσθαι. Εξάλλου η
θέση της Ελλάδος στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στη ∆ύση δεν
µπορεί να αµφισβητηθεί από κανέναν. Από την άλλη µεριά ουδείς
µπορεί να της στερήσει το δικαίωµα να ακολουθεί µία ανεξάρ-
τητη, πολυδιάστατη και πολυκεντρική εξωτερική πολιτική, κάτι
που αποτέλεσε τον ακρογωνιαίο λίθο στις διεθνείς σχέσεις της
χώρας µας, τα τελευταία τριάντα πέντε χρόνια.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να µεταφέρετε τον προβληµατισµό
που καλλιεργείται σήµερα σ’ αυτήν την Αίθουσα, στον αρµόδιο
Υπουργό Εξωτερικών και περιµένουµε και απ’ αυτόν απάντηση,
γιατί επιµένω σ’ αυτό που σας είπα στην αρχή. Το θέµα έχει πε-
ριβαλλοντικές ή άλλες προεκτάσεις, αλλά είναι κυρίως πολιτικής
διπλωµατίας και στρατηγικής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Αβραµόπουλο.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, κ. Σπύρος Χαλβατζής ορίζει για τη συζήτηση της
επερώτησης µας ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, εκ µέρους
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, το Βουλευτή κ. Ιωάννη
Ζιώγα.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Μιχαήλ
Γιαννάκης.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από ένα ακριβώς µήνα σε

ανάλογη επίκαιρη ερώτησή µου, είχαµε επισηµάνει στον αρµό-
διο Υφυπουργό τους κινδύνους και τις ανησυχίες για την εξέλιξη
αυτού του τεράστιας εθνικής σηµασίας έργο, του αγωγού
Μπουργκάς - Αλεξανδρούπολη.

∆υστυχώς, οι ανησυχίες µας επιβεβαιώθηκαν µε το χειρότερο
τρόπο. Οι τελευταίες δηλώσεις του Βούλγαρου Πρωθυπουργού,
δείχνουν ότι η Βουλγαρία παίρνει πρωτοβουλία για να µαταιώσει
αυτό το έργο που δεκαπέντε χρόνια τώρα όλες οι κυβερνήσεις,
όλοι οι Πρωθυπουργοί, οι Υπουργοί Ανάπτυξης προσπάθησαν -
και ιδιαίτερα την τελευταία πενταετία τόσο ο τέως Πρωθυπουρ-
γός, κ. Κώστας Καραµανλής αλλά και οι Υπουργοί Ανάπτυξης-
και τελείωσαν όλες τις διαδικασίες µε µεγάλη προσπάθεια και
αγώνες, µε εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες, γιατί καταλαβαίνετε
ότι ένα τέτοιο έργο έχει τεράστια οικονοµικά και γεωπολιτικά
συµφέροντα γύρω από την περιοχή. Παρ’ όλα αυτά φθάσαµε σε
ένα επιθυµητό θετικό αποτέλεσµα.

∆υστυχώς, ο έλληνας Πρωθυπουργός ήταν ο πρώτος που
έβαλε ερωτηµατικά, που µίλησε για επανεξέταση αυτού του
έργου, δίνοντας επιχειρήµατα στις πλευρές εκείνες που ήθελαν
τη µαταίωση του. Και δεν έφτανε αυτό. Εννιά µήνες τώρα, ενώ
είχαµε ένα έτοιµο νοµοσχέδιο, το οποίο η ίδια η Κυβέρνηση
έφερε και κατέθεσε και ορίστηκε ηµεροµηνία για διαβούλευση
στη Βουλή, η ίδια η Κυβέρνηση, τρεις µήνες, τώρα το έχει πάρει
πίσω.

Και αξίζει εδώ, να αναφέρουµε δήλωση του αρµόδιου Υπουρ-
γείου στις 30 Μαρτίου όπου σε δική µας δήλωση απαντούσε ότι,
πολύ σύντοµα, τις αµέσως επόµενες µέρες θα φέρει το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο για συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή.
Ογδόντα µέρες µετά, δυστυχώς ακόµα περιµένουµε το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο. Τι δείχνει αυτό; ∆είχνει µία Κυβέρνηση που
ενώ στα λόγια φαίνεται πραγµατικά να θέλει το έργο, στην πράξη
κάθε άλλο παρά αυτό δείχνει. Οφείλουµε να καταγγείλουµε, λοι-
πόν, τον ίδιο τον Πρωθυπουργό -γιατί ένα τέτοιο έργο ξεπερνάει
τις δυνατότητες της πολιτικής ηγεσίας του ΥΠΕΚΑ- ο οποίος δυ-
στυχώς, ενώ γυρνάει όλο τον κόσµο για άλλα θέµατα σοβαρό-
τερα ή λιγότερης εθνικής σηµασίας, γι’ αυτό το τεράστιας
σηµασίας έργο δυστυχώς, ο ίδιος δεν πήρε καµµία αξιόλογη
πρωτοβουλία.

Κύριε Υφυπουργέ, επειδή ο κ. Μπορίσοφ, στις 15 Ιουλίου θα
επισκεφθεί τη Μόσχα -καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό- θα πρέπει
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός να πάρει την πρωτοβουλία άµεσα να
συναντηθεί µε το βούλγαρο Πρωθυπουργό, να ξεκαθαρίσει το
τοπίο, να πιέσει. Γιατί αυτό το έργο εκτός από τεράστιας εθνικής
σηµασίας είναι και ευρωπαϊκής σηµασίας, µε την έννοια ότι η Ευ-
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ρώπη το έχει σαν προτεραιότητα. Άρα έχουµε τα επιχειρήµατα να
πιέσουµε και µέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε η Βουλγαρία
πραγµατικά να συνεισφέρει και να πάρει πίσω την όποια δήλωση
είχε κάνει ο Βούλγαρος Πρωθυπουργός. Θα πρέπει όµως, για να
γίνουν όλα αυτά να έχουµε µία Κυβέρνηση, έναν Πρωθυπουργό,
ο οποίος πραγµατικά το θέλει στην πράξη και όχι στα λόγια.

∆υστυχώς, µέχρι σήµερα ο κ. Παπανδρέου περισσότερο δεί-
χνει να ανακουφίζεται από τις δηλώσεις του κ. Μπορίσοφ, παρά
πραγµατικά να παίρνει πρωτοβουλίες, ώστε να γίνει πραγµατικά
αυτό το µεγάλο έργο.

Επίσης, δεν είναι µόνο ο αγωγός Μπουργκάς- Αλεξανδρού-
πολη. Παράλληλα ένα άλλο µεγάλο έργο, µία άλλη µεγάλη εθνική
προσπάθεια, όπως είναι ο αγωγός SOUTH STREAM, δυστυχώς,
φοβούµαστε ότι θα έχει την ίδια τύχη. Και όλα αυτά δεν είναι
µόνο ότι χάνουµε γεωπολιτικά πλεονεκτήµατα, όπως πολύ σωστά
είπε ο κ. Αβραµόπουλος. Ταυτόχρονα αναβαθµίζουµε µε την τα-
κτική µας τη γείτονα Τουρκία, γιατί αυτοί οι αγωγοί αν δεν περά-
σουν όπως έχουν προγραµµατιστεί απ’ το ελληνικό έδαφος,
δυστυχώς έχουν διέξοδο προς την Τουρκία. Να αναφέρω το Σαµ-
ψούντα–Τσεϊχάν, το Ναµπούκο που είναι ανταγωνιστικός. Άρα,
υπάρχει άµεση ανάγκη η Κυβέρνηση, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός,
επισηµαίνω, να πάρει πρωτοβουλίες αν, πραγµατικά, πιστεύει σ’
αυτό το έργο. Γιατί µέχρι τώρα µας έχει δείξει, ότι όχι µόνο δεν
πιστεύει, αλλά ότι µε τα ερωτηµατικά που έβαλε και προεκλογικά
αλλά και µε τη µετεκλογική τακτική του, κάθε άλλο παρά ενδια-
φέρεται.

Θα πρέπει, λοιπόν, να ξεκαθαρίσετε τη στάση σας, να πάρετε
τις πρωτοβουλίες που σας έχουµε υποδείξει εδώ και µήνες, να
φέρετε το νοµοσχέδιο, που εννέα µήνες τώρα το περιµένουµε
άµεσα στη Βουλή, αν θέλετε πραγµατικά να πείσετε και εµάς και
τους εταίρους µας ότι αυτό το έργο πραγµατικά η ελληνική Κυ-
βέρνηση το θέλει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Γιαν-
νάκη.

Το λόγο έχει ο κ. Ευριπίδης Στυλιανίδης.
ΕΥΡΙΠΙ∆ΗΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Εγώ ειλικρινά αιφνιδιάζοµαι σήµερα. Αιφνιδιάζοµαι γιατί ακόµα

και αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, η Κυβέρνηση δείχνει να µη συ-
νειδητοποιεί την εθνική βαρύτητα αυτού του έργου. Αν δεν µπο-
ρούσε ο Πρωθυπουργός θα µπορούσε να στείλει τον
Αντιπρόεδρο της Κυβερνήσεως ή έστω κάποιον εκπρόσωπο από
το Υπουργείο Εξωτερικών. ∆εν είναι εικόνα αυτή. Κάτι δείχνει
αυτή η εικόνα.

Εµείς, κυρία Πρόεδρε, το 2004 η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας και του Κώστα Καραµανλή, ασκώντας µία διορατική και
υπεύθυνη εξωτερική πολιτική, πατώντας στη ∆ύση, απλώναµε
χείρα συνεργασίας προς την Ανατολή και οργανώναµε δύο βα-
σικά στρατηγικά ανοίγµατα της χώρας µας, στο πλαίσιο µίας πο-
λυσχιδούς, πολυεπίπεδης εξωτερικής πολιτικής.

Το πρώτο ήταν το άνοιγµα στην Κίνα, µέσα από το οποίο επι-
διώξαµε και πετύχαµε η Ελλάδα να γίνει ευρωπαϊκή πύλη, να γίνει
εµπορευµατικό διαµετακοµιστικό κέντρο.

Το δεύτερο ήταν το άνοιγµα στις αγορές της Μαύρης Θάλασ-
σας, στη Ρωσία, στο Αζερµπαϊτζάν και σε όλες τις άλλες χώρες,
στο Καζακστάν, που συνδέονται µε την ενέργεια, µε σκοπό να γί-
νουµε στρατηγικός ενεργειακός κόµβος.

Για τον αγωγό του Μπουργκάς–Αλεξανδρούπολη συνεργα-
στήκαµε συστηµατικά και επίµονα και πετύχαµε. Πετύχαµε τον
Απρίλιο του 2005 την υπογραφή στη Σόφια, από τον κ. Σιούφα,
τότε Υπουργό Ανάπτυξης, παρουσία και εµού του ιδίου ως αρ-
µοδίου Υφυπουργού, του µνηµονίου συνεργασίας, για την υπο-
στήριξη της κατασκευής. Πετύχαµε στις 4 Σεπτεµβρίου του 2006
τη συνάντηση κορυφής στην Αθήνα, µε το Ρώσο Πρόεδρο, κ.
Βλαντιµίρ Πούτιν, το Βούλγαρο οµόλογο του κ. Παρβάνοφ και
τον Έλληνα Πρωθυπουργό κ. Κώστα Καραµανλή οι οποίοι συνα-
ποφάσισαν την προώθηση του έργου. Πετύχαµε στις 7 Φε-
βρουαρίου του 2007 στο Μπουργκάς να µονογραφηθεί το
κείµενο της διακρατικής συµφωνίας για την κατασκευή του πε-
τρελαιαγωγού.

Οι προσπάθειες µας ήταν συνεχείς, ήταν συστηµατικές και
συντονισµένες και η συνεργασία των Υπουργείων Εξωτερικών και
Ανάπτυξης στέφθηκε από απόλυτη επιτυχία. Οι Ηνωµένες Πολι-
τείες της Αµερικής µε επίσηµες δηλώσεις χαιρέτησαν το έργο
του αγωγού, διότι διέρχονταν µέσα από δύο κράτη-µέλη του
ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή Ένωση το υιοθέτησε ως δικό της έργο
µε ικανοποίηση, διά του αρµοδίου τότε Επιτρόπου του κ. Πίµ-
παλγκς, ο οποίος σε σχετική ερώτηση Ευρωβουλευτή του Συνα-
σπισµού, κ. Παπαδηµούλη, ο οποίος ήλεγχε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή για την καθυστέρηση του έργου απάντησε στις 23-2-
2007, βάζοντας και την περιβαλλοντική διάσταση.

Έλεγε, λοιπόν, τότε ο κ. Πίµπαλγκς: « Η επιτροπή υποστηρίζει
όλα τα τεκµηριωµένης χρησιµότητας έργα µεταφοράς αργού πε-
τρελαίου από τη Μαύρη Θάλασσα στις ευρωπαϊκές αγορές µε
πετρελαιαγωγούς. Τέτοια έργα εκτός το ότι ενισχύουν την ασφά-
λεια ανεφοδιασµού της Ευρώπης, δυνάµει συµβάλλουν σε µεί-
ωση των θαλάσσιων µεταφορών πετρελαίου µέσω τον
κορεσµένων Στενών, περιορίζοντας έτσι και τους σοβαρούς κιν-
δύνους για το περιβάλλον και για τον τοπικό πληθυσµό. Κατά συ-
νέπεια, η επιτροπή προσβλέπει στην υπογραφή της συµφωνίας
κατασκευής του πετρελαιαγωγού Μπουργκάς– Αλεξανδρούπολη
και ευελπιστεί ότι το έργο θα υλοποιηθεί».

Θυµίζω ότι η ένταξη της Βουλγαρίας τότε στην ευρωπαϊκή οι-
κογένεια επιδοτούσε ακόµα περισσότερο τη συγκεκριµένη προ-
σπάθεια. Η κυβέρνηση είχε ετοιµάσει και καταθέσει τότε στη
Βουλή, πέρα από τις τελευταίες εκλογές, το νοµοσχέδιο για τη
διαδροµή και εγκατάσταση του αγωγού πετρελαίου Μπουργκάς-
Αλεξανδρούπολη, το οποίο επί µήνες τώρα δεν έχει ψηφιστεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµασία αυτού του αγωγού
για την εθνική στρατηγική της Ελλάδας είναι αδιαµφισβήτητη.

Πρώτον, τοποθετεί την Ελλάδα στον ευρύτερο γεωστρατηγικό
χάρτη της περιοχής ως χώρα διέλευσης ενέργειας από την Ανα-
τολή προς τη ∆ύση.

∆εύτερον, κατοχυρώνει την ενεργειακή ασφάλεια της χώρας
υλοποιώντας την ευρωπαϊκή αρχή για εναλλακτικούς δρόµους,
για εναλλακτικές µορφές και εναλλακτικές πηγές ενέργειας.

Τρίτον, καθιστά τη χώρα µας ισοδύναµο συνοµιλητή µε τους
διεθνείς παίκτες, διασφαλίζοντας αποτελεσµατικά τα εθνικά µας
συµφέροντα.

Τέταρτον, θωρακίζει τη Θράκη, διότι επί της συνοριακής γραµ-
µής µας µε την Τουρκία διά του αγωγού συναντώνται ευρωπαϊκά,
ρωσικά και αµερικανικά συµφέροντα που έχουν έτσι πρόσθετους
λόγους να συµβάλουν στην ειρήνη και στην ανάπτυξη της περιο-
χής.

Πέµπτον, πρόκειται για έναν οικολογικό αγωγό, όπως επιβε-
βαιώνει και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, διότι η λειτουργία του στην
Αλεξανδρούπολη µειώνει την κίνηση πετρελαιοφόρων στα Στενά
του Βοσπόρου και άρα τις πιθανότητες ατυχήµατος στο βόρειο
Αιγαίο.

Τέλος, ο αγωγός δηµιουργεί οφέλη για την εθνική οικονοµία,
θέσεις εργασίας για την Ελλάδα και βεβαίως πρόσθετα έσοδα
για την περιοχή της Θράκης, όπως είχε δεσµευθεί η τότε δική
µας κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι αδιανόητη η περίεργη αδιαφορία και η αλληγορία της Κυ-
βέρνησης να υπονοµεύει το εθνικό αυτό έργο. Είναι απίστευτο
την ηµέρα επίσκεψης του Τούρκου Πρωθυπουργού κ. Ερντογάν
στην Ελλάδα να ανακοινώνεται η στήριξη του ανταγωνιστικού
αγωγού Σαµσούν του Τσεϊχάν, παράλληλα µε την ακύρωση του
Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, καθιστώντας µ’ αυτόν τον τρόπο
την Τουρκία µονοπώλιο διέλευσης ενέργειας από τη Ρωσία, το
Καζακστάν και το Αζερµπαϊτζάν και εκτοπίζοντας πλήρως την Ελ-
λάδα από τον ενεργειακό χάρτη της περιοχής.

Όλα αυτά συµβαίνουν και η ελληνική Κυβέρνηση είναι σαν να
µην υπάρχει. Προεκλογικά ο κ. Παπανδρέου στην Αλεξανδρού-
πολη αµφισβητεί τη συµφωνία και µετά από λίγο µαζεύει αυτά
που είπε, φοβούµενος το πολιτικό κόστος.

Μετεκλογικά η Κυβέρνηση αδιαφορεί παντελώς. Ο Ερντογάν
ανακοινώνει τον Σαµσούν του Τσεϊχάν, ο Βούλγαρος Πρωθυ-
πουργός Μπορίσοφ στις 11/6/2010 αντιδρά, οι Ρώσοι αναγκά-
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ζονται να αλλάξουν προσανατολισµό και η ελληνική Κυβέρνηση
δεν υπάρχει.

Εµείς, κυρία Πρόεδρε, ήµασταν συνέχεια στα αεροπλάνα και
βήµα-βήµα προχωρούσαµε την υλοποίηση αυτού του µεγάλου
έργου. Σήµερα, δεν υπάρχει ελληνική Κυβέρνηση γι’ αυτό το
θέµα. Χάνεται µια µεγάλη ευκαιρία για την Ελλάδα. Την ώρα που
η Τουρκία αναβαθµίζεται, η Ελλάδα αποµονώνεται γεωστρατη-
γικά και η ελληνική Κυβέρνηση δεν υπάρχει. ∆ώστε µας µια εξή-
γηση, γιατί σιωπάτε, γιατί δεν αντιδράτε, γιατί δεν αναπτύσσετε
πρωτοβουλίες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας ευχαριστούµε, κύριε

Στυλιανίδη.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μιλτιάδης

Βαρβιτσιώτης.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είναι γεγονός ότι ενώ µας κατηγορούσατε ότι η εξωτερική πο-

λιτική που ασκούσε η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, ιδιαί-
τερα στα Βαλκάνια, ήταν αδρανής και ελλιπής και χωρίς
στόχευση και ότι η Ελλάδα «µπήκε στο ψυγείο», η Ελλάδα µπαί-
νει σε µία περιθωριοποίηση στα Βαλκάνια άνευ προηγουµένου
και µπαίνει επί των δικών σας ηµερών µε Πρωθυπουργό έναν άν-
θρωπο που έχει διατελέσει Υπουργός Εξωτερικών και θεωρείται
ότι έκανε και το άνοιγµα στα Βαλκάνια.

Το θέµα των δυτικών Βαλκανίων έχει εξαφανιστεί από την
Ατζέντα. ∆εν συζητιέται πλέον στην Ευρώπη και δεν υπάρχει καµ-
µία περίπτωση να προχωρήσει η ένταξη των δυτικών Βαλκανίων
στην Ευρώπη, στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Έχει παγώσει πλήρως
αυτό το θέµα.

Και παρά τη µεγαλόσχηµη εξαγγελία ότι το 2014 θα έρθει η
νέα βαλκανική πολιτική της Ελλάδας για να εντάξει τα δυτικά
Βαλκάνια στην Ευρώπη -χωρίς να αποσαφηνίζει αν θα αναγνω-
ρίσουµε ή όχι το Κόσσοβο και χωρίς να έχει λυθεί το θέµα των
Σκοπίων- ρίξατε στο τραπέζι µία πολιτική πρόταση, την οποία δεν
ακολούθησε κανένας, δεν δηµιουργήθηκε καµµία κινητικότητα
και έχουµε εξαφανιστεί από το χάρτη. Άλλοι διαπραγµατεύονται
στα Βαλκάνια σήµερα. Και πάνω απ’ όλα, αυτή που διαπραγµα-
τεύεται είναι η Τουρκία. Και σε πάρα πολλές περιπτώσεις η Τουρ-
κία παίζει και το ρόλο του µεσολαβητή.

Πάµε τώρα στο θέµα της Αλβανίας. Υπογράψαµε µία σύµβαση
µε την Αλβανία µε την οποία κατοχυρώθηκαν τα θαλάσσια σύ-
νορά µας. Και έρχεται ο συνοδοιπόρος σας σοσιαλιστής κ. Ράµα
ο οποίος προσφεύγει ο ίδιος στο Συνταγµατικό ∆ικαστήριο το
οποίο ακυρώνει αυτή τη συµφωνία. Και δεν υπάρχει συζήτηση
ανάµεσα στον Έλληνα και τον Αλβανό Πρωθυπουργό, όσον
αφορά το πώς θα καλύψουµε τα ελλείµµατα της συµφωνίας,
όταν υπάρχει η βούληση. Και µία οριοθετηµένη υφαλοκρηπίδα
που έχουµε, τη χάνουµε και αυτή.

Όσον αφορά τα Σκόπια, µας «βοµβαρδίσατε» την προηγού-
µενη εβδοµάδα ότι θα λυθεί το θέµα µε την καινούργια πρόταση
η οποία θα έρθει στο τραπέζι. ∆εν ξέρω τι συζητήθηκε προχθές
στη Σύνοδο Κορυφής στις Βρυξέλλες, αλλά σίγουρα το ανακοι-
νωθέν ήταν ότι δεν έγινε καµµία πρόοδος.

∆εν βλέπετε ότι η Σερβία µε την Τουρκία έχουν έρθει πάρα
πολύ κοντά; Είναι δυνατόν ο παραδοσιακός σύµµαχος της Ελλά-
δας στη βαλκανική της πολιτική να είναι τόσο κοντά σήµερα µε
την Τουρκία; Αυτά δεν σας ανησυχούν;

Και σε ό,τι αφορά τα ενεργειακά, εκεί η Ελλάδα πλέον και µε
τις ανακοινώσεις που έγιναν για τον Μπουργκάς-Αλεξανδρού-
πολη βρίσκεται πάρα πολύ πίσω.

Κύριε Υπουργέ, εγώ θα συµφωνήσω µε τον κ. Στυλιανίδη, ότι
θα έπρεπε ο κ. Πάγκαλος να κάθεται σ’ αυτή την καρέκλα. ∆ιότι
αν δεν αντιληφθείτε πόσο µεγάλης στρατηγικής εθνικής σηµα-
σίας είναι αυτό το έργο, το οποίο ξεκίνησε σαν έµπνευση –για το
όνοµα του Θεού, δηλαδή!- από τις δικές µας κυβερνήσεις και συ-
νεχίστηκε µετά από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ ….

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Ο κ. Μητσοτάκης και µετά ο κ. Κάρο-
λος Παπούλιας!

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε,
είναι ένα project είκοσι ετών µε διάφορες κυβερνήσεις.

Αν δεν αντιληφθείτε, λοιπόν, ότι αυτό το έργο πραγµατικά µει-

ώνει τη στρατηγική σηµασία της Τουρκίας σε ό,τι αφορά τη µε-
ταφορά του ρωσικού πετρελαίου στις αγορές και ότι είναι ένα
έργο για το οποίο αξίζει να παλέψουµε και ιδιαίτερα λόγω των
τιµών που έχει σήµερα το πετρέλαιο, τότε «χάνετε πραγµατικά
τη µπάλα» και θα αφήσετε πίσω όχι µόνο το ∆ιεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο, αλλά δεν θα αφήσετε και κανένα έργο, για να µπορέσει
να αναπληρωθεί το χαµένο έδαφος.

Και επειδή έγινε και η συζήτηση για το περιβάλλον και τώρα
κόπτονται διάφοροι για το περιβάλλον, αξίζει να σηµειώσουµε,
κυρία Πρόεδρε, ότι το πιο επικίνδυνο θαλάσσιο πέρασµα στον
πλανήτη είναι τα Στενά του Βοσπόρου. Και οποιαδήποτε διαρροή
πετρελαίου γίνει στον Κόλπο του Μαρµαρά θα επηρεάσει άµεσα
το Αιγαίο. Και σήµερα το πετρέλαιο το οποίο θα φορτώνεται στην
Αλεξανδρούπολη ήδη διαπερνά το Αιγαίο. Και δεν υπάρχει επι-
πλέον επιβάρυνση. Το µόνο που υπάρχει ενδεχοµένως είναι η επι-
πλέον ασφάλεια, γιατί θα µπορούν να φορτώνουν από την
Αλεξανδρούπολη πολύ µεγαλύτερα δεξαµενόπλοια απ’ ό,τι µπο-
ρούν να διαπεράσουν το Βόσπορο και έτσι θα µπορούν να υπάρ-
χουν πλοία πολύ ισχυρότερα, πολύ µεγαλύτερα και πολύ νεότερα
που θα µεταφέρουν αυτές τις ποσότητες. Άρα, δεν είναι θέµα πε-
ριβάλλοντος.

Εδώ, λοιπόν, τίθεται ένα πολύ µεγάλο θέµα που έγκειται στο
ποιος ωφελείται από τη µαταίωση αυτού του έργου. Ποιος χα-
µογελά αν δεν προχωρήσει ο αγωγός Μπουργκάς-Αλεξανδρού-
πολη;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και σ’ αυτό το ερώτηµα ο κ. Στανίσεφ, ο πρώην Πρωθυπουρ-
γός της Βουλγαρίας, κάνοντας δηλώσεις για τον κ. Μπορίσοφ,
είπε τα εξής χαρακτηριστικά: «Η απόφαση του Πρωθυπουργού
Μπορίσοφ εξυπηρετεί τα συµφέροντα άλλων χωρών. ∆εν ξέρω
αν γίνεται σκόπιµα και συνειδητά, αλλά οπωσδήποτε δουλεύει
για ξένα συµφέροντα».

Εµείς, κύριε Υπουργέ, οφείλουµε να δουλέψουµε για τα συµ-
φέροντα των Ελλήνων. Και τα συµφέροντα των Ελλήνων είναι να
δώσουµε µάχη, την οποία σήµερα εξαιτίας διάφορων πολιτικών
αγκυλώσεων –δεν ξέρω για ποιους λόγους- δεν θέλετε να δώ-
σετε ή δεν δείχνετε να δίνετε. Και δεν δίνετε αυτή τη µάχη ούτε
αποφασιστικά ούτε µε την ίδια θέρµη µε την οποία δίνετε άλλες
µάχες. Και δεν µπορεί ο Πρωθυπουργός να έχει ταξιδέψει στα
Μπαρµπέιντος, στην Ινδία για να συναντήσει τον εγγονό τού
Γκάντι και στη Λιβύη και να µην έχει κάνει αλλεπάλληλες επαφές
στα Βαλκάνια που να εξυπηρετούν τα άµεσα, ορατά και προσ-
δόκιµα συµφέροντα του τόπου.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε

Βαρβιτσιώτη.
Το λόγο έχει ο επερωτών Βουλευτής κ. Ευάγγελος Αντώναρος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΝΤΩΝΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι υπάρχει µία λέξη στην πρόσφατη πολιτική που

ασκεί η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, η οποία διαπερνά σαν µόνιµη
επωδός βασικές, κεντρικές και ουσιαστικές αποφάσεις που έχουν
πάρει και προσπαθούν να υλοποιήσουν οι ελληνικές κυβερνήσεις
τα τελευταία χρόνια.

Η λέξη αυτή είναι η «επαναδιαπραγµάτευση».
Τι θέλω να πω µε αυτό; Για δύο βασικά θέµατα, για τα οποία

νοµίζω ότι όλοι εµείς οι Έλληνες πρέπει να είµαστε περήφανοι,
ο τότε Αρχηγός της αξιωµατικής αντιπολίτευσης και σηµερινός
Πρωθυπουργός κ. Γιώργος Παπανδρέου χρησιµοποίησε τη λέξη
«επαναδιαπραγµάτευση».

Είπε ότι το κόµµα του, όταν έλθει στην εξουσία, όπως και ήρθε
µε τη βούληση του ελληνικού λαού, θα επαναδιαπραγµατευόταν,
πρώτον, τη συµφωνία µεγάλης στρατηγικής σηµασίας που δια-
πραγµατεύτηκε η προηγούµενη Κυβέρνηση, στην οποία είχα την
τιµή να υπηρετώ, µε την κινέζικη εταιρεία «COSCO» για τους εµ-
πορευµατικούς σταθµούς στον Πειραιά.

Το δεύτερο το είπε λίγες µέρες πριν από τις εκλογές µέσα
στην ένταση της προεκλογικής περιόδου στις 9 Σεπτεµβρίου
2009. Αναφερόταν στον αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη,
που όλοι ξέρουµε µε πόση δυσκολία, µε πόσες προσπάθειες, µε
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τι διπλωµατική κινητικότητα είχαµε καταφέρει να ολοκληρώ-
σουµε. Το λέω αυτό προς τιµήν όλων των κυβερνήσεων που ερ-
γάστηκαν συστηµατικά γι’ αυτό.

Η Ελληνική Κυβέρνηση προσέκρουσε στους Κινέζους. Και όλοι
έχουµε πολύ ζωντανά και νωπά στη µνήµη µας τι έγινε τις πρώ-
τες εβδοµάδες της ανάληψης των καθηκόντων της νέας Κυβέρ-
νησης, όταν εµφανίστηκαν πολύ δυνατοί τριγµοί στους κόλπους
της Κυβέρνησης. Γιατί οι µεν προσπαθούσαν να αµφισβητήσουν
τους δε και αναγκάστηκαν από τη φορά των πραγµάτων, αλλά
και την ουσία όσων είχαν συµφωνηθεί -που είναι πραγµατικά επω-
φελή για τη χώρα µας και το δηµόσιο συµφέρον- όχι µόνο να κά-
νουν πίσω, αλλά στην πρόσφατη επίσκεψη υψηλών Κινέζων
αξιωµατούχων να πάνε ακόµη πιο µακριά. Να προσφέρουν και
άλλες επενδύσεις –και καλά κάνουν, αν είναι χρήσιµες για τη
χώρα- αλλά να κάνουν µία στροφή.

Φαίνεται ότι αξιολόγησαν µε πολύ χαµηλότερο βαθµό σπου-
δαιότητας τη συµφωνία για τον Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη.
Και γι’ αυτό ακριβώς -όπως άλλωστε αναφέρθηκαν σε αυτό το
θέµα και όλοι οι προλαλήσαντες συνάδελφοί µου- δεν κατεβλήθη
σχεδόν καµµία, θα έλεγα, προσπάθεια, για να συζητηθεί αυτό το
θέµα. Και λέω «σχεδόν καµµία», διότι, σύµφωνα µε τα στοιχεία
τα οποία έχω, το µόνο µέλος της Κυβέρνησης που βρέθηκε µία
φορά στη Βουλγαρία και συζήτησε σχετικά είναι ο παριστάµενος
σήµερα εδώ Υφυπουργός κ. Μανιάτης.

Αντίθετα, προκαλεί µεγάλη εντύπωση και έκπληξη σε µένα η
στάση συνολικά της ελληνικής Κυβέρνησης και, κυρίως, του
Πρωθυπουργού. Ο σηµερινός Πρωθυπουργός κ. Γιώργος Πα-
πανδρέου είναι ένας Πρωθυπουργός που ταξιδεύει πολύ. Όπως
είπαν και άλλοι συνάδελφοί µου, έχει πάει σχεδόν παντού τους
οκτώ-εννέα µήνες που έχει αναλάβει τη διακυβέρνηση της
χώρας. ∆εν βρήκε µία φορά την ευκαιρία να συζητήσει αυτό το
θέµα, όταν έβλεπε ότι υπήρχαν κάποιες δυσκολίες;

Και είναι φυσικό σε αυτό το θέµα να υπάρχουν δυσκολίες, διότι
οι δυσκολίες υπήρχαν τα δεκατέσσερα χρόνια, εµφανίζονταν
ξανά και ξανά. Κάποιοι, όπως ειπώθηκε, δεν ήθελαν τη συµφωνία.
Κάποιοι –και στην περιοχή µας και ενδεχοµένως αλλού- θα έβα-
ζαν εµπόδια. Φαίνεται, όµως, ότι ο κ. Παπανδρέου αισθάνθηκε
ανακούφιση, όταν έµαθε, πριν από πολύ λίγο διάστηµα, ότι η συµ-
φωνία αυτή κάπου κολλάει. ∆ιαφορετικά δεν εξηγείται αυτή η
στάση. Εγείρει πολλά ερωτηµατικά, για τα οποία -νοµίζω- ο ίδιος
ο κ. Παπανδρέου και τουλάχιστον ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-
σης πρέπει να έρθουν στην Αίθουσα αυτή και σε µια µεγάλη συ-
ζήτηση να δώσουν συγκεκριµένες, δεσµευτικές απαντήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Θα κάνω χρήση και του χρόνου της
δευτερολογίας µου, αν µου επιτρέπετε.

∆εν είναι δυνατόν κάτι το οποίο έχει αποτελέσει στόχο όλων
των ελληνικών κυβερνήσεων και για το οποίο έχουν δουλέψει συ-
στηµατικά όλες οι ελληνικές Κυβερνήσεις να πηγαίνει έτσι
«άκλαυτα» -αν µου επιτρέπεται η έκφραση- «στο χρονοντούλαπο
της ιστορίας». Η Ελλάδα µπορεί, πρέπει και έχει υποχρέωση να
παίξει ένα ρόλο, ως σπουδαίος ενεργειακός σταθµός. Το ρόλο
αυτό τον διεκδικήσαµε και τον εξασφαλίσαµε και δεν πρέπει σε
καµία περίπτωση να παραιτηθούµε, χωρίς να καταβάλουµε όλες
εκείνες τις προσπάθειες, τις οποίες πιστεύω ότι και αυτές τις δύ-
σκολες στιγµές για τη συµφωνία µπορούµε να καταβάλουµε.

Είµαι βέβαιος ότι όλα τα κόµµατα θα κάνουν µε τη συµβολή
τους ό,τι είναι απαραίτητο, ώστε να φέρουµε ξανά µπροστά αυτή
τη συµφωνία. Να δούµε πώς και µε ποιο τρόπο µπορούµε να την
επικαιροποιήσουµε. Όµως, η πρωταρχική ευθύνη –γι’ αυτό δεν
χωράει καµµία αµφιβολία- ανήκει στην Κυβέρνηση, που έχει την
ευθύνη της διακυβέρνησης της χώρας και πρέπει να βγει µπρο-
στά και να αναλάβει πρωτοβουλίες. Να µιλήσει µε τους εταίρους
µας στο συγκεκριµένο θέµα και να δείξει ότι πραγµατικά την εν-
διαφέρει. Γιατί η µέχρι τώρα παθητική στάση της σηµερινής Κυ-
βέρνησης και ιδιαίτερα του Πρωθυπουργού κ. Παπανδρέου
µάλλον το αντίθετο δείχνουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.

Ευάγγελο Αντώναρο.
Το λόγο έχει ο επερωτών Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας

κ. Αλέξανδρος ∆ερµεντζόπουλος.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ∆ΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Όταν το Σεπτέµβριο του 2009 ήρθε στην Αλεξανδρούπολη ο

νυν Πρωθυπουργός κ. Παπανδρέου προεκλογικά και µίλησε για
τον αγωγό και για τις επιφυλάξεις του, τότε όλοι καταλάβαµε ότι
η συνέχεια, η πορεία και η µοίρα του αγωγού ήταν προδιαγε-
γραµµένη.

Τι είπε εκεί; Μίλησε για επαναδιαπραγµάτευση µε δυο δικαιο-
λογίες. Η πρώτη αφορούσε ότι η διακρατική συµφωνία κατοχυ-
ρώνει τα συµφέροντα της µία µόνο πλευράς. Η δεύτερη επιφύ-
λαξη αφορούσε τους περιβαλλοντικούς λόγους.

Υπενθυµίζω, όµως, ότι η συµφωνία είχε ψηφιστεί από την προ-
ηγούµενη Βουλή µε θετική ψήφο του ΠΑΣΟΚ και του κ. Παπαν-
δρέου. ∆εύτερον, ότι η περιβαλλοντική αρτιότητα για την κατα-
σκευή του αγωγού ήταν «εκ των ουκ άνευ» και βασική προϋπό-
θεση αποδεκτή από όλες τις πλευρές που υπέγραψαν τη δια-
κρατική συµφωνία. Εξάλλου, αποτελούσε και βασικό στοιχείο της
συµφωνίας.

Ένα έργο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που ήταν σε ύπνωση
δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια, µε µία εντατική προσπάθεια της
προηγούµενης Κυβέρνησης ξαναµπήκε σε πρώτη προτεραι-
ότητα. Προχώρησε σε ένα τελικό στάδιο, µετά από διαρκείς επα-
φές και διαρκείς προσπάθειες. Πρόκειται για ένα έργο που
καθιστούσε τη χώρα µας βασικό παίκτη στον ενεργειακό χάρτη,
όχι µόνο των Βαλκανίων και της Νοτιανατολικής Ευρώπης. Από
παρατηρητής η χώρα µας γινόταν πρωταγωνιστής στο ενεργει-
ακό παιχνίδι. Ήταν ένα έργο που ενδυνάµωνε τη χώρα, ενδυνά-
µωνε τη Θράκη και αποτέλεσε ελπίδα για την περιοχή, ελπίδα όχι
µόνο οικονοµικά, αλλά και εθνικά.

Όλο αυτό το διάστηµα, σε πλήρη συνεργασία και σε απόλυτη
αρµονία µε την τοπική κοινωνία, η θεσµοθετηµένη από την πολι-
τεία «τοπική επιτροπή του αγωγού», ενισχυµένη και πάλι από την
πολιτεία οικονοµικά δούλεψε σκληρά στην αποστολή που της
είχε ανατεθεί.

(Στο σηµείο αυτό την προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Από τον Οκτώβριο και µετά, όµως, αυτό που παρατηρεί κανείς
είναι µια οπισθοχώρηση των ελληνικών προτεραιοτήτων και θέ-
σεων. Αυτό που παρατηρεί κανείς είναι µια χαρακτηριστική αδρά-
νεια. Καµµία δραστηριότητα πάνω σε αυτό το θέµα. Στο «ψυγείο»
το νοµοσχέδιο που αφορούσε τη διέλευση του αγωγού! Πρόκει-
ται για ένα νοµοσχέδιο που ήταν έτοιµο από την προηγούµενη
Κυβέρνηση και δεν υφίστατο καµµία αλλαγή κατά την ψήφισή του
από τη σηµερινή Κυβέρνηση. Μηδαµινή διπλωµατική δραστηριό-
τητα και αντίδραση στις συνεχώς αυξανόµενες φήµες για τη µη
κατασκευή του αγωγού.

Επειδή, δε, τελευταία ακούγονται κάτι ανάλογα και για τον
αγωγό του φυσικού αερίου «SOUTH STEAM», κάτι για ακύρωση
αυτού του έργου, κάτι για εξυπηρέτηση αµερικανικών συµφε-
ρόντων που οδηγούν στο τέλος τις συµφωνίες µε τη Ρωσία, σε
συνδυασµό µε την παρατεταµένη κυβερνητική αδράνεια, γεννιέ-
ται σε όλους µας το ερώτηµα, µήπως τελικά έχουµε ενταφιάσει
πια αυτή τη διπλωµατία των αγωγών.

Γι’ αυτό, κύριε Υφυπουργέ, ζητήσαµε σήµερα και την παρουσία
εδώ του Υπουργείου Εξωτερικών. Αλλά και η απουσία του επιβε-
βαιώνει τους φόβους µας: την πλήρη υποβάθµιση αυτού του θέ-
µατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζητάµε µε την επερώτησή µας
την ανάληψη πρωτοβουλιών, την ουσιαστική δραστηριοποίηση
επιτέλους, εάν πιστεύετε σε αυτό το έργο, για το οποίο, σε δική
µου ερώτηση απάντησε η Υπουργός Περιβάλλοντος και Κλιµατι-
κής Αλλαγής ότι το θεωρεί έργο εθνικής προτεραιότητας. Αν τα
πιστεύετε, θα πρέπει να δραστηριοποιηθείτε. Γιατί αυτό που µε-
τράει τελικά στην πολιτική δεν είναι το τι λέει ο καθένας, αλλά το
τι αποτέλεσµα φέρνουν οι ενέργειες που κάνει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Νι-
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κόλαος Παναγιωτόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Μετά από τα πολλά και ενδιαφέροντα που ακούστηκαν, λέω το

εξής:
Για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, κύριε Υπουργέ, το έργο της

κατασκευής του αγωγού µεταφοράς πετρελαίου Μπουργκάς–
Αλεξανδρούπολη είναι ένα έργο εθνικής προτεραιότητας και ζω-
τικής σηµασίας για τα ελληνικά εθνικά συµφέροντα, γιατί
αναβαθµίζει τη γεωστρατηγική θέση της χώρας και την καθιστά
ενεργειακό κόµβο διέλευσης προϊόντων ενέργειας, πετρελαίου
από την Ανατολή προς τη ∆ύση.

Όσοι ασχολούµαστε µε τη γεωπολιτική ισχύ, ιδίως όσον αφορά
την ενεργειακή παράµετρο, σήµερα ξέρουµε ότι στη βαθµίδα
ισχύος των κρατών-µελών διεθνώς τον πρώτο λόγο στην κορυφή
της πυραµίδας έχουν οι καθαροί παραγωγοί ενέργειας, τον τε-
λευταίο λόγο στη βάση της πυραµίδας έχουν οι καθαροί εισα-
γωγείς ενέργειας από χώρες-παραγωγούς προφανώς και κάπου
ενδιάµεσα, όχι απολύτως εξαρτώµενοι από τους παραγωγούς,
αλλά µε δυνατότητα να έχουν τη δική τους αυτόνοµη παρουσία
στο µεγάλο παιχνίδι της διακίνησης ενέργειας σήµερα, είναι οι
χώρες-µεταφορείς ενεργειακών προϊόντων που τα διακινούν από
τις χώρες–παραγωγούς προς τις χώρες–καταναλωτές, διασφα-
λίζοντας έτσι ένα δικό τους σηµαντικό γεωστρατηγικό ρόλο. Αυτό
έκανε η Ελλάδα µέσα από τη διπλωµατία των αγωγών, αυτό
έκανε η κυβέρνηση του κ. Κώστα Καραµανλή µέσα από την εµ-
πνευσµένη -θα έλεγα- στρατηγική της στον τοµέα της ενέργειας.

Επιπλέον, ο αγωγός εξασφαλίζει και τονώνει την ενεργειακή
ασφάλεια και επάρκεια σε πετρέλαιο, όχι µόνο της Ελλάδας,
αλλά και της Ευρώπης, εφόσον µιλάµε για την παράκαµψη του
Βοσπόρου, ο οποίος είναι ήδη κορεσµένος όσον αφορά τη µε-
τακίνηση ενεργειακών προϊόντων και δευτερευόντως, χωρίς
όµως να είναι κάτι αµελητέο ιδίως για την τοπική οικονοµία της
Θράκης, φέρνει πάρα πολλά έσοδα στο κράτος µέσα από τα τέλη
διέλευσης και εξασφαλίζει χίλιες και πλέον θέσεις εργασίας, σύµ-
φωνα µε τις προβλέψεις, αλλά και σηµαντική δορυφορική οικο-
νοµική δραστηριότητα, απαραίτητη για την τόνωση της
οικονοµίας της ακριτικής Θράκης. Αυτή είναι η θέση µας. Εσείς
πρέπει να εξηγήσετε, εάν συµφωνείτε µε αυτή.

Συµφωνείτε λοιπόν µε όλα αυτά, κύριε Υπουργέ; Εάν δεν συµ-
φωνείτε, οφείλετε να εξηγήσετε γιατί, τουλάχιστον εσείς. Θα πε-
ριµέναµε -όπως ειπώθηκε- και εκπρόσωπο του Υπουργείου
Εξωτερικών. Εάν συµφωνείτε όµως, οφείλετε να εξηγήσετε τι κά-
νετε για να διασφαλίσετε την οµαλή εξέλιξη του έργου, τι κάνετε
για να διασώσετε το έργο, ιδίως λόγω των εξελίξεων από τη
βουλγαρική πλευρά. Το πρώτο πράγµα, που θα µπορούσε να
γίνει από έναν Πρωθυπουργό, ο οποίος έχει δείξει σηµαντική αν-
τοχή σε βαρύ ταξιδιωτικό πρόγραµµα, είναι το να πεταχτεί στην
όχι και τόσο µακρινή Σόφια, για να διαπραγµατευθεί µε τον οµό-
λογό του, το Βούλγαρο Πρωθυπουργό. ∆εν το έκανε. Αυτό που
είχε κάνει ήταν να στείλει αµφίσηµα µηνύµατα προς πάντας προ-
εκλογικά, όταν µίλησε για επαναδιαπραγµάτευση. Αυτό µου θυ-
µίζει τη γκάφα µε την περίφηµη διόγκωση του δηµόσιου χρέους
µετεκλογικά. Το κάνατε για εσωτερική κατανάλωση, εστάλησαν
όµως τα εντελώς λάθος µηνύµατα στις αγορές. Και από κει και
πέρα άρχισε το «βατερλώ» της αύξησης των spreads, που έφτα-
σαν τη χώρα σε αυτό το δηµοσιονοµικό αδιέξοδο τις ηµέρες που
ζούµε.

Το ίδιο περίπου έγινε και µε τις αµφίσηµες δηλώσεις του Έλ-
ληνα Πρωθυπουργού για επαναδιαπραγµάτευση. Η Βουλγαρία
έλαβε το µήνυµα ότι η Ελλάδα ίσως δεν καίγεται τόσο πολύ για
τον αγωγό Μπουργκάς– Αλεξανδρούπολη. Και δεδοµένων εσω-
τερικών πολιτικών ισορροπιών στον κυβερνητικό συνασπισµό της
Βουλγαρίας, αλλά και της φιλοαµερικανικής στροφής του Μπο-
ρίσοφ, φτάσαµε σε αυτό το σηµείο.

Συνοψίζω λοιπόν, για να κλείσω την τρέχουσα πολιτική πραγ-
µατικότητα, ώστε να δοθούν οι εξηγήσεις: Παγώνει ο αγωγός.
Υπαιτιότητα της Βουλγαρίας. Τα κίνητρά της εξυπηρετούν πολι-
τικές σκοπιµότητες εσωτερικών ισορροπιών, αλλά και µία εξυ-
πηρέτηση των αµερικανικών συµφερόντων, που θέλουν µείωση
της ρωσικής επιρροής στην περιοχή και απεξάρτηση ενεργειακή,

αν θέλετε, της Ευρώπης αποκλειστικά από τα ρωσικά συµφέ-
ροντα. Καλά µέχρι εδώ. Η Ελλάδα το αντιµετωπίζει µάλλον αδιά-
φορα και υποτονικά. Η Ρωσία δυσανασχετεί µε τη στροφή της
Βουλγαρίας, αλλά και µε την παθητική στάση της Ελλάδας και
βάζει στο τραπέζι ακόµα και αυτή τη βιώσιµη συνέχιση του
SOUTH STREAM. Στρέφεται στη Ρουµανία, η οποία βεβαίως µε
ευαρέσκεια δέχεται το ενδιαφέρον της Ρωσίας και αίφνης η Ελ-
λάδα και η περιοχή φαίνεται ότι αποκλείεται από τους ενεργει-
ακούς σχεδιασµούς της Ρωσίας, όσον αφορά τη µεταφορά
φυσικού αερίου. Η Τουρκία, τέλος, µπαίνει στο παιχνίδι µε τον
αγωγό Σαµσούντα–Τζεϊχάν, που έχει µεν υψηλότερο κόστος,
είναι όµως κάτι το οποίο η Τουρκία προσφέρεται να το κάνει σε
συνεργασία µε τη Ρωσία, µε αποτέλεσµα τη γεωστρατηγική της
αναβάθµιση και την αντίστοιχη υποβάθµιση της Ελλάδας.

Πρόκειται για µία ανησυχητική εξέλιξη που ακυρώνει τις πρω-
τοβουλίες της προηγούµενης κυβέρνησης και καθιστά τη χώρα
µας σηµαντικά πιο αδύνατη στο νέο ενεργειακό παιχνίδι. Γι’ αυτό
νοµίζω ότι πρέπει να δώσετε και τις απαραίτητες εξηγήσεις για
την παθητική στάση της Κυβέρνησης στο ζήτηµα αυτό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο τέως
Πρόεδρος της Βουλής, κ. ∆ηµήτριος Σιούφας.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ση-
µερινή συζήτηση δεν είναι µια συνηθισµένη συζήτηση. Πρόκειται
για εξαιρετικής εθνικής σηµασίας συζήτηση, που προσδιορίζει
τις εθνικές προτεραιότητες της χώρας. Εκφράζεται στην Αίθουσα
αυτή όχι µόνο η αγωνία για την εξέλιξη του συγκεκριµένου αγω-
γού, αλλά κύρια ανησυχία για το ποια είναι η σηµερινή ενεργει-
ακή στρατηγική της Κυβέρνησης µε όλες τις ανακατατάξεις, οι
οποίες γίνονται αυτή την ώρα. Αφορά το παρόν και το µέλλον της
γεωστρατηγικής θέσης της χώρας.

Υπό αυτήν την έννοια λοιπόν ο αγωγός Μπουργκάς–Αλεξαν-
δρούπολη ξεκίνησε ως ιδέα από το µακαρίτη το Γρηγοριάδη, που
την κατέθεσε στον τότε Πρωθυπουργό, τον κ. Κωνσταντίνο Μη-
τσοτάκη, το 1993 και υποστηρίχθηκε από εκεί και πέρα από όλες
τις κυβερνήσεις. Πρώτος από όλους ο σηµερινός Πρόεδρος της
∆ηµοκρατίας, ο κ. Κάρολος Παπούλιας, υπογράφει στις 29 Ιου-
νίου 1994 ως Υπουργός Εξωτερικών στη Θεσσαλονίκη µε τον
τότε Βούλγαρο Υπουργό Περιφερειακής Ανάπτυξης, τον κ. Τό-
τεφκ, δήλωση προθέσεων για την κατασκευή αυτού του αγωγού
µεταξύ των δύο χωρών. Γνωρίζετε ότι την περίοδο 2004–2007 ως
Υπουργός Ανάπτυξης κατέβαλα µαζί µε τους συνεργάτες µου -
κάνοντας πράξη την επιθετική ενεργειακή στρατηγική της Νέας
∆ηµοκρατίας και του Πρωθυπουργού, του κ. Κώστα Καραµανλή-
συστηµατικές προσπάθειες για να φτάσουµε στην υπογραφή της
ιστορικής συµφωνίας στις 15 Μαρτίου 2007 στην Αθήνα, όπως
χαρακτηρίστηκε τότε από τον παγκόσµιο Τύπο. Το όλο εγχείρηµα
επιτεύχθηκε, γιατί το Υπουργείο Ανάπτυξης και το Υπουργείο
Εξωτερικών είχαν συστηµατική συνεργασία. Και το έργο στηρίχ-
θηκε και από τον τότε Υπουργό Εξωτερικών, τον κ. Πέτρο Μολυ-
βιάτη και την µετέπειτα Υπουργό, την κ. Ντόρα Μπακογιάννη.

Το θέµα ξεκίνησε στις 21 Αυγούστου 2004 µε συνάντηση που
έγινε στην Αθήνα µε το Βούλγαρο Υπουργό, τον κ. Τσερόφσκι και
τον τότε Υπουργό Εξωτερικών, τον κ. Πέτρο Μολυβιάτη και
έφτασε να υπογραφεί στη Σόφια στις 12 Απριλίου 2005, από τον
απευθυνόµενο προς εσάς, τον Βούλγαρο Υπουργό Περιφερει-
ακής Ανάπτυξης, τον κ. Τσερόφσκι και τον Υπουργό Ενέργειας
και Βιοµηχανίας της Ρωσίας, τον κ. Βίκτωρα Χριστένκο, το µνη-
µόνιο συνεργασίας για την κατασκευή αυτού του αγωγού.

Είχαν προηγηθεί βεβαίως δεκάδες συναντήσεις µε Βούλγα-
ρους και Ρώσους Αξιωµατούχους και Υπουργούς, ενηµερωµένη
πάντοτε η ευρωπαϊκή οικογένεια, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία
έδινε πλήρη στήριξη δια του τότε επιτρόπου της, του Άντρις Πίµ-
παλγκς. Και βεβαίως τα πράγµατα δροµολογήθηκαν, όταν ήρθε
στην Αθήνα το Σεπτέµβριο του 2006 ο Ρώσος Πρόεδρος Βλαντι-
µίρ Πούτιν, ο Πρόεδρος της Βουλγαρικής ∆ηµοκρατίας Γκεόργκι
Παρβάνοφ στη συνάντηση που είχαν µε τον Έλληνα Πρωθυ-
πουργό, τον Κώστα Καραµανλή, που άνοιξε το δρόµο για να φτά-
σουµε στις 15 Μαρτίου του 2007. Οι επαφές, οι οποίες έγιναν στο
µεταξύ χρονικό διάστηµα, ήταν αλλεπάλληλες για να µπορέ-
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σουµε να φτάσουµε και να άρουµε εµπόδια που υπήρχαν µεταξύ
της Βουλγαρίας και της Ρωσίας. Η ουσία είναι ότι αναγκάστηκα
να πραγµατοποιήσω µέσα σε µία µέρα ταξίδι στη Μόσχα και στη
Σόφια και να συναντηθώ τόσο µε τον Υπουργό, το Βίκτορα Χρι-
στένκο, στη Μόσχα όσο και µε τον Πρόεδρο της Βουλγαρικής
∆ηµοκρατίας, τον κ. Παρβάνοφ, αλλά και µε τους Υπουργούς,
τον Άσεν Γκαγκαούζοφ, και τον Υπουργό τότε Ενέργειας, τον κ.
Οφτσάροφ, για να µπορέσουµε να επιταχύνουµε τα γεγονότα και
να φτάσουµε στην υπογραφή της συµφωνίας.

Τα πράγµατα είναι γνωστά πώς έχουν εξελιχθεί το τελευταίο
χρονικό διάστηµα. Η Ελλάδα οφείλει να επιµείνει και να αγωνι-
στεί για την πραγµατοποίηση αυτού του έργου, που δεν αφορά
µόνο την Ελλάδα και τη Βουλγαρία, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Αφορά ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί είναι ο πρώ-
τος αγωγός πετρελαίου που κατασκευάζεται ύστερα από
σαράντα χρόνια σε ευρωπαϊκό έδαφος και σε δυο µέλη της ευ-
ρωπαϊκής οικογένειας. Και το δεύτερο που είναι ιδιαίτερα ση-
µαντικό για µένα είναι ότι την υπογραφή µιας Συµφωνίας, την
οποία τίµησε και ο Πρόεδρος της Βουλγαρικής ∆ηµοκρατίας ο
κ. Παρβάνοφ και ο τότε Πρωθυπουργός ο κ. Στανίσεφ και από
την ελληνική πλευρά ο Πρόεδρος της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
κατά την υπογραφή της συµφωνίας, ο Έλληνας Πρωθυπουργός
Κώστας Καραµανλής και από την άλλη πλευρά ο Ρώσος Πρό-
εδρος Βλαντιµίρ Πούτιν, η Βουλγαρία οφείλει να τη σεβαστεί. Και
σωστά τονίστηκε από τον πρώην Υπουργό κ. Αβραµόπουλο ότι
έχει υποχρεώσεις προς αυτήν την κατεύθυνση η Βουλγαρία.

Και στο τέλος-τέλος, κύριοι συνάδελφοι, η Βουλγαρία µπήκε
στην ευρωπαϊκή οικογένεια χάρη στις πρωτοβουλίες που έλαβε
η Ελλάδα. Ήταν η χώρα, η οποία αγωνίστηκε σθεναρά για την εί-
σοδο και της Βουλγαρίας και της Ρουµανίας και το πρώτο Κοι-
νοβούλιο που κύρωσε την ένταξη της Βουλγαρίας και της
Ρουµανίας ήταν το ελληνικό Κοινοβούλιο, και σε αυτά τα διπλανά
έδρανα ήταν οι κυβερνητικοί αξιωµατούχοι και από τη Βουλγαρία
και από τη Ρουµανία. Και οφείλετε, κύριε Υπουργέ, να επιµείνετε
προς αυτήν την κατεύθυνση, γιατί οι διεθνείς συµφωνίες και οι
υπογραφές οφείλουν να τηρούνται. Εµείς που έχουµε σπουδάσει
νοµικά ξέρουµε µία αρχή που ισχύει από την εποχή του Ρωµαϊκού
∆ικαίου, το pacta sunt servanda -«οι συµφωνίες πρέπει να τη-
ρούνται»- και πρέπει να ασκήσετε προς αυτήν την κατεύθυνση
όλη την επιρροή σας, µπαίνοντας µπροστά ο Πρωθυπουργός και
χρησιµοποιώντας και τον ίδιο τον Πρόεδρο της Ελληνικής ∆ηµο-
κρατίας, ο οποίος ξεκίνησε µε την πρώτη υπογραφή αυτό το
έργο για να µπορέσουν να ξεπεραστούν οι όποιες διαφορές. ∆εν
είναι θέµα αγωγού της Ελλάδας, είναι θέµα αγωγού ολόκληρης
της Ευρώπης.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
την ηµέρα που υπογραφόταν αυτή η συµφωνία ο παγκόσµιος
Τύπος, τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης σε ολόκληρο τον κόσµο
διέκοψαν τα προγράµµατά τους, όχι µόνο το «BBC», τα γαλλικά
ή τα γερµανικά ή τα γειτονικά Μέσα Ενηµέρωσης, αλλά ακόµα
και το «CNN». Οι µεγαλύτερες εφηµερίδες στον κόσµο, από την
Αυστραλία µέχρι τον Καναδά, αναφέρθηκαν σε αυτό το ιστορικό
γεγονός γι’ αυτήν τη συµφωνία. Ποια ήταν η αντίδραση των Ηνω-
µένων Πολιτειών της Αµερικής; Καταθέτω, κύριε Υπουργέ, γιατί
µπορεί να µην το γνωρίζετε, ότι ήταν θετικότερη η αντίδραση των
Ηνωµένων Πολιτειών, γιατί θεωρούσε και θεωρεί ότι η διαφορά
όδευσης στον ενεργειακό εφοδιασµό της ∆ύσης και ιδιαίτερα της
Ευρώπης είναι για την παγκόσµια ενεργειακή ασφάλεια ιδιαίτερα
σηµαντική. Παρακαλώ, για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο τέως Πρόεδρος της Βουλής κ. ∆ηµήτριος
Σιούφας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η ευρωπαϊκή οικογένεια διά του τότε Επιτρόπου κ. Πίµπαλγκς
την ίδια µέρα, στις 15 Μαρτίου του 2007, κάνει δηλώσεις υπέρ
του αγωγού ότι βρίσκεται µέσα στο πλαίσιο και της ενεργειακής
στρατηγικής της Ευρώπης αλλά και της συνεργασίας της Ευρώ-
πης για ενεργειακά ζητήµατα µε τη Ρωσία. Παρακαλώ το κατα-
θέτω, για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο τέως Πρόεδρος της Βουλής κ. ∆ηµήτριος
Σιούφας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,

το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και, τέλος, ο Επίτροπος Πίµπαλγκς, όταν ήρθε στην Αθήνα
λίγο αργότερα, είδαµε το πόσο θετικά τοποθετήθηκε σε αυτό το
έργο και µάλιστα είχε ολόκληρη τη στήριξη από την πλευρά της
ευρωπαϊκής οικογένειας. Παρακαλώ το καταθέτω, για τα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο τέως Πρόεδρος της Βουλής κ. ∆ηµήτριος
Σιούφας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχει ισχυρό συµβολισµό το έργο αυτό, ο αγωγός Μπουργκάς-
Αλεξανδρούπολη. Σας είπα πριν ότι είναι ο πρώτος αγωγός, που
κατασκευάζεται επί ευρωπαϊκού εδάφους. Βεβαίως, υπάρχει και
ένα άλλο ζήτηµα, το ζήτηµα του αγωγού που εφοδιάζει µε πε-
τρέλαιο από τη Θεσσαλονίκη τη γειτονική χώρα, τη FYROM. Αλλά
δεν έγιναν µόνο αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκείνη την
περίοδο. Έφερα στη Βουλή για κύρωση τη διακρατική συµφω-
νία, που υπογράφηκε από την κυβέρνηση Σηµίτη µε την Τουρκία,
το Φεβρουάριο του 2003, για τον ελληνοτουρκικό αγωγό. Ήταν
η πρώτη νοµοθετική παρέµβαση που έκανα στη Βουλή. Το έργο
ξεκίνησε και κατασκευάστηκε µέσα σε δυο χρόνια και έρχεται
τώρα φυσικό αέριο από την Τουρκία στην Ελλάδα. Στη συνέχεια,
ξεκίνησαν όλες οι συνεννοήσεις και οι διαπραγµατεύσεις και για
το κοµµάτι που θα συνδέει το φυσικό αέριο από την Ελλάδα µε
την Ιταλία, µε τις διακλαδώσεις προς τη Βουλγαρία, προς τη
FYROM.

Ακολούθησε το έργο που συνδέει την Κοµοτηνή µε τη Stara
Zagora έναν αγωγό ο οποίος προωθήθηκε από τον παριστάµενο,
τότε Υπουργό, κ. Χατζηδάκη -και ο κ. Φώλιας δούλεψε προς
αυτήν την κατεύθυνση- ο SOUTH STREAM, σηµαντικό έργο για
την Ευρώπη, όχι µόνο για την Ελλάδα. Βεβαίως, η µεγαλύτερη
κατάκτηση εκείνης της περιόδου είναι η ενεργειακή κοινότητα
της Νοτιανατολικής Ευρώπης. Ήταν ιδέα του τότε Επιτρόπου,
του Χρήστου Παπουτσή, που το είχε σαν ιδέα και µε πρωτοβου-
λίες, που πήρε η Κυβέρνηση µετά το 2004 οδηγηθήκαµε στο να
υπογράψουµε στις 25 Οκτωβρίου του 2005 την πρώτη περιφε-
ρειακή αγορά ενέργειας σε ολόκληρο τον κόσµο. Και δράττοµαι
της ευκαιρίας για µία ακόµα φορά να τον συγχαρώ για την πρω-
τοτυπία της ιδέας την οποία είχε.

Και πλέον τούτου, την κύρωση αυτής της συµφωνίας που υπο-
γράφτηκε στις 15-3-2007 ήταν η κυβέρνησή σας, το κόµµα σας
που την υποστήριξε. Ο κ. Παπουτσής ήταν παρών στο Προεδρικό
Μέγαρο, όταν υπογραφόταν η συµφωνία αυτή, και όχι µόνον
αλλά και άλλα στελέχη των Κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ. Να κτίζετε
πάνω σ’ αυτό που βρήκατε, το ίδιο κάναµε και εµείς. Ό,τι θετικό
παραλαµβάνει κάποιος από την προηγούµενη κυβέρνηση και κτί-
ζει πάνω σ’ αυτό, είναι προς το συµφέρον της χώρας.

Θα κλείσω την παρέµβασή µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε µια σειρά από σκέψεις. Αυτήν την εποχή γίνονται πολύ µεγά-
λες ανακατατάξεις στα ζητήµατα των αγωγών σε ολόκληρη την
ευρύτερη περιοχή και για τα θέµατα του πετρελαίου και για τα
θέµατα του φυσικού αερίου. ∆εν ήταν τυχαίες οι συµφωνίες, στις
οποίες είχαµε προχωρήσει τότε και είχαµε υπογράψει για ενερ-
γειακή συνεργασία τόσο µε την Αλβανία και µέχρι το 2009 από
τους Υπουργούς, που µε διαδέχθηκαν στο Υπουργείο Ανάπτυξης
µε τη Ρουµανία, µε την Αίγυπτο, για να προµηθευτούµε φυσικό
αέριο από τον αγωγό φυσικού αερίου που κατευθύνεται προς την
Τουρκία, να γίνει αγωγός φυσικού αερίου µεταξύ Αιγύπτου δια
της Κύπρου στην Κρήτη και από εκεί στην Ευρώπη. Καλά κάνατε
και πήγατε προχθές στη Λιβύη και µακάρι να τελεσφορήσει το
σχέδιο, να γίνει αγωγός φυσικού αερίου από τη Λιβύη στην Κρήτη
και από εκεί στην Ελλάδα και στα υπόλοιπα Βαλκάνια.

Η Ελλάδα πρέπει να είναι και παρούσα και πρωταγωνίστρια
στο σχεδιασµό όλων αυτών των νέων αγωγών. Θα είναι προς
όφελος της ίδιας. Εµείς το ίδιο ακολουθήσαµε και για το πετρέ-
λαιο και για το φυσικό αέριο και για την ηλεκτρική ενέργεια. Και
βεβαίως, οι συµφωνίες που υπογράψαµε µε το Αζερµπαϊτζάν, µε
την Ιταλία προς την ίδια κατεύθυνση. Όλα αυτά τα έργα εξα-
σφαλίζουν τη γεωπολιτική θέση της χώρας, της Ευρώπης και ση-
µαίνουν επενδύσεις δισεκατοµµυρίων ευρώ. ∆εν είναι απλά ότι
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µεταφέρεται το πετρέλαιο, σηµαίνουν περιφερειακή ανάπτυξη,
σηµαίνουν χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, σηµαντικά έσοδα για
τη χώρα. Και επιπλέον, γνωρίζετε τη δέσµευση του Κώστα Κα-
ραµανλή την περίοδο εκείνη, ότι τα 35 εκατοµµύρια δολάρια, που
θα ήταν τα έσοδα από τη διέλευση του πετρελαίου, θα διατίθεντο
κατ’ εξοχήν στο Νοµό Έβρου και στους δυο άλλους νοµούς, το
Νοµό Ροδόπης και το Νοµό Ξάνθης και αργότερα, όταν θα αυ-
ξανόταν η ποσότητα του πετρελαίου που θα µεταφερόταν στους
πενήντα εκατοµµύρια τόνους, πάλι όλα αυτά τα έσοδα θα πήγαι-
ναν για την ανάπτυξη της Θράκης.

Και επαναλαµβάνω ότι και ο Πρωθυπουργός και ο Πρόεδρος
της ∆ηµοκρατίας, σε συνεννόηση µε τον Πρωθυπουργό, πρέπει
να αναλάβουν πρωτοβουλίες και προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
γιατί το έργο είναι Ευρωπαϊκό και κυρίως, η Βουλγαρία να σεβα-
στεί την υπογραφή της αλλά και τη διαρκή στήριξη την οποία είχε
και έχει από την Ελλάδα.

Εµείς, ως Νέα ∆ηµοκρατία, για όλα τα θέµατα, µε µόνο γνώ-
µονα το εθνικό συµφέρον, όπως µέχρι τώρα παλέψαµε για τους
αγωγούς, για όλα αυτά τα εθνικής σηµασίας έργα θα πράξουµε
το ίδιο, εάν και η Κυβέρνηση κινηθεί προς την ίδια κατεύθυνση,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι έχει ιστορικές ευθύνες µπροστά στις
εξελίξεις που πραγµατοποιούνται το τελευταίο χρονικό διάστηµα.

Είχα µαζί µου και αυτόν τον τόµο, που έχει όλα αυτά τα οποία
σας είπα, που έγραψε τότε ο παγκόσµιος Τύπος για αυτόν τον
αγωγό.

Και εύχοµαι, αναθεωρώντας τη στάση σας και παίρνοντας επι-
θετική προοπτική, αλλά και επιθετικές κινήσεις, να ξανάρθουν τα
πράγµατα σε λογαριασµό, εκεί που πρέπει να είναι και για το
καλό της Ελλάδος και για το καλό ολόκληρης της περιοχής και
της Ευρώπης αλλά και των παγκοσµίων αγορών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Ιωάννης Μανιάτης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αντιλαµβάνοµαι απολύτως την ευαισθησία των συναδέλφων της
Νέας ∆ηµοκρατίας, που κατέθεσαν τη συγκεκριµένη επερώτηση,
αλλά οφείλω πριν ξεκινήσω να κάνω δύο παρατηρήσεις.

Η συγκεκριµένη επερώτηση κατατίθεται µε αφορµή όχι κάποια
ενέργεια ή παράλειψη της ελληνικής Κυβέρνησης, αλλά κατατί-
θεται µε αφορµή κάποιες δηλώσεις ή φερόµενες δηλώσεις του
Βούλγαρου Πρωθυπουργού πριν λίγες ηµέρες. Και το σηµειώνω
αυτό, διότι επειδή ακριβώς σε αυτήν την Αίθουσα έχουµε πολύ
έµπειρους περί τα διπλωµατικά, είναι προφανές ότι καµµία κυ-
βέρνηση σε τέτοιου είδους δράσεις δεν παίρνει αποφάσεις εν
θερµώ, αλλά αντίθετα σταθµίζει όλα τα δεδοµένα, κάτι που πράτ-
τει και η ρωσική πλευρά, όπως θα σας αποδείξω αµέσως µετά.

Η δεύτερη παρατήρηση είναι ότι οι συγκεκριµένες δηλώσεις
του Βούλγαρου Πρωθυπουργού, για όποιον τις διάβασε προσε-
κτικά, ανοίγουν ένα συνολικό θέµα βουλγαρορωσικών σχέσεων.
∆εν αφορά πια το Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, δεν αφορά
µόνο το SOUTH STREAM, δεν αφορά µόνο το Ναµπούκο, δεν
αφορά µόνο το Μπέλενε, αφορά τα πάντα. Άρα προκειµένου να
είναι κανείς αποτελεσµατικός στις διπλωµατικές του κινήσεις,
οφείλει πρώτα απ’ όλα να κάνει αναγνώριση του τι κυοφορείται
αυτή τη στιγµή στη γειτονιά µας.

Θα ήθελα ευθύς εξ αρχής να ξεκαθαρίσω, ότι το έργο του αγω-
γού Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη άρχισε ως έργο ΠΑΣΟΚ και θα
τελειώσει ως έργο ΠΑΣΟΚ. Η υποστήριξη του έργου από την Κυ-
βέρνηση είναι συνεχής και αταλάντευτη. Η παρακολούθηση του
και οι ενέργειες υποστήριξής του είναι συστηµατικές.

Από την πρώτη στιγµή ανάληψης της διακυβέρνησης της
χώρας από την Κυβέρνηση µας, εκδηλώθηκε κατ’ επανάληψη,
τόσο στο εσωτερικό της χώρας, όσο και στο εξωτερικό, ότι η υλο-
ποίηση του συγκεκριµένου έργου κατασκευής του αγωγού
Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη είναι εθνικής σηµασίας και υψηλής
προτεραιότητας για τη χώρα.

Σε ένα τόσο κρίσιµο ζήτηµα, που και εσείς, κύριοι συνάδελφοι
της Νέας ∆ηµοκρατίας, γνωρίζετε ότι απαιτεί λεπτούς, ευαίσθη-

τους, διπλωµατικούς χειρισµούς, το να γίνεται σήµερα προσπά-
θεια να ανέβουν οι αντιπολιτευτικοί τόνοι για λόγους εντυπωσια-
σµού, θεωρώ ότι δεν βοηθά στη σώφρωνα αντιµετώπιση του
προβλήµατος που υπάρχει.

Και θα µου επιτρέψετε, για τα Πρακτικά της Βουλής, να κατα-
θέσω µια σειρά δηλώσεων Ρώσων και Βούλγαρων αξιωµατούχων.

Θα ξεκινήσω από τη µοναδική δήλωση του Ρώσου Υπουργού
Ενέργειας, που έγινε στις 17 Ιουνίου 2010 στην Αγία Πετρού-
πολη, στο πρακτορείο «RIA Novosti», όπου -µεταφράζω απ’ απευ-
θείας από τα Αγγλικά- «Η Ρωσία δεν σχολιάζει τις θέσεις της
Βουλγαρίας» δηλώνει ο Υπουργός Ενέργειας της Ρωσίας. Και το
κείµενο ξεκινάει: «Η Ρωσία δεν έχει ενηµερωθεί από τη Βουλγα-
ρία για σχέδια πιθανής εγκατάλειψης του Μπουργκάς-Αλεξαν-
δρούπολη».

Ο Ρώσος Υπουργός Ενέργειας Sergei Shmatko είπε, στο πλαί-
σιο του συνεδρίου που γίνεται στην Αγία Πετρούπολη: «Έχουµε
µια διακυβερνητική συµφωνία µε τη Βουλγαρία. Αυτό σηµαίνει
συγκεκριµένες διαδικασίες πληροφόρησης της Ρωσίας από την
άλλη πλευρά. ∆εν έχουµε ακόµη λάβει τέτοια επίσηµη πληροφό-
ρηση». Καταθέτω για τα Πρακτικά το συγκεκριµένο κείµενο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν κείµενο, το οποίο βρίσκεται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 11 Ιουνίου, το επίσηµο αγγλόφωνο πρακτορείο της Βουλ-
γαρίας «Sofia News Agency» –µεταφράζω πάλι από το αγγλικό
κείµενο- γράφει: «Η Βουλγαρία δεν έχει πάρει τελικές αποφάσεις
να εγκαταλείψει το Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη», δήλωσε ο
Βούλγαρος Πρωθυπουργός Boyko Borisov, λίγες µόλις ώρες
µετά την ακριβώς αντίθετη δήλωσή του. «Η βουλγαρική κυβέρ-
νηση δεν έχει λάβει τελικές αποφάσεις, αναφορικά µε την κατα-
σκευή του αγωγού» δήλωσε ο Μπορίσοφ, γεγονός που βγήκε ως
δήλωση από το γραφείου Τύπου του Υπουργικού Συµβουλίου. Κα-
ταθέτω και το συγκεκριµένο κείµενο για τα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν κείµενο, το οποίο βρίσκεται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 14 Ιουνίου, λίγες ηµέρες µετά τα προηγούµενα, το βουλ-
γάρικο ειδησεογραφικό πρακτορείο «Novinite» έχει δηλώσεις του
Υπουργού Οικονοµίας της Βουλγαρίας Traitso Traikof, ο οποίος
έκπληκτος δηλώνει ότι δεν γνωρίζει τις δηλώσεις του Προέδρου
της Κυβέρνησής του και αναφέρει ότι κάτι τέτοιο δεν έχει συζη-
τηθεί σε κυβερνητικό επίπεδο.

Ο Υπουργός Περιφερειακής Ανάπτυξης Ρόσεν Πλέβνελιεφ δη-
λώνει: «Η Σόφια θέλει τον Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, µε την
προϋπόθεση της εξέτασης των περιβαλλοντικών συνεπειών του
έργου». Καταθέτω και το συγκεκριµένο κείµενο, προτελευταίο σε
σειρά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν κείµενο, το οποίο βρίσκεται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Πάλι από τη Βουλγαρία, στις 19/6: «Αναµένονται αποφάσεις το
Φεβρουάριο του 2011 για το Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη», δη-
λώσεις της Υπουργού Περιβάλλοντος Nona Karadzhova. Κατα-
θέτω το σχετικό κείµενο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν κείµενο, το οποίο βρίσκεται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε γιατί τα κατέθεσα αυτά τα κείµενα
Και θα µπορούσα να καταθέσω δεκάδες άλλα. Τα κατέθεσα διότι
είναι απολύτως ξεκάθαρο, σε εµάς τουλάχιστον, ότι σε αυτό το
εξαιρετικά σοβαρό θέµα, που τέθηκε, απαιτείται πολύ ήρεµη και
προσεκτική αντιµετώπιση.

Και οφείλω να σας πω ότι, χωρίς να έχει υπάρξει κανενός εί-
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δους συνεννόηση, η ήρεµη, απλή και λιτή δήλωση του Κυβερνη-
τικού Εκπροσώπου Γιώργου Πεταλωτή, την ίδια µέρα που άνοιξε
το θέµα, εκφράζει αυτό ακριβώς το οποίο θεώρησε πρέπον να
πράξει και η ρώσικη κυβέρνηση. Και ασφαλώς, από αυτά που
προανέφερα, αντιλαµβάνεστε ότι δεν πρέπει κανείς να βιαστεί να
αναλύσει το τι συµβαίνει στη γειτονική µας χώρα.

Στη σύνθετη, λοιπόν, δυναµική που έχει αυτή τη στιγµή δια-
µορφωθεί, µετά από δεκαπενταετή και πλέον διαπραγµάτευση
διαδοχικών κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και Νέας ∆ηµοκρατίας, οφείλω
να υπενθυµίσω κι εγώ ότι τελικά στις 15 Μαρτίου του 2007 υπε-
γράφη στην Αθήνα η τριµερής ∆ιακρατική Συµφωνία Ελλάδας-
Βουλγαρίας-Ρωσίας.

Όµως, υπενθυµίζω ότι η έναρξη υλοποίησης του έργου έγινε
το 1994, µε την υπογραφή στις 29 Ιουνίου κοινής δήλωσης προ-
θέσεων από τον τότε Έλληνα Υπουργό Εξωτερικών Κάρολο Πα-
πούλια και το Βούλγαρο Υπουργό Περιφερειακής Ανάπτυξης
Christo Totev και συνεχίστηκε στις 20 ∆εκεµβρίου του 1994, µε
την υπογραφή µνηµονίου συνεργασίας ανάµεσα στον τότε Έλ-
ληνα Πρωθυπουργό Ανδρέα Παπανδρέου και τον αναπληρωτή
Πρωθυπουργό της ρωσικής οµοσπονδίας Oleg Davidoff.

Η υπογραφή της τριµερούς συµφωνίας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θυµάστε ότι έγινε σε ένα κατ’ εξοχήν ευνοϊκό περι-
βάλλον αγαστής συνεργασίας της βουλγαρικής και της ρωσικής
πλευράς.

Μάλιστα η τότε βουλγαρική κυβέρνηση του κ. Στανίσεφ αντι-
µετώπισε το έργο ως σηµαντική ευκαιρία αναβάθµισης της Βουλ-
γαρίας στο ενεργειακό γίγνεσθαι της Νοτιοανατολικής Ευρώπης.
Αντίθετα, η νέα βουλγαρική κυβέρνηση του κ. Μπορίσοφ ήδη
προεκλογικά φάνηκε ότι παίρνει δραστικά διαφορετική θέση.

Η σηµερινή Κυβέρνηση και ιδιαίτερα το δικό µας Υπουργείο,
από την πρώτη στιγµή παρακολουθεί στενά τις εξελίξεις σε πο-
λιτικό και οικονοµικό επίπεδο και ασκούµε παρεµβάσεις και στη
Βουλγαρία και στη Ρωσία. Θα καταθέσω πίνακα µε τον οποίο πα-
ρουσιάζεται το τι ακριβώς έχει κάνει η ελληνική Κυβέρνηση όλο
αυτό το χρονικό διάστηµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παρακαλώ να τον αναγνώσουν οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµο-
κρατίας και να αναλογιστούν αν σε αυτούς τους επτά µήνες έγι-
ναν ή δεν έγιναν τουλάχιστον πενταπλάσια απ’ όσα έγιναν σε
άλλο επτάµηνο οποιασδήποτε εποχής διακυβέρνησης της Νέας
∆ηµοκρατίας.

Επειδή δε αρέσκονται ορισµένοι συνάδελφοι να αναφέρονται
στις δηλώσεις του Έλληνα Πρωθυπουργού Γιώργου Παπαν-
δρέου σχετικά µε το συγκεκριµένο θέµα, σας αναφέρω:

Σεπτέµβρης του 2009, επίσκεψη Παπανδρέου στη ∆ιεθνή Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης. Ο Γιώργος Παπανδρέου δηλώνει ότι ο αγω-
γός Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη ξεκίνησε από την Κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ και η Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ θα τον ολοκληρώσει. «Εµείς
ήµασταν η Κυβέρνηση που ξεκίνησε τον αγωγό και έτσι όπως
πάει, εµείς θα τον ολοκληρώσουµε. Βούλησή µας είναι να προ-
χωρήσει. Αυτό δεν σηµαίνει βεβαίως ότι δεν διαπραγµατευόµα-
στε κατά τη διάρκεια των συµφωνιών».

∆εκέµβριος του 2009, επίσκεψη Ρώσου Υπουργού Εξωτερικών
στην Αθήνα. ∆ηλώσεις Προέδρου της ∆ηµοκρατίας Κάρολου Πα-
πούλια: «Η κατασκευή του αγωγού Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη
αποτελεί την καλύτερη απόδειξη της στρατηγικής µας συνεργα-
σίας». ∆ηλώσεις Έλληνα Πρωθυπουργού Γιώργου Παπανδρέου
και Υπουργού Εξωτερικών. Μετά από τη συνάντησή του µε τον
Υπουργό Εξωτερικών Σεργκέι Λαβρόφ, επιβεβαίωσε την άριστη
συνεργασία των δύο χωρών και εξέφρασε την επιθυµία του για
την ολοκλήρωση του αγωγού Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη. ∆ή-
λωσε χαρακτηριστικά: «Ο κ. Λαβρόφ και εγώ εκφράσαµε την
κοινή µας θέληση να προχωρήσει το συντοµότερο δυνατό το ση-
µαντικό αυτό έργο της ενεργειακής σύνδεσης Μπουργκάς-Αλε-
ξανδρούπολη».

Συνέντευξη Παπανδρέου στις 15.2.2010 στο ρωσικό ειδησεο-
γραφικό πρακτορείο «ITAR-TASS»: «Η Ελλάδα ενδιαφέρεται για

την επίσπευση της κατασκευής του πετρελαιαγωγού Μπουργ-
κάς-Αλεξανδρούπολη και του αγωγού φυσικού αερίου SOUTH
STREAM. Οι δηλώσεις κ. Παπανδρέου: «Οι προοπτικές υλοποί-
ησης των κοινών έργων κατασκευής του Μπουργκάς-Αλεξαν-
δρούπολη και του αγωγού φυσικού αερίου SOUTH STREAM
εµφανίζονται ενθαρρυντικές». Ο Πρωθυπουργός συνέχισε: «Για
τον αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη το θεσµικό πλαίσιο µε
την ολοκλήρωση των µελετών περιβαλλοντικών επιπτώσεων και
τη συµφωνία διέλευσης, µπορεί να ολοκληρωθεί σε συνεργασία
µε όλους τους εταίρους σύντοµα, εντός εξαµήνου».

Απαντώντας σε ερώτηση για το Σαµσούν Τσεϊχάν ο κ. Παπαν-
δρέου δηλώνει: «Η Ελλάδα θεωρεί τους άλλους αγωγούς συµ-
πληρωµατικούς του Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη και του
SOUTH STREAM µε κριτήριο ότι όλοι συµβάλλουν στην αύξηση
των δυνατοτήτων τροφοδοσίας της Ευρώπης, µε ενεργειακούς
πόρους. Στο πλαίσιο, όµως, αυτής της λογικής θεωρούµε απο-
λύτως αναγκαίο τα τµήµατα των αγωγών που διέρχονται από ελ-
ληνικό έδαφος, να προχωρήσουν µε ταχείς ρυθµούς».

Στις 18 Φεβρουαρίου 2010 ο µεγαλύτερος τηλεοπτικός σταθ-
µός Ρωσίας στο πλαίσιο του δελτίου ειδήσεων, µεταδίδει απο-
κλειστικές δηλώσεις του Πρωθυπουργού Γιώργου Παπανδρέου:
«Οι ελληνορωσικές σχέσεις πάντα είχαν πολύ γερές βάσεις. Οι
καλές σχέσεις µεταξύ της Ρωσίας και της Ελλάδας έχουν µακρά
παράδοση. Έχουµε πολλά κοινά στον πολιτισµό και τις παραδό-
σεις. Συζητήσαµε επίσης για την εµβάθυνση των στρατηγικών
µας σχέσεων σε σειρά τοµέων, ένας των οποίων είναι φυσικά και
ο ενεργειακός, συµπεριλαµβανοµένου του αγωγού Μπουργκάς-
Αλεξανδρούπολη».

Στις 4 Μαΐου 2010 τηλεφωνική επικοινωνία Έλληνα Πρωθυ-
πουργού Γιώργου Παπανδρέου µε Ρώσο οµόλογό του Βλαντιµίρ
Πούτιν, όπου τον προσκαλεί να επισκεφθεί την Ελλάδα.

Οι Πρωθυπουργοί Ελλάδας και Ρωσίας, Γιώργος Παπανδρέου
και Βλαντιµίρ Πούτιν, είχαν τη ∆ευτέρα 3 Μαΐου τηλεφωνική συ-
νοµιλία σχετικά µε τρέχοντα θέµατα, µετέδωσαν τα πρακτορεία
ειδήσεων «ITAR-TASS», «RIA NOVOSTI» και «INTERFAX», επικα-
λούµενο το γραφείο Τύπου της ρωσικής κυβέρνησης.

Ο Έλληνας Πρωθυπουργός ανανέωσε την πρόσκλησή του για
τον κ. Πούτιν να επισκεφθεί την Ελλάδα. Στη διάρκεια της συνο-
µιλίας εκφράστηκε αµοιβαία «η συναντίληψη ότι η υλοποίηση µε-
γάλων σχεδίων, όπως ο αγωγός φυσικού αερίου SOUTH
STREAM, ο πετρελαιαγωγός Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη και η
διεύρυνση της αποτελεσµατικής συνεργασίας σε νέους τοµείς,
θα συµβάλουν στην εξυγίανση των οικονοµιών και στο ξεπέρα-
σµα των επιπτώσεων της κρίσης».

Ελπίζω µετά από αυτά να µην ξανά εµφανιστεί σ’ αυτή την Αί-
θουσα το φαινόµενο κάποιοι ενσυνείδητα να παρερµηνεύουν τις
δηλώσεις του Γιώργου Παπανδρέου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε πολύ καλά, όµως,
ότι ο αγωγός Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη αντιµετώπισε και ορι-
σµένες παράλληλες εξελίξεις στις σχέσεις Ρωσίας-Τουρκίας.

Στις 6 Αυγούστου 2009 -κυβέρνηση Νέας ∆ηµοκρατίας, µε µη-
δενική αντίδραση- η Ρωσία υπογράφει µνηµόνιο ενεργειακής συ-
νεργασίας µε την Τουρκία και την Ιταλία που προβλέπει τη
συµµετοχή της στο έργο του πετρελαιαγωγού Σαµσούν Τσεϊχάν
για τη µεταφορά ρωσικών συµφερόντων πετρελαίου, που κατα-
λήγει µε αγωγούς στο Νοβοροσίσκ στη Μαύρη Θάλασσα. Το ρω-
σικό ενδιαφέρον φέρεται να συνδέεται µε την ανάγκη της
Ρωσίας, να περάσει ο υποθαλάσσιος αγωγός SOUTH STREAM
από την αποκλειστική οικονοµική ζώνη της Τουρκίας. Η ρωσική
πλευρά µε πολλές ευκαιρίες, δηλώνει ότι ο αγωγός Μπουργκάς-
Αλεξανδρούπολη συνεχίζει να είναι ενεργειακή προτεραιότητα
της Ρωσίας στη Νοτιοανατολική Ευρώπη. Οι δε εταιρείες παρα-
γωγής πετρελαίου θεωρούν τον συγκεκριµένο αγωγό, ως ση-
µαντική οδό ενεργειακού εφοδιασµού για τις διεθνείς αγορές.

Η ανάδειξη της νέας βουλγαρικής κυβέρνησης -και εδώ ερχό-
µαστε στο προκείµενο- συνοδεύτηκε µε αµφισβητήσεις του
έργου οικονοµικής και κυρίως περιβαλλοντικής σηµασίας.

Τον Ιούλιο του 2009 –πάλι κυβέρνηση Νέας ∆ηµοκρατίας-
εκλέγεται η νέα κυβέρνηση της Βουλγαρίας και γίνονται τότε οι
πρώτες δηλώσεις Μπορίσοφ, που αµφισβητούν τη σκοπιµότητα
του έργου. Πάλι εκκωφαντική σιωπή από την πλευρά της Νέας
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∆ηµοκρατίας.
Ο Βούλγαρος µέτοχος –για να περάσουµε στο εταιρικό επί-

πεδο- ενώ είχε από το τέλος του 2008 εγκρίνει τον προϋπολογι-
σµό του έργου στο πλαίσιο της διεθνούς εταιρείας για το 2009
και την απαραίτητη αύξηση κεφαλαίου, δεν συνεισφέρει το µερί-
διο που του αναλογεί, τα 4,9 εκατοµµύρια ευρώ. Εκκωφαντική
ξανά σιωπή από την πλευρά της κυβέρνησης να πείσει τη βουλ-
γάρικη κυβέρνηση να βάλει τη συµµετοχή της. Αντίθετα, πρό-
σφατα, η ελληνική και ρωσική πλευρά έβαλαν ως δάνειο τη
συµµετοχή της βουλγάρικης πλευράς.

Ορισµένοι συνάδελφοι είπαν ότι η Κυβέρνηση κάθεται µε σταυ-
ρωµένα χέρια και παρακολουθεί την εξέλιξη του συγκεκριµένου
έργου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνω ότι αυτό θα µπο-
ρούσε να είναι µία καλή φράση αντιπολιτευτικού χαρακτήρα.
Όµως, παρακαλώ πολύ όποιος την εκφέρει πάλι, να έχει στο νου
του ότι µιλάµε για διεθνείς σχέσεις της χώρας και µιλάµε για τη
σχέση µας µε τη γείτονα Βουλγαρία, µε την οποία πρέπει να
βρούµε τρόπο συνεννόησης.

Καταθέτω για τα Πρακτικά, το σύνολο των δράσεων της ελλη-
νικής Κυβέρνησης από 9 Νοεµβρίου 2009 µέχρι και πολύ πρό-
σφατα, για την προώθηση του πολύ συγκεκριµένου έργου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Υπουργός Τίνα Μπιρµπίλη συναντήθηκε τουλάχιστον δυο
φορές µε τον οµόλογό της Τράϊκοφ. Εγώ συναντήθηκα τέσσερις
φορές. Συγκροτήθηκε κοινή ελληνοβουλγαρική επιτροπή που αν-
τιµετωπίζει το θέµα. ∆ύο φορές κοινές επιτροπές υψηλόβαθµων
υπηρεσιακών παραγόντων Ελλάδας και Βουλγαρίας αντιµετώπι-
σαν µετά από δική µας παραίνεση τα διασυνοριακά περιβαλλον-
τικά προβλήµατα.

∆εν είναι, λοιπόν, δίκαιο, αν το θέλετε, να λέει κανείς ότι η ση-
µερινή Κυβέρνηση δεν έκανε ό,τι µπορούσε προκειµένου να πεί-
σει µια ανεξάρτητη κυβέρνηση της γειτονικής χώρας, ότι το έργο
συµφέρει και τη Βουλγαρία, όπως συµφέρει και την Ελλάδα.

Η δήλωση Μπορίσοφ πάντως δηµιουργεί εύλογα ερωτηµατικά
κατά πόσο οι δροµολογηµένες διαδικασίες µεταξύ των δύο
χωρών, αλλά και η λειτουργία της διεθνούς εταιρείας, αλλά και
ευρύτερα η τήρηση των συµβατικών δεσµεύσεων της Βουλγα-
ρίας επηρεάζονται µε πρακτικό τρόπο.

Η υλοποίηση ενός διεθνούς έργου ενεργειακών υποδοµών
απαιτεί τη συναίνεση και έµπρακτη υποστήριξη όλων των εµπλε-
κοµένων πλευρών. Είµαστε βέβαιοι ότι η βουλγαρική πλευρά κα-
τανοεί, ότι η τριµερής συµφωνία για -ένα τέτοιας εµβέλειας-
διεθνές έργο αποτελεί σηµαντική παράµετρο των διµερών µας
σχέσεων και απαιτεί διαδικασίες συνεννόησης µεταξύ των κυ-
βερνήσεών µας.

Η εµπέδωση αµοιβαία επωφελών ενεργειακών σχέσεων συ-
νεργασίας µε τις ενδιαφερόµενες πλευρές, η ενίσχυση της ενερ-
γειακής ασφάλειάς της και η προώθηση της Ελλάδας ως
ενεργειακού κόµβου στα ευρωπαϊκά δίκτυα ενέργειας αποτελούν
διακηρυγµένους στόχους της ενεργειακής στρατηγικής µας. Στο
πλαίσιο αυτό των επιδιώξεων θεωρούµε τη Βουλγαρία σηµαντικό
εταίρο.

Άλλωστε, οφείλω ως εκπρόσωπος της ελληνικής Κυβέρνησης
να υπενθυµίσω,ότι σε περιόδους ενεργειακής κρίσης, όπως η
ενεργειακή κρίση που ξέσπασε κατά τη «σύγκρουση», την πό-
λωση των διπλωµατικών σχέσεων Ρωσίας – Ουκρανίας, η Ελλάδα
ήταν αυτή που στήριξε άµεσα τη γειτονική χώρα ανοίγοντας
προς αυτήν ένα νότιο διάδροµο παροχής φυσικού αερίου µε LNG
µέσω της Ρεβυνθούσας και του Εθνικού Συστήµατος Φυσικού Αε-
ρίου…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): ∆ικό σας έργο. Και ορθά πρά-
ξατε!

Με τη Βουλγαρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέραν του
Μπουργκάς – Αλεξανδρούπολη,συνεργαζόµαστε και για την υλο-

ποίηση του αγωγού φυσικού αερίου από την Κοµοτηνή- Χάσκοβο,
ο αγωγός IGB.

Οφείλω εδώ να σηµειώσω, ότι, αν θελήσουµε να δούµε και το
ευρύτερο πλέγµα των σχέσεών µας µε τη Ρωσία και µε τη Βουλ-
γαρία, τους τελευταίους µήνες είχαµε: Πρώτον, την υπογραφή
του καταστατικού της ελληνοβουλγαρικής εταιρείας φυσικού αε-
ρίου, που µε τον ιντερκονέκτορα θα συνδέσει το δίκτυο φυσικού
αερίου της Ελλάδας, τον ITGI, µε το βουλγάρικο δίκτυο. Πριν δε
λίγες ηµέρες υπεγράφη στη Μόσχα –και παρακαλώ να το προ-
σέξουν αυτό όσοι ενδιαφέρονται για το µέλλον του SOUTH
STREAM- το καταστατικό της κοινής ελληνορωσικής εταιρείας,
που θα υλοποιήσει το έργου του SOUTH STREAM. Και αυτό συ-
νέβη µόλις πριν δέκα µέρες. Άρα, προς τι ο τόσο µεγάλος πανι-
κός και το τόσο µεγάλο ενδιαφέρον για το που πηγαίνουν οι
ελληνορωσικές σχέσεις και για το µέλλον του SOUTH STREAM;

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, οφείλω να σηµειώσω ότι εί-
µαστε σε διαρκή εγρήγορση. Οι πρωτοβουλίες της ελληνικής Κυ-
βέρνησης θα παρθούν όταν πρέπει και µε τη σοβαρότητα που
πρέπει, ώστε να έχουν τα αποτελέσµατα που επιθυµεί η χώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κύριο Υφυπουργό.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ.
Κωνσταντίνος Χατζηδάκης, έχει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µιλάµε για ένα πολύ µεγάλης σηµα-
σίας εθνικό θέµα και γι’ αυτόν το λόγο χρειάζεται απ’ όλους µας
η µεγαλύτερη υπευθυνότητα.

Λυπάµαι να πω ότι σε ορισµένες στιγµές προηγουµένως κατά
τη διάρκεια της οµιλίας του, ο κ. Μανιάτης, ο αρµόδιος Υφυ-
πουργός, προσπάθησε να βαφτίσει το κρέας, ψάρι και να µας πεί-
σει ότι όλα αυτά που διαβάζουµε τις τελευταίες µέρες µε όλες τις
ανταποκρίσεις των διεθνών πρακτορείων, όλα αυτά τα οποία δεν
έχουν συζητηθεί µόνο στην Ελλάδα αλλά και διεθνώς, τα φαντα-
στήκαµε.

Κύριε Υπουργέ, όλοι νοµίζω ότι ζούµε σε αυτόν τον κόσµο και
γι’ αυτόν το λόγο νοµίζω πάλι ότι θα έπρεπε να έχουµε τις ίδιες
ανησυχίες. Η Κυβέρνηση οφείλει να αρθεί στο ύψος των περι-
στάσεων και να αποκτήσει ουσιαστική διεθνή ενεργειακή πολι-
τική. ∆εν µπορείτε µε τα άλλοθι και την προσπάθεια να µας
καθησυχάσετε, να υπηρετήσετε πραγµατικά τα εθνικά συµφέ-
ροντα. Το αντίθετο πετυχαίνετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα ∆ηµοκρατία χωρίς καµµία
αµφιβολία είχε µία πολυδιάστατη διεθνή ενεργειακή πολιτική µε
συγκεκριµένα και απτά αποτελέσµατα. Είχε µάλιστα µία πολιτική,
στην οποία το ΠΑΣΟΚ δεν είχε βρεθεί απέναντι και αυτό ήταν
προς τιµήν του. Έκανε συγκεκριµένες αναφορές προς αυτήν την
κατεύθυνση ο κ. Σιούφας προηγουµένως.

Προωθήσαµε τον αγωγό IΤGI, Τουρκία – Ελλάδα - Ιταλία. Υπο-
γράψαµε επί κ. Φώλια τη Συµφωνία για τον αγωγό SOUTH
STREAM. Προχωρήσαµε αργότερα,όταν εγώ ήµουν Υπουργός,
την ιδέα για τον ελληνοβουλγαρικό αγωγό και µάλιστα είχαµε συ-
ζητήσει και µε τους Ρουµάνους να προχωρήσει και προς Ρουµα-
νία και στη συνέχεια θα µπορούσε να επεκταθεί και προς την
Ουγγαρία, λειτουργώντας ως έναν βαθµό και ανταγωνιστικά στο
Ναµπούκο, γιατί θα ήταν συνδεδεµένος µε τον IΤGI. Και βεβαίως
επί των ηµερών του κ. Σιούφα υπεγράφη η συµφωνία για τον
αγωγό Μπουργκάς – Αλεξανδρούπολη. Αυτή η προσπάθεια είχε
ξεκινήσει, κύριε Υπουργέ, πράγµατι 14 χρόνια πριν, αλλά εάν δεν
υπήρχε µία ενεργός πολιτική από την πλευρά της Νέας ∆ηµο-
κρατίας προς αυτήν την κατεύθυνση -προσπάθειας προσωπικά
του ίδιου του Πρωθυπουργού του Κώστα Καραµανλή, των αρ-
µόδιων Υπουργών στο Υπουργείο Εξωτερικών και στο Υπουργείο
Ανάπτυξης- δεν θα υπήρχαν αυτά τα αποτελέσµατα. Και πρέπει
να έχουµε τη µεγαλοψυχία να αποδίδουµε τα του Καίσαρος τω
Καίσαρι.

Εσείς ισχυριστήκατε ούτε λίγο, ούτε πολύ ότι το έργο Μπουργ-
κάς – Αλεξανδρούπολη είναι έργο του ΠΑΣΟΚ. Το επόµενο, το
οποίο αποµένει να ισχυριστείτε, είναι ότι η ένταξη της Ελλάδας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι και αυτό έργο του ΠΑΣΟΚ. ∆εν

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 21 ΙΟΥΝΙΟΥ 2010 9163



υπάρχει πιο µεγάλη διαστρέβλωση της κατάστασης.
Εν πάση περιπτώσει, επειδή υπήρχε συναίνεση, όπως είπα

προηγουµένως, στις βασικές επιλογές της διεθνούς ενεργειακής
πολιτικής, φανταζόµασταν ότι αν υπήρχε αλλαγή σκυτάλης, όπως
και υπήρξε τελικά στην Κυβέρνηση, το ΠΑΣΟΚ θα εξακολου-
θούσε σε γενικές γραµµές την πολιτική που είχαµε αποδεχθεί και
τα δύο µεγάλα κόµµατα.

Όµως, τι συνέβη µετά τις εκλογές; Θα είµαι απολύτως ξεκά-
θαρος: Πρώτα απ’ όλα είχαµε ήδη από την προεκλογική περίοδο
τη δήλωση του κ. Παπανδρέου, ότι χρειάζεται επαναδιαπραγµά-
τευση και ότι ο αγωγός Μπουργκάς – Αλεξανδρούπολη, έτσι
όπως έχει σχεδιαστεί, υπηρετεί τα συµφέροντα της Ρωσίας.

Κύριε Υπουργέ, µας φέρατε µεταγενέστερες δηλώσεις του κ.
Παπανδρέου, που προσπάθησε µε τις δηλώσεις του αυτές να
µπαλώσει τη γκάφα του, εάν επρόκειτο περί γκάφας. Αλλά η δή-
λωση υπάρχει και δεν διαγράφεται όσες προσπάθειες και αν κά-
νετε κι εσείς και ο Πρωθυπουργός. Είναι εκεί, για να µας θυµίζει
την γκάφα αυτή του κ. Παπανδρέου.

∆εύτερον, µετά τις εκλογές σε σχέση µε τους Ρώσους υπήρξε
µόνο αυτό το ταξίδι του κ. Παπανδρέου. Η κ. Μπιρµπίλη, η Προ-
ϊσταµένη Υπουργός σας, έχει καµµία επαφή µε τους Ρώσους;
Έχει ασχοληθεί ως αρµόδια Υπουργός ποτέ µε τις σχέσεις µας
µε τη Ρωσία; Έχετε κάποια συγκεκριµένη επαφή, δοµηµένη και
τακτική, όπως είχαµε εµείς, µε τη ρωσική πλευρά για τα ενεργει-
ακά θέµατα;

Με τους Βούλγαρους είχατε µία επαφή εσείς ο ίδιος προσω-
πικά, όχι η κ. Μπιρµπίλη πάλι, µε τη βουλγαρική πλευρά στη
Σόφια, µε τον κ. Τράϊκοφ. Είχατε κάποια επαφή µε τον κ. Τζάν-
κοφ, ο οποίος είναι συναρµόδιος -εάν όχι περισσότερο αρµόδιος-
στη Βουλγαρία για τα θέµατα των αγωγών, κύριε Υπουργέ; Ποια
είναι η διπλωµατική σας παρουσία στον τοµέα της ενέργειας στη
διπλωµατία των αγωγών;

Είπατε –και νοµίζω ότι ήταν θράσος, δεν µπορώ να το χαρα-
κτηρίσω διαφορετικά- ότι σε αυτούς τους οκτώ - εννέα µήνες που
είστε Κυβέρνηση έχετε κάνει περισσότερα –είναι το σταθερό µο-
τίβο- απ’ ό,τι έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία πέντε χρόνια.

Τί κάνατε; Κινδυνεύουµε σε όλα τα µέτωπα, σε σχέση µε τους
αγωγούς.

Εκτός από τον αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη υπάρχουν
φήµες, υπάρχουν άρθρα όλες τις τελευταίες µέρες, για τον
αγωγό SOUTH STREAM, τον αγωγό φυσικού αερίου, που θα ξε-
κινάει από τη Ρωσία. Υπάρχουν δηλώσεις ότι µπορεί και πάλι να
σταµατήσει το έργο στη Βουλγαρία, να µην περάσει ο αγωγός
από τη Βουλγαρία και εποµένως, δεν θα υπάρχει το έργο για την
Ελλάδα.

Βεβαίως, και εδώ τα ίδια θα µας πείτε. Την ξέρω την απάντηση:
Ότι όλα αυτά τα φανταζόµαστε. Όταν δεν υπάρχει απάντηση, η
Νέα ∆ηµοκρατία κατά την άποψή σας, ζει στο χώρο της φαντα-
σίας. ∆εν µπορεί, όµως, να γίνει σοβαρή αντιπαράθεση µε αυτή
τη λογική.

Στον ITGI, στον οποίο αναφερθήκατε προηγουµένως, ισχυρι-
ζόµενος ότι και εκεί υπάρχει πολύ µεγάλη πρόοδος, ποιο είναι το
χειροπιαστό αποτέλεσµα αυτούς τους µήνες; Ποια πρόοδος
υπάρχει, σε σχέση µε τους Τούρκους και τους Αζέρους; Γιατί,
όπως ξέρετε, αν δεν υπάρξει αέριο από το Αζερµπαϊτζάν, δεν θα
λειτουργήσει πρακτικά αυτός ο αγωγός. Ποιες κινήσεις έχετε
κάνει προς την πλευρά του Αζερµπαϊτζάν; Πόσες επισκέψεις
έχετε κάνει στο Αζερµπαϊτζάν, στην Τουρκία, στη ευρύτερη γει-
τονιά µας;

Γιατί εγώ –χρησιµοποιώντας, αν θέλετε και το προσωπικό µου
παράδειγµα- θέλω να σας πω ότι σε αντίστοιχους µήνες που
εσείς είστε Κυβέρνηση, όσο εγώ ήµουν Υπουργός, πέραν των τα-
ξιδιών στις Βρυξέλλες, είχα πάει στη Σόφια, στην Κωνσταντινού-
πολη, στο Σότσι της Ρωσίας, στο Βουκουρέστι, στο Κάιρο, στο
Μιλάνο, εκπροσωπώντας την ελληνική κυβέρνηση.

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής σήµερα, ποια παρουσία έχει, για να έχει –βέβαια- και τα
αντίστοιχα αποτελέσµατα;

Και θα σας πω και για τον ελληνοβουλγαρικό αγωγό. Όπως ει-
πώθηκε και προηγουµένως –και αυτό το δεχθήκατε- πράγµατι,
επί των ηµερών µας ξεκίνησε η προσπάθεια, για να υπάρχει αγω-

γός από την Ελλάδα στη Βουλγαρία. Υπεγράφη το µνηµόνιο τον
Απρίλιο του 2009. Στη συνέχεια, κάναµε επαφές –όπως σηµείωσα
και πριν- µε τους Ρουµάνους, για να επεκταθεί ο αγωγός προς
τη Ρουµανία -και εδώ θα ήθελα να µου πείτε, τι έχετε κάνει αλή-
θεια εσείς, προς αυτήν την κατεύθυνση, για να συνεχιστεί ο αγω-
γός προς τα πάνω- και βεβαίως, παρέµεινε η εκκρεµότητα της
συστάσεως της διεθνούς εταιρείας, γι’ αυτόν τον αγωγό. Τι έχει
γίνει ως προς αυτό, ως προς τον ελληνοβουλγαρικό αγωγό, που
αφορά τη Βουλγαρία και ως εκ τούτου µπορεί να συσχετιστεί –
και φαντάζοµαι, καταλαβαίνετε, τί εννοώ- µε τον αγωγό Μπουργ-
κάς-Αλεξανδρούπολη, ως προς τη διαπραγµάτευση του όλου
θέµατος; Επαναλαµβάνω προς τη διαπραγµάτευση του όλου θέ-
µατος. Αν δεν καταλαβαίνετε, τί εννοώ, αυτήν την ώρα, λυπάµαι.

Κύριε Υπουργέ, είναι ξεκάθαρο. Από τον Οκτώβρη και µετά, µε
τις αλλαγές που έγιναν στη δοµή της Κυβέρνησης, η χώρα στα-
µάτησε να έχει συνεκτική, διεθνή, ενεργειακή πολιτική.

Αυτό που ακούµε από την Κυβέρνηση είναι συνέχεια η πράσινη
διάσταση της ενέργειας, οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. ∆εν
είναι κάτι λάθος. Και εµείς επιχειρούσαµε να προχωρήσουµε
προς αυτήν την κατεύθυνση.

Οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, όµως, κύριε Υπουργέ, ακόµα
και αν πιάσετε τους στόχους σας, µέχρι το 2020, θα καλύπτουν
το 20% των ενεργειακών αναγκών της χώρας. Με το 80%, ποιος
ασχολείται; Ποιος ασχολείται; ∆ιότι, για τη ∆ΕΗ δεν έχετε κάποια
συγκεκριµένη στρατηγική και όλα τα υπόλοιπα, έχουν αφεθεί,
σχεδόν στην τύχη τους.

∆εν µπορείτε να µιλάτε για το θέµα του αγωγού Μπουργκάς-
Αλεξανδρούπολη, αναζητώντας άλλοθι, στις δυσκολίες των σχέ-
σεων Ρωσίας-Τουρκίας.

Πρώτον, διότι είναι ένα έργο που αφορά όλες τις πλευρές. Και
εµείς δεν είµαστε παρατηρητές. Έχουµε συµφέρον, να είµαστε
παρόντες, να είµαστε ενεργοί παίκτες και να ασκήσουµε την
πίεση, που πρέπει να ασκήσουµε και προς την πλευρά της Ρω-
σίας και προς την πλευρά της Βουλγαρίας. Η Ελλάδα δεν πρέπει
να καταδικαστεί, να είναι ένας απλός παρατηρητής.

Επίσης, δεν µπορείτε να ασκείτε πολιτική, µε τις δηλώσεις που
κάνατε προηγουµένως, αν τις πιστεύετε, ότι δηλαδή «µη στενα-
χωριέστε, δεν συµβαίνει και τίποτα σπουδαίο, το ότι το είπε ο
Πρωθυπουργός της Βουλγαρίας, το ότι το επανέλαβε ο Υπουρ-
γός Ενέργειας της Ρωσίας, πως το έργο θα σταµατήσει, δεν ση-
µαίνει και πολλά πράγµατα».

Κύριε Υπουργέ, τουλάχιστον, πρέπει να ανησυχούµε όλοι, γι’
αυτήν την εξέλιξη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Επίσης, το τρίτο που θέλω να σας πω είναι, πως γι’ αυτό το
έργο, η Ελλάδα έχει µοχλούς πίεσης προς όλες τις πλευρές. Και
φυσικά προς τη Βουλγαρία, µε την οποία έχουµε καλές σχέσεις
–και αυτό είναι ήδη ένα συν- είµαστε µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ο αγωγός αυτός είναι ευρωπαϊκό έργο, αλλά οι δύο χώρες
έχουν αλληλεξάρτηση συµφερόντων. Και γι’ αυτό αναφέρθηκα
προηγουµένως και στον αγωγό φυσικού αερίου, που ξεκινάει από
την Κοµοτηνή και φτάνει µέχρι τη Βουλγαρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εποµένως, αυτήν την ώρα, για εµάς τα πράγµατα είναι ξεκά-
θαρα. Έχουµε ένα έλλειµµα διεθνούς ενεργειακής πολιτικής της
Κυβέρνησης, ένα έλλειµµα µε το οποίο ζηµιώνεται η χώρα, τόσο
οικονοµικά, όσο και γεωστρατηγικά.

∆εν µπορείτε, κύριε Υπουργέ, να βαφτίζετε την αδράνεια ηρε-
µία. ∆εν µπορείτε να µένετε άλλο αδρανείς. Το θέµα αυτό σας
ξεπερνάει προσωπικά, όπως θα ξεπερνούσε και εµένα, αν ήµουν
στη θέση σας. Είναι θέµα του ίδιου του Πρωθυπουργού. Και η
Κυβέρνηση της χώρας αυτής, για ένα τόσο µεγάλο εθνικό θέµα,
πρέπει να αναλάβει τις ευθύνες της.

∆εν µπορείτε απλώς να αρκείστε σε δηλώσεις, ότι το έργο
αυτό ξεκίνησε ως έργο ΠΑΣΟΚ και θα τελειώσει ως έργο ΠΑΣΟΚ.
∆ιότι, µε αυτές τις δηλώσεις, φοβούµαι ότι απλώς θα το τελει-
ώσετε το έργο. Θα το θάψετε µε όλες τις τιµές. Και αυτή είναι η
µεγάλη σας ευθύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Χατζηδάκη.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.
Χρήστος Παπουτσής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν τα προηγούµενα χρόνια

συζητούσαµε µε έκδηλη αγωνία, για την προοπτική του αγωγού
Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, είχαµε την ευκαιρία, να εκφρά-
σουµε όλοι µας τη συµφωνία µας µεν, µε διαφορετικές προσεγ-
γίσεις δε, όσον αφορά την εξέλιξη αυτού του έργου.

Στην κριτική της εποχής εκείνης, της κυβέρνησης της Νέας ∆η-
µοκρατίας, ότι το έργο καθυστέρησε, λόγω της αδράνειας των
προηγούµενων κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, σας λέγαµε ότι αυτή η
κριτική είναι άδικη, γιατί ουδέποτε το έργο αυτό καθυστέρησε,
λόγω της αδράνειας των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ ή της όποιας
ελληνικής κυβέρνησης.

Το έργο αυτό καθυστέρησε τα προηγούµενα χρόνια είτε λόγω
των διαφορετικών οικονοµικών επιδιώξεων και των στρατηγικών
σχεδιασµών της Ρωσίας είτε λόγω των πολιτικών ανακατατάξεων,
που είχαν στο µεταξύ συντελεστεί στη Βουλγαρία και στη συνέ-
χεια των διαφορετικών επιδιώξεων που δηµιουργήθηκαν στη
χώρα αυτή.

Ποτέ δεν το δέχθηκε η Νέα ∆ηµοκρατία. Και σήµερα, τρεις
µέρες µετά την πρώτη ανακοίνωση από τη βουλγαρική πλευρά,
ότι σκέφτεται πολύ σοβαρά να σταµατήσει την εξέλιξη αυτού του
έργου -ή τουλάχιστον να αποχωρήσει η Βουλγαρία- σπεύδει η
Νέα ∆ηµοκρατία να καταθέσει επερώτηση προς την Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ, πάλι για τον ίδιο λόγο, εγκαλώντας την Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ για καθυστερήσεις, για µια καθυστέρηση, η οποία
δεν οφείλεται στην ίδια, αλλά που οφείλεται ξανά στη Βουλγα-
ρία.

Τα λέω αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να συνεννοη-
θούµε. Η αλήθεια είναι ότι όταν µιλάµε για ενεργειακούς αγω-
γούς, ενεργειακούς σχεδιασµούς στην Αίθουσα αυτή, θα πρέπει
να λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας ότι δεν συζητούµε για µικρούς επαρ-
χιακούς δρόµους στην ελληνική επικράτεια. Μιλάµε για έργα κο-
ρυφαίας πολιτικής και οικονοµικής σηµασίας. Σε κάθε περί-
πτωση, ας καταλάβουµε επιτέλους, ότι τα συµφέροντα της Ελ-
λάδας καταλαµβάνουν ελάχιστο χώρο στην παγκόσµια γεωπολι-
τική σκακιέρα στον τοµέα της ενέργειας.

Οι συζητήσεις, οι διαπραγµατεύσεις, οι αντιπαραθέσεις και οι
σχεδιασµοί όσον αφορά τη χάραξη των αγωγών πετρελαίου και
φυσικού αερίου στην ευρύτερη περιοχή µας, µας ξεπερνούν. Τέ-
λεια και παύλα! Και, µάλιστα, µας ξεπερνούν σε όλα τα επίπεδα.

Εάν και κατά πόσο η Ελλάδα οφείλει όλα τα προηγούµενα χρό-
νια και στο µέλλον να επιχειρεί µε κάθε τρόπο επίµονα, από όλες
τις πλευρές, διά της διπλωµατικής οδού, διά της οικονοµικής συ-
νεργασίας, δια των ενεργειακών σχεδιασµών να καταλάβει κά-
ποιο χώρο και να συµµετάσχει στο ενεργειακό γίγνεσθαι της
περιοχής, αυτό αποτελεί εθνικό στόχο, όπως σωστά ο τέως Πρό-
εδρος της Βουλής κ. Σιούφας και ο Υφυπουργός κ. Μανιάτης
ανέφεραν προηγουµένως. Αποτελεί εθνικό στόχο και ως εκ τού-
του δεν παρέχει τα περιθώρια σε εµάς, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, να σκιαµαχούµε για πράγµατα, τα οποία µας ξεπερνούν.
Αυτά, για να συνεννοούµαστε.

Τι συµβαίνει εδώ; Εδώ συµβαίνουν αυτά τα οποία είχαµε ήδη
προβλέψει, που φοβόµασταν όλοι, και εσείς και εµείς και οι πάν-
τες, όλοι όσοι µε πραγµατικό ενδιαφέρον στάθηκαµε σ’ αυτό το
µεγάλο έργο, στον αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη. Άλλαξε
η κυβέρνηση στη Βουλγαρία, ναι ή όχι; Υπάρχει µια νέα κυβέρ-
νηση, η οποία εξελέγη µε το πρόγραµµά της να αµφισβητεί τον
αγωγό και γι’ αυτό από την πρώτη µέρα της ανάληψης των κα-
θηκόντων του νέου Πρωθυπουργού στη Βουλγαρία, επί κυβερ-
νήσεως βεβαίως Νέας ∆ηµοκρατίας, υπήρξαν οι πρώτες
δηλώσεις. Σας µιλώ για το περσινό καλοκαίρι και συγκεκριµένα
για τον Ιούλιο του 2009, πριν από τις ελληνικές εθνικές εκλογές.
Οι δηλώσεις ήταν σαφείς: «Θα επανεξετάσουµε, θα επαναπροσ-
διορίσουµε τον αγωγό µε βάση τις περιβαλλοντικές ανησυχίες»,
τις οποίες τότε το νέο κυβερνών κόµµα εξέφραζε και είχε ήδη εκ-
φράσει στην προεκλογική τους περίοδο. Και αυτό πράττουν.

Τώρα, εγώ δεν στέκοµαι στις αναλύσεις των διπλωµατικών κύ-

κλων περί του νέου πολιτικού προσανατολισµού της κυβέρνησης
της Βουλγαρίας, ότι είναι περισσότερο φιλοαµερικανική απ’ ό,τι
η προηγούµενη. ∆εν στέκοµαι σ’ αυτό καν. Εκείνο, όµως, στο
οποίο οφείλουµε να σταθούµε είναι στο τι κάνουµε εµείς, το τι
κάνει η ελληνική Κυβέρνηση. Και η ελληνική Κυβέρνηση συνεχί-
ζει, όπως διά όλων των επισήµων τρόπων το έχει εκδηλώσει, είτε
διά των συναντήσεων του Πρωθυπουργού στο τελευταίο εννεά-
µηνο είτε διά των συναντήσεων του αρµοδίου Υφυπουργού Ενέρ-
γειας κ. Μανιάτη, µε τους αρµοδίους της Ρωσίας και της
Βουλγαρίας, είτε διά της διπλωµατικής οδού διά της παρακο-
λούθησης συνεχώς και αδιαλείπτως των εξελίξεων, παραµένον-
τας σταθεροί και προβάλλοντας σταθερά την άποψη και τη θέση
µας όσον αφορά τον αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη και
µάλιστα, αντιδρώντας και στην επιχειρηµατολογία εκείνη ακόµα
και των Αµερικανών, ακόµα και οποιωνδήποτε άλλων ήθελαν να
εµφανίζουν τον αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη ως απαγο-
ρευτικό των άλλων αγωγών στην περιοχή.

Η δική µας θέση παραµένει σταθερή. Εµείς πιστεύουµε στο ευ-
ρωπαϊκό σχέδιο για την ανάπτυξη των ενεργειακών σχεδιασµών,
το οποίο σηµαίνει από την µία πλευρά, διαφοροποίηση των
πηγών του ενεργειακού εφοδιασµού και από την άλλη πλευρά,
απελευθέρωση των αγορών ενέργειας, ασφάλεια του εφοδια-
σµού.

Σε αυτή την κατεύθυνση ακριβώς ο αγωγός Μπουργκάς-Αλε-
ξανδρούπολη παραµένει ένας από τους βασικούς στόχους της
ενεργειακής µας πολιτικής, παράλληλα µε τους άλλους αγωγούς,
οι οποίοι αναπτύσσονται και σχεδιάζονται στην περιοχή. Όµως,
αυτό δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση να µας κάνει να ξεχνούµε
ότι οι άλλοι, εκείνοι οι οποίοι έχουν το µαχαίρι και το καρπούζι
στο χέρι τους, δηλαδή οι Ρώσοι οι οποίοι διαθέτουν το χρήµα,
την τεχνογνωσία, την υποδοµή, τα πετρέλαια και το φυσικό αέριο
στην προκειµένη περίπτωση, που βεβαίως αποτελούν µία από τις
κορυφαίες παγκόσµιες δυνάµεις στο χώρο της ενέργειας, ενδια-
φέρονται και για εναλλακτικούς δρόµους και σχεδιασµούς. Ούτε
είναι τυχαίο γεγονός ότι δύο ηµέρες µετά τη δήλωση του Πρω-
θυπουργού της Βουλγαρίας υπήρξε συνάντηση Ρωσίας–Ρουµα-
νίας, για να εξετάσουν το ενδεχόµενο να περάσει ο αγωγός µέσω
των ρουµανικών εδαφών, ούτε είναι τυχαίο γεγονός οι νέες συ-
νεργασίες Ρωσίας και Τουρκίας στους ενεργειακούς σχεδια-
σµούς.

Εµείς, όµως, ως Ελλάδα, ως χώρα, ως ένας πολιτικός κόσµος
ο οποίος σκέφτεται µε βάση το εθνικό συµφέρον και πάντοτε στα
πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχουµε ένα και µοναδικό κα-
θήκον: Να ενισχύσουµε τις παρεµβάσεις µας σε διεθνές επίπεδο
-η Κυβέρνηση, η Αντιπολίτευση, η Βουλή, οι Βουλευτές δια της
Κοινοβουλευτικής ∆ηµοκρατίας- προκειµένου να πιέσουµε, να
προβάλλουµε την αναγκαιότητα των πολλαπλών διόδων προς την
Ευρωπαϊκή Ένωση, να απαιτήσουµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση
πολλαπλή υποστήριξη σε όλα τα επίπεδα. Και πρέπει να σας πω
ότι είµαι απόλυτα βέβαιος ότι προς αυτή την κατεύθυνση κινείται
η Κυβέρνηση, όπως ακριβώς είναι και η δέσµευση του Πρωθυ-
πουργού Γιώργου Παπανδρέου, όσον αφορά τον ενεργειακό
σχεδιασµό της χώρας, ένα ενεργειακό σχεδιασµό που σας δια-
βεβαιώ, κύριε Σιούφα -και θέλω να σας ευχαριστήσω για µία
ακόµα φορά για την καλοσύνη σας να αναφέρεστε στη δική µου
συµβολή- όσον αφορά τη δηµιουργία της αγοράς ενέργειας στην
Νοτιοανατολική Ευρώπη…

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Είναι η πραγµατικότητα, κύριε
Υπουργέ!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: ∆εν είναι σύνηθες, κύριε Πρόεδρε.
Σας διαβεβαιώ ότι αυτά που έχω ακούσει από εσάς και από τον
Πρωθυπουργό Κώστα Καραµανλή δεν τα έχω ακούσει από το
δικό µου χώρο, παρά το γεγονός ότι πολλοί συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ, Υπουργοί, εθήτευσαν και έχτισαν πάνω στις δικές µου
πρωτοβουλίες εκείνης της εποχής. Εν πάση περιπτώσει, όµως,
σας διαβεβαιώ ότι ο Γιώργος Παπανδρέου και η Κυβέρνησή του
σταθερά εργάζονται στην κατεύθυνση της υποστήριξης της δη-
µιουργίας των αγωγών όχι µόνο του Μπουργκάς-Αλεξανδρού-
πολη, αλλά και όλων.

Μία δική µου συµπλήρωση, µία θέση και µία ευχή: Ας ελπί-
σουµε όλη αυτή η ιστορία κάποτε να τελειώνει και να τελειώνει
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οριστικά. Και αυτό πρέπει να το αντιληφθεί και η Βουλγαρία, η
βουλγαρική κυβέρνηση, προς όφελος και της Βουλγαρίας και της
Ελλάδος, γιατί είναι κρίµα να κρατείται ως όµηρος ο αναπτυξια-
κός σχεδιασµός και στην Ελλάδα και στην Αλεξανδρούπολη και
στη Θράκη και στη Βουλγαρία. Είτε θα κάνουµε αγωγούς, είτε
θα αναδείξουµε άλλους τρόπους ανάπτυξης των περιοχών, κά-
ποτε όλο αυτό πρέπει να τελειώνει!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπουτσή.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ιωάννης Ζιώγας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για το Κοµµουνιστικό Κόµµα της

Ελλάδας υπάρχει ένα βασικό κριτήριο αξιολόγησης κάθε ενερ-
γειακής πολιτικής. Είναι το πώς απαντά κανείς στο κεντρικό ερώ-
τηµα, εάν αυτή η πολιτική εξυπηρετεί τις λαϊκές ανάγκες ή την
κερδοφορία του µονοπωλιακού κεφαλαίου, στο εάν έχουµε δη-
λαδή, µία ενεργειακή πολιτική που οδηγεί στο να κατοχυρώνει
την ενέργεια ως κοινωνικό αγαθό ή αντίθετα την αντιµετωπίζει
ως εµπόρευµα.

Αφετηρία µας είναι πάντα η ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών.
Προσδιορίζουµε τις ανάγκες της κοινωνίας, µε στόχο τη µείωση
της ενεργειακής εξάρτησης της χώρας, φθηνή λαϊκή κατανά-
λωση, την ασφάλεια της εργασίας, την προστασία του περιβάλ-
λοντος και της δηµόσιας υγείας και εξετάζουµε ποιες οικο-
νοµικές συνθήκες και ποιοι πολιτικοί όροι µπορούν να διασφαλί-
ζουν την ικανοποίηση αυτών των αναγκών στο σύνολό τους.

Κάτω απ’ αυτό το πρίσµα, εξετάζουµε τις εξελίξεις και τους
βασικούς στόχους της αστικής τάξης στη χώρα µας στον τοµέα
της ενέργειας. ∆ηλαδή, πρώτον, την ανάδειξη της χώρας σε ση-
µαντικό ενεργειακό δίαυλο στην ευρύτερη περιοχή, δεύτερον,
την ολοκλήρωση της «απελευθέρωσης» µε την αύξηση της άµε-
σης επιχειρηµατικής δραστηριότητας του ιδιωτικού κεφαλαίου
στον τοµέα της ενέργειας και τρίτον, τη συµβολή της ενεργει-
ακής πολιτικής στη θωράκιση της ανταγωνιστικότητας των εγ-
χώριων µονοπωλιακών οµίλων στο σύνολο της οικονοµίας µας.

Η αστική τάξη της Ελλάδας επιχείρησε τις δύο τελευταίες δε-
καετίες, µέσω των κυβερνήσεών της, να αναβαθµίσει το ρόλο της
στον παγκόσµιο ενεργειακό χάρτη. Προσπαθεί να ενταχθεί στα
µεγάλα διεθνή δίκτυα ενέργειας, φυσικού αερίου και πετρελαίου,
στοχεύοντας να µετεξελιχθεί σε ενεργειακό δίαυλο µεταξύ των
σηµείων παραγωγής και των κέντρων κατανάλωσης της ενέρ-
γειας. Συνδυάζει την ενεργειακή της πολιτική, µε στόχο να εδραι-
ωθεί σε χρηµατοπιστωτικό και εµπορικό κέντρο στην ευρύτερη
περιοχή.

Ως κόµµα έγκαιρα αποδεχθήκαµε την αναγκαιότητα ανάπτυ-
ξης των υποδοµών στη χώρα µας, αναδεικνύοντας, όµως, τους
απαραίτητους όρους και τις προϋποθέσεις γι’ αυτήν την ανά-
πτυξη. Στα πλαίσια αυτά, είχαµε τοποθετηθεί τον Απρίλιο του
2007 κατά τη συζήτηση για τη διακρατική συµφωνία που αφο-
ρούσε στην κατασκευή και εκµετάλλευση του αγωγού πετρε-
λαίου Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη. Για µια ενεργειακά εξαρτη-
µένη χώρα, όπως η δική µας, έχει την αυτονόητη σηµασία της η
δηµιουργία εναλλακτικών δρόµων µεταφοράς πετρελαίου και φυ-
σικού αερίου, αφού είναι γεγονός ότι το πετρέλαιο κατέχει το
50% περίπου ως ποσοστό στο ισοζύγιο πρωτογενούς ενέργειας
στη χώρα µας.

Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας, σε ό,τι αφορά στην
οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη της χώρας και στην αξιολό-
γηση παρόµοιων διακρατικών συµφωνιών, κριτήριο αποτελούν οι
όροι µε βάση τους οποίους το συγκεκριµένο έργο, όπως, επίσης,
και κάθε ανάλογο µεγάλο έργο υποδοµής, µπορεί να συµβάλει
στη µέγιστη δυνατή αξιοποίηση για την επίλυση των µεγάλων λαϊ-
κών αναγκών, όπως, επίσης, και στην ενίσχυση της λαϊκής οικο-
νοµίας που γίνεται µε βάση το αµοιβαίο όφελος των εργαζο-
µένων των συµβαλλόµενων κρατών.

Όµως, Νέα ∆ηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ, τότε κυβέρνηση και αξιω-
µατική αντιπολίτευση αντίστοιχα είχαν παραδώσει την ιδιοκτησία
και εκµετάλλευση του αγωγού µέσω της εταιρείας «ΘΡΑΚΗ»

στους οµίλους Λάτση και Κοπελούζου που ήταν και οι άµεσα
ωφεληµένοι, όπως, επίσης, και ο κατασκευαστικός όµιλος της Ελ-
ληνικής Τεχνοδοµής που είχε υπογράψει πρωτόκολλο συνεργα-
σίας µε το ρωσικό κολοσσό «GAZPROM», καθώς επίσης και οι
ναυτιλιακοί όµιλοι για τη µεταφορά πετρελαίου από το Νοβορο-
σίσκ προς το Μπουργκάς µε κερδοφόρους ναύλους. Σηµαντικό
ζήτηµα ήταν, είναι και θα παραµείνει η όξυνση των αντιθέσεων,
κυρίως, µεταξύ των Ηνωµένων Πολιτειών, της Ρωσίας, της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και των αστικών τάξεων των κρατών της πε-
ριοχής µε αυξανόµενους κινδύνους για την ειρήνη και τα
κυριαρχικά δικαιώµατα των βαλκανικών χωρών, µε χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα τις πρόσφατες εξελίξεις και τους σχεδιασµούς
στο Αιγαίο, που αφορούν θέµατα εθνικής ανεξαρτησίας της
χώρας µας.

Η δροµολόγηση του αγωγού Μπουργκάς-Αλεξανδρούπουλη
δυσχέρανε την υλοποίηση ανταγωνιστικών σχεδίων που προ-
ωθούσαν οι Ηνωµένες Πολιτείες όπως του σχεδίου ΑΜΒΟ, Βουλ-
γαρία-Σκοπίων-Αλβανία, για την κατασκευή του οποίου υπογρά-
φηκε συµφωνητικό το Φλεβάρη του 2007. Ανάλογη διαπάλη
υπήρξε και στο σκέλος του φυσικού αερίου. Να θυµίσουµε ότι
κατά την επίσκεψή του στην Ελλάδα ο βοηθός Υφυπουργός Μά-
θιου Μπράιζα εξέφρασε την προτίµησή του στη µεταφορά αε-
ρίου από το Αζερµπαϊτζάν αντί της Ρωσίας στο διάδροµο
Τουρκίας-Ελλάδας-Ιταλίας. Παράλληλα, οι Ηνωµένες Πολιτείες
της Αµερικής ενισχύουν το σχέδιο αγωγού µεταφοράς αερίου
από τα ανατολικά Βαλκάνια µε το Ναµπούκο.

Το κουβάρι των ενδοϊµπεριαλιστικών αντιθέσεων µπλέκεται
ακόµη περισσότερο, αν συνυπολογίσει κανείς την προσπάθεια
της αστικής τάξης της Τουρκίας να αναβαθµίσει και αυτή τη θέση
της διαπραγµατευόµενη τα κοιτάσµατα πετρελαίου στην ευρύ-
τερη περιοχή, αλλά και στο Αιγαίο. Αξιοποιεί τη γεωπολιτική της
θέση και τη στρατηγική της ισχύ και αναπτύσσει αντιφατικές σχέ-
σεις ανταγωνισµού και συνεργασίας µε την αστική τάξη της
χώρας µας. Στα πλαίσια αυτά άλλωστε και οι είκοσι δύο πρό-
σφατες συµφωνίες που υπογράφηκαν κατά την επίσκεψη του κ.
Ερντογάν στη χώρα µας.

Οι ελληνικές κυβερνήσεις των τελευταίων δεκαετιών επιχει-
ρούν γενικά να ελιχθούν και να αξιοποιήσουν τις αντιθέσεις µε-
ταξύ των µεγάλων ιµπεριαλιστικών δυνάµεων, κλείνοντας
επιµέρους συµφωνίες µε αυτές σε διάφορους τοµείς. Η ένταξη
της χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όµως, και στο ΝΑΤΟ καθο-
ρίζει συγκεκριµένα αυτά τα όρια της τακτικής.

Η τωρινή Κυβέρνηση έχει συγκεκριµένες ευθύνες για την εν-
δεχόµενη ακύρωση του έργου. Στον χθεσινό αστικό Τύπο γίνεται
µνεία τόσο για τις επιφυλάξεις περιβαλλοντικού περιεχοµένου
που είχε εκφράσει ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ και ο Πρωθυπουργός
προεκλογικά το Σεπτέµβριο του 2009, καθώς και η ανάλογη
στάση της βουλγαρικής κυβέρνησης από τον περασµένο Ιούλιο.
Παράλληλα, ο κύριος Πρωθυπουργός της χώρας µας δεν
άσκησε καµµία πίεση από την πλευρά του στη γειτονική µας κυ-
βέρνηση για την υλοποίηση αυτής της συµφωνίας. Συγχρόνως
στις αποφάσεις του αυτές βρήκε πρόθυµο αρωγό διάφορες µη
κυβερνητικές οργανώσεις, οι οποίες προβάλλοντας έντονα και
µονοµερώς περιβαλλοντικά ζητήµατα στηρίζουν την υποτιθέµενη
«πράσινη» -που, όµως, είναι άκρως καπιταλιστική- ανάπτυξη.

Στη γεωπολιτική σκακιέρα της περιοχής µε την αποχώρηση
από το παιχνίδι της Ρωσίας ο ρόλος της Τουρκίας αναβαθµίζε-
ται, βγαίνει ενισχυµένος, αφού εξελίσσεται σε προνοµιακό εταίρο
της Ρωσίας, ενώ εµείς ως χώρα εξαρτώµαστε άµεσα πλέον από
τους αγωγούς που διέρχονται από την Τουρκία.

Το σύνολο των προαναφερόµενων γεγονότων υπογραµµίζει
τους κινδύνους αποσταθεροποίησης στην περιοχή µας και ιδιαί-
τερα στο Αιγαίο. Υπογραµµίζει την αναγκαιότητα δηµιουργίας
ενός ισχυρού αντιιµπεριαλιστικού µετώπου των λαών των Βαλ-
κανίων και της Μέσης Ανατολής. Αναδεικνύει την ανάγκη της
αποφασιστικής σύγκρουσης συνολικά µε τον ιµπεριαλισµό και
της επικράτησης της λαϊκής εξουσίας, ώστε να αξιοποιηθεί η
ενεργειακή υποδοµή για την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών
µέσα από έναν αποκλειστικά δηµόσιο κρατικό φορέα ενέργειας.
Η ενδυνάµωση του αντιιµπεριαλιστικού προσανατολισµού του
αγώνα είναι σε τελευταία ανάλυση ο βασικότερος όρος, για να
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µην εγκλωβιστεί το λαϊκό κίνηµα στο κουβάρι αυτών των αντιθέ-
σεων, αλλά αντίθετα να τις αξιοποιήσει για το δικό του στόχο, δη-
λαδή την ανατροπή του βάρβαρου κοινωνικοπολιτικού συστή-
µατος.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ. Αστέριος Ροντούλης.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, επιτρέψτε

µου να δώσω στην οµιλία µου ένα θετικό τόνο, να βάλω ένα θε-
τικό πρόσηµο, τουτέστιν να µην ασκήσω αρνητική κριτική ούτε
στη Νέα ∆ηµοκρατία ούτε στο ΠΑΣΟΚ. Τουναντίον µάλιστα να
εκφραστώ θετικά και για τους µεν και για τους δε. Γιατί; Νοµίζω
ότι είναι κοινά παραδεκτό από την πλειοψηφία των πολιτικών δυ-
νάµεων της χώρας τουλάχιστον ότι µιλάµε για ένα έργο εθνικής
σηµασίας και βαρύτητας.

Θωρακίζει ενεργειακά τη χώρα ένα τέτοιο έργο; Βεβαίως. Θω-
ρακίζεται στρατιωτικά η Θράκη, αυτή η ευαίσθητη περιοχή από
ένα τέτοιο έργο; Βεβαίως, και ναι. Το έργο µπορεί να έχει ευερ-
γετικές επιπτώσεις στην εθνική µας οικονοµία σε µία ιδιαιτέρως
κρίσιµη οικονοµική συγκυρία; Πάλι κάποιος θα πει ναι. Θα υπάρ-
ξουν θέσεις εργασίας; Βεβαιότατα. Τέλη διέλευσης; Βεβαιότατα.
Άρα, λοιπόν, ας παραδεχθούµε ότι πρόκειται για ένα έργο µείζο-
νος εθνικής σηµασίας.

Το ΠΑΣΟΚ όχι µόνο τώρα, αλλά και προγενέστερα συνεισέ-
φερε στην κατεύθυνση υλοποίησης του έργου; Ναι. Η Νέα ∆η-
µοκρατία συνεισέφερε; Βεβαιότητα. Και τότε δηµιουργείται το
ερώτηµα, µετά την παραδοχή αυτή: Τις πταίει και δεν πάει καλά
το πράγµα; Γιατί ο πολίτης που παρακολουθεί τη συζήτηση µένει
µε ένα ερώτηµα στο µυαλό του. Όλες οι ελληνικές κυβερνήσεις
προσπάθησαν να ωθήσουν σε µία ευνοϊκή κατάληξη του έργου.
Τότε τι συµβαίνει και δεν πάνε καλά τα πράγµατα; Και εδώ τώρα
ερχόµαστε στην καρδιά του όλου προβληµατισµού. Ακροθιγώς
µόνο ελέχθησαν πράγµατα. Επιτρέψτε µου, λοιπόν, εγώ να ασχο-
ληθώ µε την καρδιά, την ουσία του ζητήµατος.

Φοβάµαι, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι στο ζήτηµα του αγωγού
Πύργου-Αλεξανδρούπολη ισχύει η φράση «όταν µαλώνουν τα
βουβάλια, την πληρώνουν τα βατράχια». Και θέτω το ερώτηµα:
Μήπως η Ελλάδα και η Βουλγαρία είναι τα βατράχια; Σε ποιον
αγώνα; Σε µία ενεργειακής φύσεως διελκυστίνδα που έχει ανα-
πτυχθεί µεταξύ των Ηνωµένων Πολιτειών από τη µια µεριά και
της Ρωσίας από την άλλη.

Επιτρέψτε µου να γίνω περισσότερο σαφής. Υπάρχουν σοβα-
ρότατες γεωπολιτικές αναλύσεις που λένε τα εξής. Ας τα ακού-
σουµε ως υπόθεση εργασίας. Σύµφωνα µε αυτούς τους
αναλυτές, οι Ηνωµένες Πολιτείες βρίσκονται πίσω από την κυ-
βέρνηση Μπορίσοφ, πίσω από τη βουλγαρική άρνηση για τους
εξής γεωστρατηγικούς και γεωπολιτικούς λόγους της υπερδύ-
ναµης. Λόγος πρώτος. ∆εν τους αρέσει η οποιαδήποτε ρωσική
έξοδος στα θερµά ύδατα της Μεσογείου. Η µία πλευρά είναι
αυτή. Η άλλη πλευρά. ∆εν τους αρέσει η επανεµφάνιση του ρω-
σικού παράγοντα στα Βαλκάνια. Θεωρούν τη βαλκανική ενδο-
χώρα ως το µαλακό υπογάστριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
πρέπει να ελέγχεται από τις Ηνωµένες Πολιτείες ή στη χειρότερη
περίπτωση γι’ αυτές, από µία συνεργατική δοµή Ηνωµένων Πο-
λιτειών και Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πάντως όχι από τη Ρωσία. Τρί-
τος παράγοντας. Έχουν µία ψύχωση οι Αµερικανοί µ’ αυτό που
λέµε εξάρτηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης από τους ρωσικούς
υδρογονάνθρακες. Άρα, λοιπόν, θέλουν να µειώσουν την ενερ-
γειακή εξάρτηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης από το ρωσικό πα-
ράγοντα και µπλοκάρουν το έργο.

Και, βεβαίως, όλοι αυτοί οι παράγοντες αθροιστικά οδηγούν
στο µποϊκοτάρισµα του αγωγού, τύποις από τη κυβέρνηση του
κ. Μπορίσωφ αλλά ουσιαστικά από την κυβέρνηση των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών. Ακούσαµε εδώ ότι η Ρωσία θέλει εναλλακτικές
οδούς. Ας τα κάνουµε όλα αυτά δεκτά. Τα αντιπαλεύουµε; Πρέ-
πει να τα αντιπαλέψουµε, γιατί δεν τίθεται µόνο ζήτηµα ότι ένα
έργο εθνικής σηµασίας τείνει να απονεκρωθεί. Τίθεται και ένα ζή-
τηµα ενεργειακής εξάρτησης, ενεργειακού ζυγού της Ελλάδας
από την Τουρκία µε ό,τι αυτό µπορεί να συνεπάγεται σε περί-
πτωση ελληνοτουρκικής κρίσης.

Άρα, εάν οι µεγάλοι ενεργειακοί παίκτες Ρωσία και Ηνωµένες

Πολιτείες έχουν αυτήν την προδιάθεση εµείς καθόµαστε και τους
κοιτάζουµε; Όχι. Θα πρέπει να τους θέσουµε ένα γεωπολιτικής
φύσεως ερώτηµα: Θέλουν οι Ηνωµένες Πολιτείες και η Ρωσία
όλα τα ενεργειακά τους «αυγά» στο καλάθι της Τουρκίας και
µόνο; ∆ηλαδή, θα ωφεληθεί η υπερδύναµη των Ηνωµένων Πολι-
τειών ή η Ρωσία, εάν ο κοµβικός ενεργειακός παίκτης στην πε-
ριοχή είναι η Τουρκία; Νοµίζω ότι η απάντηση και των δύο θα
είναι αρνητική. Και µπορούµε να παίξουµε κύριε Υπουργέ, στο
γεγονός που τώρα είναι και επίκαιρο της απόκλισης που υπάρ-
χει, που τείνει να δηµιουργηθεί, που µπορεί να γίνει και χάσµα
µεταξύ της πολιτικής των Ηνωµένων Πολιτειών και της σύγχρο-
νης εξωτερικής πολιτικής του Τούρκου Πρωθυπουργού και του
Νταβούτογλου.

Άρα, έχουµε και εµείς γεωπολιτικά επιχειρήµατα να προβά-
λουµε. Με την προηγηθείσα ανάλυση θέλω να πω ότι πρέπει να
ενεργοποιηθεί διπλωµατικά η ελληνική Κυβέρνηση. Η αδράνεια
σε τέτοιες κρίσιµες στιγµές κοστίζει. Βεβαίως, δεν πρέπει να
υπάρχει µικρόψυχη, µικροκοµµατική αντιµετώπιση ενός εθνικού
ζητήµατος.

Τέλος, επειδή υπήρξαν δηλώσεις της οµολόγου της κ. Μπιρµ-
πίλη, Υπουργού Ενέργειας της Βουλγαρίας, ότι το ζήτηµα θα
λήξει τον Φεβρουάριο του 2011 και όχι τώρα, σκεφθείτε και το
ενδεχόµενο κάποιοι να παίζουν ένα σκληρό ενεργειακό πόκερ,
να µπλοφάρουν. Αυτό θα πρέπει να µας κάνει συνετούς και ψύ-
χραιµους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το λόγο έχει η Κοινο-

βουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. ∆ιώτη.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δια-

στάσεις που µας αφορούν στη συγκεκριµένη συζήτηση είναι εκεί-
νες που έχουν να κάνουν µε τις περιβαλλοντικές, τις οικονοµικές
και κοινωνικές επιπτώσεις αυτού του έργου στον Έβρο και ευ-
ρύτερα στον τόπο µας. Από την εποχή που είχε γίνει η πρώτη εκ-
δήλωση της εταιρείας «TRANS BALKAN PIPE LINE», που είχε
αναλάβει το έργο του πετρελαιαγωγού Μπουργκάς- Αλεξαν-
δρούπολη το 2008, είχαµε τοποθετηθεί δηµόσια στην τοπική κοι-
νωνία µέσω των τοπικών µας οργανώσεων και από την πρώτη
παρουσίαση πολλά είχαν διαφανεί. Ήταν µία επικοινωνιακά τέ-
λεια στηµένη εκδήλωση. Η εταιρεία είχε πιάσει το νόηµα ό,τι
όσον αφορά στα περιβαλλοντικά θα υπάρξουν αντιδράσεις στην
τοπική κοινωνία. Έτσι επικεντρώθηκε σε αυτά, προβάλλοντας
µέτρα προστασίας και ασφαλιστικές δικλείδες. Τότε βγήκαν κά-
ποια έµµεσα συµπεράσµατα, όπως ότι τα ανταποδοτικά δεν θα
πάνε µόνο στον Έβρο, αλλά σε όλους τους νοµούς της Θράκης,
ότι οι θέσεις εργασίας δεν είναι επάνω από 200, ενώ για τη δηµι-
ουργία διυλιστηρίου δεν αποκλείστηκε τίποτε. Απλά αναφέρθηκε
ότι σε εκείνην τη φάση δεν ήταν στα πλάνα της εταιρείας κάτι τέ-
τοιο. Ακόµη παραδέχθηκαν ότι θα υπάρξει πρόβληµα µε την ιχ-
θυοπαραγωγή και άρα θα πληγεί ένας σηµαντικός τοµέας της
τοπικής οικονοµίας.

Στην τότε εκδήλωση της εταιρείας, ενώ θα έπρεπε να υπάρξει
πλήρης ενηµέρωση της πολιτείας και του λαού της περιοχής που
θα επωµισθεί όλα τα βάρη, τελικά ήταν µία επικοινωνιακή φιέστα.
Όσο για τις δεσµεύσεις για τα µέτρα ασφάλειας, για τις πιθανές
διαρροές πετρελαίου, ξέρετε ότι ποτέ δεν είναι αρκετά. Σας πα-
ραπέµπω στην πρωτοφανή οικολογική καταστροφή µε ευθύνη
της BP και όσων προώθησαν το έργο στον κόλπο του Μεξικού.
Επιπλέον, από καιρό οι τοπικές κινήσεις και οι περιβαλλοντικές
οργανώσεις είχαν εντοπίσει τους περιβαλλοντικούς κινδύνους.

Όπως είχε επισηµανθεί, ίσως ο σηµαντικότερος κίνδυνος να
είναι ο διάπλους δεξαµενοπλοίων κατηγορίας σούπερ τάνκερ
από την περιοχή του ανατολικού Αιγαίου κάτι πρωτοφανές για τα
ελληνικά δεδοµένα. Όµως, πέρα από αυτό, ο αγωγός και οι εγ-
καταστάσεις του θα βρίσκονται κοντά στο δάσος της ∆αδιάς που
είναι σηµαντικό οικοσύστηµα, ενώ δεν είχε συγκεκριµενοποιηθεί
το πόσο κοντά στο ∆έλτα του Έβρου θα κατέληγε ο αγωγός.
Τέλος, σε αυτήν την κριτική είχε επισηµανθεί από περιβαλλοντι-
κές οργανώσεις και ο παράγοντας ρύπανσης από το έρµα των
πλοίων και από τυχόν µικροατυχήµατα στους σταθµούς φόρτω-
σης, τα οποία θα επηρέαζαν σε βάθος χρόνου το ∆έλτα του
Έβρου, διότι τα ρεύµατα στην περιοχή οδηγούν προς τα εκεί.
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Και, φυσικά, τα 800.000 βαρέλια που ήταν η προβλεπόµενη δυ-
ναµικότητα, θα φορτώνονται σε τάνκερ που θα διασχίζουν το Αι-
γαίο, τις Σποράδες, τις Κυκλάδες. Καταλαβαίνετε όλοι τις
επιπτώσεις από αυτό στο θαλάσσιο περιβάλλον του Αιγαίου που
χαρακτηρίζεται σαν µία από τις πιο βιοποίκιλες θάλασσες, αλλά
και στον τουρισµό, και ως εκ τούτου στην οικονοµία.

Νοµίζω ότι στην εποχή του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου
που ζούµε και της αφαίµαξης των εργαζοµένων -όλα δικές σας
επιλογές των διαχρονικών κυβερνήσεων- κάτι θα έπρεπε να αφή-
σετε όρθιο.

Για να επανέλθω στο θέµα, κατόπιν όλων των παραπάνω, τον
∆εκέµβρη του 2009, δεκαεννέα φορείς και οργανώσεις του
Έβρου µε πάνω από 4.000 υπογραφές κατέθεσαν κείµενο δια-
µαρτυρίας ενάντια στον αγωγό, επισηµαίνοντας ότι το έργο θα
έχει ανεπανόρθωτες συνέπειες και µηδενικά για την περιοχή
οφέλη, ενώ καταστρέφει έναν σηµαντικό παραγωγικό κλάδο,
όπως αυτόν της αλιείας, χωρίς να αντικαθίστανται οι θέσεις ερ-
γασίας που χάνονται. Εδώ να σηµειωθεί ότι πρόκειται για το ση-
µαντικότερο φυσικό ιχθυογεννητικό σταθµό της χώρας. Επιπλέον,
σηµειώνουν στο κείµενό τους ότι ανοίγει η κερκόπορτα για εγ-
κατάσταση ρυπογόνων χηµικών µονάδων, όπως διυλιστήριο, πε-
τροχηµικό εργοστάσιο και αλλάζει τελείως, αφού µιλάµε για ανά-
πτυξη, ο αναπτυξιακός προσανατολισµός της περιοχής που
χαρακτηρίζεται από την αλιεία, τον τουρισµό και τη γεωργία.

Η φιλολογία περί εθνικού έργου δεν έχει καµµία πραγµατική
βάση, διότι κατ’ αρχάς πρόκειται για ιδιωτικές εταιρείες. Εκτός
αυτού ο αγωγός ούτε µε την ελληνική οικονοµία έχει να κάνει. Το
ποσό των 35.000.000 ευρώ τον χρόνο, είναι ένα αστείο ποσό.
Ούτε έχει να κάνει µε οφέλη στις τοπικές κοινωνίες. Για εµάς το
γεωπολιτικό παιχνίδι είναι µία σκιαµαχία, χωρίς περιεχόµενο. Αν
ήταν στο χέρι µας σε µία υποθετική περίπτωση, ο έλεγχος των
συµφωνιών, θα φροντίζαµε αντί του ανταγωνισµού να συνεννοη-
θούµε για την προστασία της Μεσογείου και κατ’ επέκταση των
ανθρώπων της, πράγµα που µε βεβαιότητα δεν θα κάνετε.

Να θυµίσουµε επίσης, για να ενισχύσουµε την άποψή µας για
το «εθνικό» όπως λέτε, έργο, τις τοποθετήσεις και άλλων φο-
ρέων, όπως για παράδειγµα τις διαπιστώσεις του Κέντρου Ενερ-
γειακής Πολιτικής και Ανάπτυξης του Πανεπιστηµίου Αθηνών που
τόνιζε, µεταξύ άλλων, ότι πρώτον, από τη συµφωνία δεν προκύ-
πτει εµφανές αξιόλογο πολιτικό και οικονοµικό όφελος για την
ελληνική οικονοµία, καθώς ο έλεγχος της ανάθεσης των έργων
και της διακίνησης των φορτίων, βρίσκεται υπό τον αποκλειστικό
έλεγχο ρωσικών εταιρειών. Και δεύτερον, ότι το περιεχόµενο της
σύµβασης προσοµοιάζει στο πρότυπο αποικιακών συµβάσεων,
µεταξύ εµπορικών εταιρειών, χωρών της Ευρώπης µε κυβερνή-
σεις χωρών της Ασίας και της Αφρικής στη διάρκεια παρελθόν-
των ετών.

Τέλος, όσον αφορά την ασφάλεια της περιοχής µε εθνικούς
όρους, την απάντηση την έχουν δώσει, ήδη, οι άνθρωποι του
Έβρου της επιτροπής ενάντια στον αγωγό που νοιάζονται πε-
ρισσότερο και από οποιονδήποτε για τον τόπο τους και µε ανοι-
χτή επιστολή προς τον Πρωθυπουργό, προς τον Πρόεδρο της
Βουλής και προς τους Αρχηγούς των Κοµµάτων λένε ότι σε
εθνικό επίπεδο η περιοχή µας όχι µόνο δεν ξεφεύγει από το κα-
θεστώς της επί δεκαετιών αµφισβητούµενης ζώνης, αλλά γίνεται
αντικείµενο για έριδες, διενέξεις και ανταγωνισµούς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εισερχόµεθα στο στά-

διο των δευτερολογιών.
Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών κ. Αβραµόπουλος.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρακολούθησα και εγώ µε πολλή προσοχή τα όσα συνόδευ-

σαν τις αρχικές σας παρατηρήσεις και θα ήθελα, απευθυνόµε-
νος στον συνάδελφό µας και Υφυπουργό, τον κ. Μανιάτη, να πω
το εξής: Μην κοροϊδευόµαστε, µην κρυβόµαστε πίσω από το δά-
χτυλό µας. Ούτε εσείς να προσπαθείτε να µας πείσετε για τη δι-
πλωµατική δεινότητα της Κυβέρνησης, αλλά ούτε και εµείς
προσπαθήσαµε ή επιχειρήσαµε να απαξιώσουµε τη διπλωµατική
προσπάθεια που καταβάλλει γενικότερα η χώρα αυτόν τον καιρό.
Εστιάσαµε σ’ ένα συγκεκριµένο θέµα.

Μιλήσατε, κύριε Υπουργέ, περίπου είκοσι δύο λεπτά. Εξ αυτών

τα δέκα πέντε λεπτά µιλούσατε σαν να είσαστε γραφείο Τύπου,
ανακοινώσεις και κόντρα ανακοινώσεις και κόντρα δηλώσεις και
όλα αυτά ήρθαν να συµπληρώσουν την περιγραφή που είχαν
κάνει άλλοι οµιλητές πριν.

∆εν διαφωνεί κανείς για το περιεχόµενο των δηλώσεων. Στην
ουσία όµως η διπλωµατία έχει άλλο σκοπό και εσείς είστε η επί-
σηµη Κυβέρνηση της χώρας, µε υπέρτατο σκοπό, τον οποίο υπη-
ρετείτε, την προάσπιση του δηµοσίου και εθνικού συµφέροντος.
Έπρεπε τα ανακλαστικά της ελληνικής διπλωµατίας να είναι πιο
γρήγορα.

Μια ερώτηση πολύ απλή θα σας κάνω, αλλά απαντήστε µου,
σας παρακαλώ. ∆όθηκε εντολή στον Πρέσβη της Ελλάδας στη
Σόφια να προβεί σ’ ένα διάβηµα διευκρίνισης των δηλώσεων που
φέρεται ότι έκανε ο Βούλγαρος πρωθυπουργός; Ενηµέρωσε επί-
σηµα την ελληνική Κυβέρνηση ο Πρέσβης της Ελλάδος για το
κατά πόσο όλα αυτά έχουν βάση; Γιατί πολύ ορθά και εσείς και
ο κ. Παπουτσής αναφερθήκατε σε προγενέστερες δηλώσεις, στις
προγραµµατικές δηλώσεις του Γκέρµπερ, του κυβερνώντος δη-
λαδή κόµµατος στη Βουλγαρία.

Θελήσαµε λοιπόν να σας φέρουµε προ της ευθύνης να κάνετε
καλύτερα τη δουλειά σας. Εγώ θα περίµενα από εσάς να βγείτε
δηµόσια και να µας πείτε «ευχαριστούµε που ενεργείτε κατ’
αυτόν τον τρόπο και βάζετε την ελληνική διπλωµατία σ’ ένα
σωστό δρόµο διαχείρισης ενός προβλήµατος προτού αυτό πάρει
τεράστιες διαστάσεις, ιδιαίτερα επικίνδυνες για τη στρατηγική
παρουσία της χώρας, για το ρόλο που διεκδικεί η πατρίδα µας
στο νέο ενεργειακό τοπίο».

Και συµφωνούµε όλοι µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα και είναι ση-
µαντικό να το επαναλάβουµε, ότι για να φτάσουµε εδώ που φτά-
σαµε, δούλεψαν όλες οι κυβερνήσεις, µε όραµα, διάθεση,
διπλωµατικές και πολιτικές πρωτοβουλίες. Είναι αυτά δηλαδή
που και εσείς αναφέρατε.

Αποτελεί εύσηµο της ελληνικής διπλωµατίας, στη διαχρονική
της λειτουργία, ότι κατάφερε να φτάσει εκεί που φτάσαµε. Πρέ-
πει όµως αυτό να το κρατήσουµε, διότι όλα δείχνουν ότι τινάζε-
ται στον αέρα αυτή η σύµβαση, µε όλες τις επιπτώσεις που
προανέφεραν οι συνάδελφοί µας πρωτύτερα.

∆εν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι η υπόθεση αυτή είναι µια
εθνική υπόθεση. Έτσι την αντιλαµβάνεται η Νέα ∆ηµοκρατία.
Αµυνθήκατε σαν να σας επιπλήξαµε ή σαν να επιχειρήσαµε να
µειώσουµε το κύρος της Κυβέρνησης και όλων υµών. Κάνετε
λάθος. Είµαστε εδώ για να συµπράξουµε µαζί σας ώστε να µην
επέλθουν τα γεγονότα, τα οποία όλοι φοβόµαστε και που θα ακύ-
ρωναν όλη αυτήν τη συλλογική εθνική προσπάθεια είκοσι χρό-
νων.

Χρειάζεται, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, σοβαρή και πάν’ από όλα
ήρεµη αντιµετώπιση του ζητήµατος και βέβαια να δώσουµε τον
καλύτερό µας εαυτό αυτή τη στιγµή, ώστε να προωθηθεί αυτό
το σχέδιο, να ακυρωθούν όλα αυτά που κυκλοφορούν είτε ως
φήµες είτε ως δηλώσεις, η Βουλγαρία να τιµήσει την υπογραφή
της, όπως εµείς κάνουµε, και όλες οι συνεµπλεκόµενες χώρες.

Σοβαρή και ήρεµη αντιµετώπιση βέβαια δεν σηµαίνει σε καµµία
περίπτωση αδράνεια, δεν σηµαίνει ακινησία, γιατί αυτό εµείς στη-
λιτεύσαµε. Αν δεν γινόταν η σηµερινή συζήτηση στη Βουλή, κα-
νείς δεν θα είχε πάρει είδηση στην Ελλάδα για το τι πράγµατι
συµβαίνει.

Νοµίζω ότι θα σηµειώσετε και εσείς, ως πολίτης πάνω από όλα
αυτής της χώρας, ότι αυτό έπρεπε να κάνουµε ως Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση. Και τα όσα ακούστηκαν επιβεβαιώνουν την ορθό-
τητα αυτής µας της πολιτικής πρωτοβουλίας. Πιστεύω ότι σ’ αυτή
την κινητικότητα, στην οποία έχει επιδοθεί ο Έλληνας Πρωθυ-
πουργός τον τελευταίο καιρό διεθνώς, πρέπει το συντοµότερο
δυνατό να συµπεριληφθεί στην ατζέντα µια συνάντηση µε τον κ.
Μπορίσοφ, να ξεκαθαρίσουν τα πράγµατα, να αποµακρυνθούν
τα σύννεφα που αρχίζουν να συγκεντρώνονται στις σχέσεις ανά-
µεσα στις δύο χώρες. Γιατί είπατε πρωτύτερα ότι πρέπει να είναι
στόχος µας η καλυτέρευση -η βελτίωση, νοµίζω είπατε- των σχέ-
σεων µε τη Βουλγαρία. Μα, δεν είναι κακές οι σχέσεις µε τη
Βουλγαρία.

Η Βουλγαρία πρέπει να είναι ευγνώµων για τη στάση της Ελ-
λάδας όλο αυτό τον καιρό που της άνοιξε το δρόµο για να πε-
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ράσει το κατώφλι της Ευρώπης. Και είµαι σε θέση να γνωρίζω ότι
διέπονται από τις καλύτερες των προθέσεων οι Βούλγαροι πολί-
τες απέναντι στην Ελλάδα. Το ίδιο πρέπει να κάνουν οι κυβερνή-
σεις και τα κόµµατα και όλοι οι φορείς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συνεπώς το συµπέρασµα είναι ένα. Πρέπει µε κάθε τρόπο να
προστατευθεί αυτή η συµφωνία, να ξεκαθαρίσει το τοπίο, να τε-
λειώνουµε µ’ όλα αυτά που σήµερα έφεραν στην επιφάνεια το
θέµα, µέσα απ’ αυτήν τη συζήτηση, να τιµηθούν οι υπογραφές
και το κυριότερο, η Ελλάδα να ξαναµπεί στο διεθνές προσκήνιο
και στον ευρύτερο χώρο της Νοτιοδυτικής Ευρώπης, µε κύρος,
αξιοπιστία, σοβαρότητα, πρωτοβουλίες, µε παρεµβατική διπλω-
µατική παρουσία σ’ όλον αυτό το χώρο.

∆ιότι, κύριε Υπουργέ, αυτό που σας είπα πρωτύτερα ανησυχεί
όλους µας και πάνω απ’ όλα τους Έλληνες πολίτες, γιατί τα όσα
συµβαίνουν µε τη γενικευόµενη οικονοµική κρίση οδηγούν σε δι-
πλωµατική αποδυνάµωση της χώρας. Και σας έφερα παραδείγ-
µατα, όχι µόνο αυτό µε τη Βουλγαρία, αλλά και µε το άλλο
πρόβληµα που έχει προκύψει µε τη γειτονική Αλβανία, όπου και
εκεί δεν τηρήθηκαν τα συµπεφωνηµένα. Είπαµε επίσης ότι µπο-
ρεί να έχουµε παρόµοιο πρόβληµα και αλλού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με συγχωρείτε για την υπέρβαση του χρόνου, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρώ ότι, σαν έλθει η ώρα να φύγουµε απ’ αυτήν την Αί-

θουσα, πρέπει να έχουµε συµφωνήσει σε κάτι, ότι αυτό το ζή-
τηµα πρέπει να το αντιµετωπίσουµε άµεσα. Την ευθύνη και την
αρµοδιότητα την έχει η ελληνική Κυβέρνηση. Η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση κάνει το χρέος της, µε συνέπεια, µε σοβαρότητα, µε
εθνική υπευθυνότητα.

Γιατί σε τελευταία ανάλυση, αγαπητέ κύριε Υπουργέ και αγα-
πητοί συνάδελφοι, αυτό είναι που πρέπει να συντελείται σ’ αυτόν
το χώρο, η γόνιµη συνθετική δουλειά, µέσα από το δικό µας δι-
καίωµα να σας κρίνουµε, να σας επικρίνουµε, να σας ελέγχουµε
–το ίδιο κάνατε και εσείς, όταν ήσασταν αντιπολίτευση- αλλά
πάντα εµφορούµενοι και οδηγούµενοι από έναν σκοπό που µας
ενώνει όλους, να επιτυγχάνει η χώρα µας σ’ όλες της τις στρα-
τηγικές στοχεύσεις.

Σήµερα, η αδυναµία της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει το πρό-
βληµα, συνδυάζεται µε το γεγονός ότι έχει αδύναµα διπλωµατικά
και πολιτικά ανακλαστικά, µε το γεγονός ότι ακόµα και σήµερα
εδώ, όπως σας επεσήµανα κατά τη διάρκεια της πρωτολογίας
µου, δεν βρίσκονται οι συναρµόδιοι και κατ’ εξοχήν αρµόδιοι
Υπουργοί επί των Εξωτερικών, χωρίς αυτό επαναλαµβάνω να µει-
ώνει το δικό σας κύρος και την παρουσία.

Μιλήσαµε όµως διπλωµατικά, µιλήσαµε πολιτικά, µιλήσαµε
στρατηγικά και δεν µιλήσαµε καθόλου περιβαλλοντικά για να δι-
καιολογείται η δική σας παρουσία εδώ. Θα ήταν συµπληρωµα-
τική σε µια υπεύθυνη παρουσία του αρµόδιου Υπουργού
Εξωτερικών.

Θα ήθελα να κλείσω µε µια δήλωση. Η Νέα ∆ηµοκρατία δεν το
κλείνει το θέµα εδώ. Σήµερα το θέµα άνοιξε. Θα επανέλθουµε,
κύριε Υπουργέ. Θα επανέλθουµε και αυτήν τη φορά θα πρέπει
να έχουµε µπροστά µας υπεύθυνες απαντήσεις και ακόµα πιο
υπεύθυνα την Κυβέρνηση να στέκεται µπροστά σ’ αυτό το ση-
µαντικό θέµα, απαντήσεις που θα έρθουν γιατί ενδιάµεσα –είµαι
βέβαιος- ότι θα ενεργοποιηθεί η διπλωµατική υπηρεσία, θα γί-
νουν τα απαραίτητα διαβήµατα, θα γίνουν επαφές, θα συνοµιλή-
σουν Υπουργοί, θα έρθουν κοντά οι Πρωθυπουργοί, µε ένα και
µόνο σκοπό, αυτή την τόσο σηµαντική εθνική υπόθεση να τη δια-
σφαλίσουµε, να την προστατεύσουµε και να την σώσουµε.

Είναι επ’ ωφελεία της Ελλάδος και της Βουλγαρίας, της γενι-
κότερης περιοχής µας στην Νοτιοανατολική Ευρώπη, διότι όλοι
γι’ αυτό στοχεύουµε, για µια γειτονιά της Ευρώπης µέσα σε
πνεύµα συνεννόησης, συνεργασίας, σταθερότητας και ασφά-
λειας. Αυτό το πρόγραµµα σ’ αυτό στόχευε και αυτό αναδείκνυε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Αβραµόπουλο.

Ο κ. Μιχαήλ Γιαννάκης έχει το λόγο για να δευτερολογήσει για
λιγότερο χρόνο, συγκεκριµένα για τρία λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, γίναµε όλοι µάρτυρες
µιας αγωνιώδους προσπάθειας του Υπουργού να καθησυχάσει
την Εθνική Αντιπροσωπεία για το τεράστιο θέµα που έχει προκύ-
ψει σχετικά µε την ακύρωση ή µε την καθυστέρηση, αν θέλετε,
της τεράστιας εθνικής σηµασίας έργου, του αγωγού Μπουργ-
κάς-Αλεξανδρούπολη.

Νοµίζουµε ότι δεν έπεισε όχι µόνο εµάς, σαν Αντιπολίτευση,
αλλά ούτε την κοινωνία, γιατί πραγµατικά τα επιχειρήµατα του
κυρίου Υφυπουργού, απαριθµώντας τις δικές του πρωτοβουλίες
εννιά µήνες τώρα, κάθε άλλο παρά µας έπεισαν. ∆εν ήρθαµε εδώ
να αµφιβάλλουµε για τις προθέσεις του αρµόδιου Υφυπουργού.
Είναι βέβαιο ότι ο Υφυπουργός προσπαθεί καθηµερινά. Τουλάχι-
στον προσωπικά το αποδέχοµαι και το παρακολουθώ. Είναι όµως
ένα έργο που ξεπερνά τις δυνατότητες του αρµόδιου Υφυπουρ-
γού.

Και πώς να µην ανησυχούµε, κύριε Πρόεδρε, όταν πριν τρεις
µήνες –και θα το καταθέσω στα Πρακτικά- υπήρξε δελτίο Τύπου
του ΥΠΕΚΑ, όπου αναφέρει ότι σε λίγες µέρες το νοµοσχέδιο για
τις απαλλοτριώσεις στον Έβρο θα έρθει στη Βουλή. Έχουν πε-
ράσει πάνω από ενενήντα µέρες. Αν οι ενενήντα µέρες είναι
λίγες, το αφήνω στην κρίση σας.

Αυτό δείχνει ότι η σηµερινή Κυβέρνηση αντί να επιταχύνει τις
διαδικασίες, δυστυχώς µε την πολιτική που ακολουθεί δίνει επι-
χειρήµατα στις πλευρές εκείνες που θέλουν την ακύρωση του
έργου.

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, η ελληνική πλευρά έχει σηµαντικά δι-
πλωµατικά εργαλεία για να πιέσει, έστω και τώρα, τη Βουλγαρία,
τον κ. Μπορίσοφ, τη βουλγάρικη Κυβέρνηση. Θα αναφέρω κατ’
αρχάς: στην υπογραφή. ∆εν µπορεί µια ευρωπαϊκή χώρα να αθε-
τήσει την υπογραφή της. Θα πρέπει να µας εξηγήσει, θα πρέπει
να αναλάβει τις ευθύνες της.

Παράλληλα, αυτό το έργο είναι ευρωπαϊκό έργο. Η ίδια η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή έχει κατοχυρώσει αυτήν την προσπάθεια που
έχει γίνει τα τελευταία χρόνια και είναι σύµφωνη µε την ολοκλή-
ρωση του έργου. Άρα και η Ευρώπη θα πρέπει, µε δικιά µας πρω-
τοβουλία, να πιέσει τη Βουλγαρία.

Επίσης, το πιο σηµαντικό είναι ότι αυτή τη στιγµή το φυσικό
αέριο για να φθάσει στη Βουλγαρία πρέπει να περάσει είτε από
την Ελλάδα, είτε από τη Ρωσία και από τη στιγµή που και η Ρωσία
και εµείς θέλουµε την ολοκλήρωση του έργου, έχουµε ένα ση-
µαντικό πλεονέκτηµα και επιχείρηµα για να πιέσουµε τη βουλγα-
ρική κυβέρνηση, να δώσουµε να καταλάβει, στην πράξη κι όχι στα
λόγια, ότι θα χρησιµοποιήσουµε και εµείς τα δικά µας επιχειρή-
µατα, τα πλεονεκτήµατα που έχουµε, ώστε να πειστεί η βουλγά-
ρικη κυβέρνηση να προχωρήσει και να σεβαστεί την υπογραφή
της. Η αγωνία µας, κύριε Πρόεδρε, είναι να συνεισφέρουµε µε
τα επιχειρήµατα που ακούστηκαν από τους συναδέλφους της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, γιατί η ενεργειακή στρατηγική της
χώρας µας πρέπει να είναι πρώτη προτεραιότητα. Και σ’ αυτήν
την κατεύθυνση η Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι δίπλα στην Κυ-
βέρνηση, δεν είναι απέναντι. Η αγωνία µας και η προσπάθειά µας,
λοιπόν, είναι να συνεισφέρουµε σ’ αυτήν την προσπάθεια, που
πιστεύω ότι και η ίδια η Κυβέρνηση κάνει, βέβαια µε µεγάλες κα-
θυστερήσεις, και αυτό οφείλουµε σαν Αντιπολίτευση να το κα-
ταθέσουµε. Όµως ο στόχος είναι κοινός. Αυτόν τον κοινό στόχο
πρέπει όλοι να τον υπηρετήσουµε!

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Γιαννάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Γιαννάκη.
Το λόγο έχει τώρα ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Παναγιωτόπου-

λος, µε το πλεονέκτηµα και της εντοπιότητας!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σχετικής εντοπιότητας!
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι σύντοµος.
Κύριε Υπουργέ, ισχυριστήκατε ότι η αφορµή για να υποβάλει
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η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αυτή την επίκαιρη επερώτηση ήταν
κάποιος υπερβάλλων ζήλος ή κινδυνολογική διάθεση, σχετικά µε
µια σειρά από λίγο-πολύ ασαφείς δηλώσεις ή κάποια ανυπό-
στατη, αόριστη φηµολογία. ∆εν είναι ακριβώς έτσι. Πολύ φο-
βούµαι ότι οι ενδείξεις είναι αρκετά συγκεκριµένες, τουλάχιστον
ως προς τη στροφή της ηγεσίας της βουλγαρικής κυβέρνησης.
Και δεν είναι µόνον αυτό. Είναι και συγκεκριµένα γεγονότα που
µας κάνουν να ανησυχούµε.

Αυτές τις ηµέρες βρέθηκε στη Ρουµανία κάποιος κ. Αλεξέι
Μίλερ. Ο Αλεξέι Μίλερ είναι ο Πρόεδρος της «GAZPROM» και
πήγε εκεί για να εξετάσει το ενδεχόµενο να µπει και η Ρουµανία
στο σχεδιασµό της κατασκευής του αγωγού SOUTH STREAM.
Σκέπτεται δηλαδή η Ρωσία πολύ σοβαρά -ήταν εντολή της ρωσι-
κής Κυβέρνησης η µετάβαση του Προέδρου της «GAZPROM»
στη Ρουµανία- να εγκαταλειφθεί το σχέδιο διέλευσης του South
Stream από τη Βουλγαρία και την Ελλάδα και να περάσει από τη
Ρουµανία, η οποία Ρουµανία σαν κράτος µέχρι πρότινος ήταν
ακραιφνής υποστηρικτής του αγωγού Ναµπούκο, αντιθέτων συµ-
φερόντων, θα έλεγα, –αµερικανοευρωπαϊκών- ως προς αυτά που
εκπροσωπούνται από τον SOUTH STREAM, που είναι καθαρά ρω-
σικά.

Εποµένως, υπάρχουν εξελίξεις αυτήν τη στιγµή, που συµβαί-
νουν γύρω µας, στις οποίες πρέπει οπωσδήποτε να τοποθετη-
θούµε και απέναντι στις οποίες πρέπει να αντιδράσουµε ως
χώρα. Οµιλούµε για τα εθνικά συµφέροντα της Ελλάδος, ούτε
των Ρουµάνων, ούτε των Βουλγάρων, ούτε βέβαια των Ρώσων ή
των Αµερικανών. Μιλάµε για τα δικά µας εθνικά συµφέροντα.

Θεωρώ ότι η άποψή µας εδώ είναι σαφής. Ισχυριζόµαστε ότι η
στάση αυτή της Βουλγαρίας, περίεργη οπωσδήποτε, δια του
Πρωθυπουργού της κ. Μπορίσοφ, οδηγεί τη Ρωσία σε επανα-
προσδιορισµό των ενεργειακών της σχεδιασµών όσον αφορά τη
διέλευση των αγωγών στην περιοχή. Σήµερα είναι ο αγωγός πε-
τρελαίου Μπουργκάς – Αλέξανδρούπολης, αύριο θα είναι ο αγω-
γός φυσικού αερίου SOUTH STREAM. Εάν η Ρωσία αποφασίσει
να βγάλει από τους σχεδιασµούς της τη Βουλγαρία, αναπόφευ-
κτα θα ακολουθήσει και η Ελλάδα και αυτό αποδυναµώνει τη µε-
γάλη προσπάθεια που έχει αναληφθεί τα τελευταία χρόνια και όχι
βέβαια µόνο από την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. ∆εν το
ισχυριζόµαστε αυτό, ούτε διεκδικούµε κάποια αποκλειστικότητα.
Αποδυναµώνεται όµως µια µεγάλη προσπάθεια της χώρας, όσον
αφορά τη γεωπολιτική της αναβάθµιση µέσα από την ενεργό
συµµετοχή της στο παιχνίδι του ενεργειακού σχεδιασµού της πε-
ριοχής. Αυτό είναι το επιχείρηµά µας και εκτιµούµε ότι, προκει-
µένου να διασωθεί η παρτίδα, θα πρέπει να υπάρχει αντίδραση
έντονη και συστηµατική από την ελληνική Κυβέρνηση και µάλι-
στα στο υψηλότερο δυνατό επίπεδο. Κι αυτό δεν είναι άλλο από
την παρέµβαση του ίδιου του Πρωθυπουργού, ο οποίος θα πρέ-
πει να αναλάβει πρωτοβουλίες, προκειµένου να πιέσει το Βούλ-
γαρο οµόλογό του να τοποθετηθεί εν πάση περιπτώσει οριστικά
και αµετάκλητα, για να διασωθεί αυτός ο φιλόδοξος ενεργειακός
σχεδιασµός που, όπως σας είπα, µόνο οφέλη θα έχει για την πα-
τρίδα µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παναγιωτόπουλο.

Ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής κ. Μανιάτης έχει το λόγο για να δευτερολογήσει, να κα-
λύψει όπως θέλει το χρόνο. Ύστερα θα του απαντήσει δευτε-
ρολογώντας ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµο-
κρατίας κ. Χατζηδάκης και φυσικά, κύριε Υπουργέ, τον συµπε-
ρασµατικό λόγο θα τον έχετε εσείς.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους της

Νέας ∆ηµοκρατίας τουλάχιστον για τις δευτερολογίες τους, διότι
πραγµατικά µε πολλή υπευθυνότητα τοποθετήθηκαν στο συγκε-
κριµένο θέµα. Θέλω, όµως, ιδιαίτερα να σηµειώσω ότι η τοποθέ-
τηση του κ. Αβραµόπουλου µε µία ολιστική και εξαιρετικά
υπεύθυνη προσέγγιση έβαλε το θέµα στις πραγµατικές του δια-

στάσεις.
Έχετε δίκιο και συµφωνώ απολύτως, κύριε Αβραµόπουλε, ότι

το θέµα είναι εξόχως σηµαντικό. Ξεπερνά πολλές φορές και τις
δυνατότητες του υφιστάµενου πολιτικού συστήµατος, έχει να
κάνει πια µε εθνικά συµφέροντα διαρκή, δυναµικά και διαχρονικά
και σε τέτοιου είδους δράσεις δεν χωρούν µικροκοµµατικές µι-
κροψυχίες ή σκοπιµότητες. Πάντως πραγµατικά οφείλω να ση-
µειώσω ότι ήταν πάρα πολύ θετική η παρέµβασή σας, όπως και
οι παρεµβάσεις των υπολοίπων συναδέλφων.

Θα ήθελα όµως να ξεκαθαρίσω κάτι. Ίσως υπήρξε παρανόηση.
Οφείλω να σας πω ότι ανησυχώ εξίσου µ’ εσάς. Η τοποθέτησή
µου και η περιγραφή δηλώσεων και αντιδηλώσεων στο πλαίσιο
της ίδιας της βουλγαρικής κυβέρνησης δεν είχε να κάνει µε καµ-
µία προσπάθεια να καθησυχάσω την Αίθουσα ή την Κυβέρνηση ή
τους συναδέλφους µου. Είχε να κάνει µε το να καταδείξω –και
παρακαλώ, επειδή είµαι εκπρόσωπος της Κυβέρνησης, αντιλη-
φθείτε ότι πρέπει να είµαι διπλωµάτης στην εκφορά του λόγου
µου- την αντιφατικότητα που υπάρχει αυτές τις ηµέρες ανάµεσα
στους κόλπους µιας συγκεκριµένης Κυβέρνησης. Ασφαλώς και
ανησυχούµε και εµείς. Όµως σε τέτοιου είδους χρονικές συγκυ-
ρίες αυτό που πρέπει να πράξει κάποιος -αυτό έπραξε η ελλη-
νική Κυβέρνηση, αυτό έπραξε, επαναλαµβάνω, και η ρώσικη
κυβέρνηση- είναι να αφήσουµε να δούµε τις αµέσως επόµενες
µέρες τι πρόκειται να γίνει. Και επαναλαµβάνω ότι η πρώτη δή-
λωση Πεταλωτή, λίγες ώρες µετά από τη δηµοσιοποίηση των δη-
λώσεων του Βούλγαρου Πρωθυπουργού, ήταν ανάλογη µε τις
δηλώσεις του Ρώσου Υπουργού Εξωτερικών.

Οφείλω βέβαια να σηµειώσω ότι η δηµοσιοποίηση του ονόµα-
τος του Πρωθυπουργού της γείτονος και φίλης χώρας έγινε για
τρίτη φορά, µε έναν όχι ευχάριστο τρόπο στους Έλληνες πολίτες.

Η πρώτη φορά ήταν η προσπάθειά του να «συνοµιλήσει» µε
τους Έλληνες αγρότες στα ελληνοβουλγαρικά σύνορα.

Η δεύτερη προσπάθεια ήταν να εκδώσει ταξιδιωτική οδηγία
περί µη ασφαλείας της Ελλάδος στο να την επισκέπτονται Βούλ-
γαροι υπήκοοι. Και η τρίτη ήταν οι συγκεκριµένες δηλώσεις,
κύριε Πρόεδρε, για τα συγκεκριµένα ενεργειακά ζητήµατα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Καλώς κάνατε την επι-
σήµανση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Οφείλω, δε, να υπενθυµίσω στο
Σώµα -είµαι βέβαιος ότι οι αξιόλογοι κύριοι συνάδελφοι το γνω-
ρίζουν- ότι και ο Ρώσος Πρωθυπουργός Βλαντιµίρ Πούτιν από
τον Νοέµβριο, µετά από τη συνάντηση που είχε στο Γκντάνσκ της
Πολωνίας µε τον κ. Μπορίσοφ, περιµένει την απάντηση της βουλ-
γαρικής πλευράς στα ίδια ερωτήµατα που βασανίζουν κι εµάς σ’
αυτήν την Αίθουσα.

Οφείλω, επίσης, κύριε Αβραµόπουλε να σας πω -πάλι µε την
αναγκαία για το συγκεκριµένο θέµα προσοχή στην εκφορά του
λόγου- ότι έχω συνοµιλήσει δεκάδες φορές µε την Πρέσβειρά
µας στη Σόφια, την κ. ∆ανάη Κουµανάκου. Έχουν υπάρξει οι αν-
τίστοιχες ενέργειες και από πλευράς µας του κεντρικού Υπουρ-
γείου Εξωτερικών και από την πλευρά της Πρέσβειράς µας. ∆εν
υπάρχει κανένας λόγος, βεβαίως, να πω δηµόσια οτιδήποτε,
αλλά να ξέρετε ότι η ελληνική διπλωµατία και στη Μόσχα και στη
Σόφια, είναι σε πλήρη εγρήγορση για το συγκεκριµένο θέµα.

Επειδή αρκετοί συνάδελφοι –ευλόγως ίσως- και ειδικά ο συ-
νάδελφος ο κ. Γιαννάκης καταθέτουν την ανησυχία τους για το τι
γίνεται µε το νοµοσχέδιο για τη διέλευση, τις απαλλοτριώσεις
κλπ. να σηµειώσω το εξής: Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά παρα-
λάβαµε ένα νοµοσχέδιο έτοιµο. Είναι ένα τεχνικού χαρακτήρα νο-
µοσχέδιο, το οποίο γνωρίζετε πολύ καλά ότι το καταθέσαµε,
αφού το βελτιώσαµε. Όµως οφείλω να σας πω ότι για δύο µήνες
εκδηλώθηκε µία εντονότατη αντίδραση, οµόφωνη, από την
πλευρά της Νοµαρχιακής Επιτροπής του Έβρου και υποχρεω-
θήκαµε –το γνωρίζει πολύ καλά ο συνάδελφος ο κ. ∆ερµετζό-
πουλος- να κάνουµε δύο και τρεις φορές συνοµιλίες µε τους
συναδέλφους µας Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµο-
κρατίας του Έβρου, ώστε να βελτιωθεί µε τέτοιο τρόπο που να
είναι αποδεκτό και από την τοπική κοινωνία. Νοµίζω ότι το έχουµε
καταφέρει και αυτό. Θεωρώ ότι είναι ένα κέρδος το συγκεκρι-
µένο κείµενο, όπως έχει διαµορφωθεί από το νοµικό σύµβουλο
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του Υπουργείου, να είναι αποδεκτό και από την τοπική κοινωνία
του Έβρου.

Τώρα, τέθηκαν ορισµένα ζητήµατα αναφορικά µε τη δραστη-
ριοποίηση του ελληνικού Υπουργείου Εξωτερικών στο συγκεκρι-
µένο θέµα. Οφείλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι εδώ δεν εκπρο-
σωπώ ούτε τον εαυτό µου, ούτε το Υπουργείο µου. Εδώ εκπρο-
σωπώ την ελληνική Κυβέρνηση και πριν εµφανιστώ σε αυτήν την
Αίθουσα, είναι προφανές ότι έχει υπάρξει σαφής συνεργασία
ανάµεσα στα δύο συναρµόδια Υπουργεία, το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών και το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής.

Οφείλω, επίσης, να σηµειώσω ότι στο πλαίσιο των δραστηριο-
τήτων του Υπουργείου Εξωτερικών, ο Αναπληρωτής Υπουργός
κ. ∆ρούτσας πρόσφατα είχε τριµερή συνάντηση Ελλάδος-Βουλ-
γαρίας-Ρουµανίας και έχει υπογράψει σχετικό µνηµόνιο για τρι-
µερή συνεργασία στα θέµατα των υποδοµών και της ενέργειας.
Επιπλέον πριν λίγες µέρες ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Κουβέ-
λης –να υπενθυµίσω πάλι- στο πλαίσιο της µικτής ελληνορωσι-
κής διϋπουργικής επιτροπής προχώρησε και συνυπέγραψε
αντίστοιχα κείµενα. Ασφαλώς να επαναφέρω στη µνήµη µας το
γεγονός ότι ο Έλληνας Πρωθυπουργός και ασκών χρέη Υπουρ-
γού Εξωτερικών, κ. Γιώργος Παπανδρέου, τουλάχιστον τρεις
φορές ήρθε σε επαφή µε τη ρωσική ηγεσία σε επίπεδο Πρωθυ-
πουργού και Υπουργού Εξωτερικών.

Οφείλω τώρα να καταθέσω ότι δεν µου αρέσει να µηδενίζω το
έργο των προκατόχων µου, αλλά πρέπει να σας πω ότι στις πρώ-
τες εβδοµάδες που πήγαµε στο Υπουργείο και συγκεκριµένα στις
10 Νοεµβρίου του 2009 ξέσπασε η πρώτη κρίση µε την πιθανό-
τητα απένταξης από το σχέδιο ανασυγκρότησης της ευρωπαϊκής
οικονοµίας του αγωγού φυσικού αερίου IGB, του ελληνοβουλ-
γαρικού ιντερκονέκτορα. Υποχρεωθήκαµε εκείνες τις ηµέρες -
εγώ, ο Ιταλός Υπουργός Ενέργειας και ο Βούλγαρος Υπουργός
Ενέργειας- να κάνουµε τριµερείς τηλεφωνικές συνοµιλίες και να
συνοµολογήσουµε και να συµφωνήσουµε σε κοινού περιεχοµέ-
νου τριπλές επιστολές προς τον αρµόδιο Επίτροπο τον κ. Πίµ-
παλς, έτσι ώστε το συγκεκριµένο έργο να µην απενταχθεί, όπως
εισηγούντο υπηρεσιακοί παράγοντες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
ισχυριζόµενοι ότι κατά το προηγούµενο έτος δεν είχε υπάρξει κα-
θόλου ωρίµανση στο συγκεκριµένο έργο και έλεγαν ότι έπρεπε
να απενταχθεί. Αυτό πρέπει να σας πω ότι το αποφύγαµε µε τη
συντονισµένη αντίδραση των τριών κυβερνήσεων.

Τώρα, για να τελειώσω και να µην σας ταλαιπωρώ περισσό-
τερο, οφείλω να υπενθυµίσω ότι τους τελευταίους µήνες υπε-
γράφη το καταστατικό της κοινής ελληνοβουλγαρικής εταιρείας,
που θα κατασκευάσει τον αγωγό Χάσκοβο-Κοµοτηνή.

∆εύτερον, οφείλω να υπενθυµίσω ότι πριν λίγες εβδοµάδες
υπεγράφη στη Μόσχα το καταστατικό της κοινής ελληνορωσικής
εταιρείας, που θα κατασκευάσει το ελληνικό τµήµα του αγωγού
SOUTH STREAM.

Οφείλω, επίσης, να σηµειώσω ότι πρόσφατα υπεγράφη µνη-
µόνιο συνεργασίας Ελλάδας και Κατάρ στα θέµατα του αερίου.

Επίσης, υπεγράφη µνηµόνιο συνεργασίας, πριν ελάχιστους
µήνες µεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας, για συνεργασία στον τοµέα
της ενέργειας. Υπεγράφη, επίσης, συνεργασία Ελλάδας-Λιβύης.

Κλείνοντας να πω ότι επειδή όλα αυτά αφορούν τον διεθνή ορί-
ζοντα θα πρέπει, αν θέλουµε να είµαστε σοβαροί ως χώρα, να
στηρίζονται και µε µία ορθολογική και αποδοτικά λειτουργούσα
εσωτερική αγορά φυσικού αερίου. Οφείλω, λοιπόν, να σηµειώσω
ότι πριν τρεις µήνες µε τρεις δικές µας υπουργικές αποφάσεις
µε καθυστέρηση πέντε ετών –θα έπρεπε να έχει γίνει πριν πέντε
χρόνια- απελευθερώθηκε η αγορά φυσικού αερίου στη χώρα
µας, γεγονός που δίνει τη δυνατότητα να υπάρχει ανταγωνισµός
ανάµεσα στους προµηθευτές και ταυτόχρονα δυνατότητα εξω-
τερικών τρίτων προµηθευτών να συνδέονται και να τροφοδοτούν
το ελληνικό σύστηµα φυσικού αερίου, µε πηγές που µέχρι τώρα
δεν µπορούσαν να γίνουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Με όλα αυτά θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε –και κλείνω- ότι χωρίς
να έχουµε κάνει κατορθώµατα, συνεχίζουµε σε µία σταθερή πο-
ρεία ενίσχυσης των ενεργειακών πυλώνων της χώρας στον τοµέα

του πετρελαίου και στον τοµέα του φυσικού αερίου.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μανιάτη.
Ο κ. Χατζηδάκης θα έχει το λόγο, ώστε να απαντήσει δι’ ολίγον

και συµπερασµατικά, λόγω της ώρας και λόγω του ότι η συζή-
τηση έχει εξαντλήσει τα όρια της, ούτως ή άλλως…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ: Συµφωνώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, κύριε Χατζη-

δάκη, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗ∆ΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, στην πρώτη

µου τοποθέτηση µίλησα µε ένταση. Και µίλησα µε ένταση για
τρεις λόγους.

Πρώτον, γιατί ο κύριος Υφυπουργός επιχείρησε να οικειοποι-
ηθεί για το κόµµα του –προς έκπληξή µου- το έργο Μπουργκάς-
Αλεξανδρούπολη. Μου έκανε εντύπωση αυτό. Είχα –νοµίζω-
υποχρέωση να αντιδράσω, όχι µόνο ως εκπρόσωπος της Νέας
∆ηµοκρατίας, αλλά ως Έλλην πολίτης.

∆εύτερον, µίλησα µε ένταση, διότι επιχείρησε να υποβαθµίσει
προσπάθειες, που είχαν γίνει όχι µόνο από εµένα και τους προ-
κατόχους µου, αλλά και από µία σειρά από ανθρώπους που δού-
λεψαν στο Υπουργείο Ανάπτυξης για την ενεργειακή πολιτική,
ιδιαίτερα όταν ισχυρίστηκε ότι µέσα σε επτά µήνες, έγιναν πε-
ρισσότερα απ’ ό,τι σε πέντε χρόνια της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Κυρίως όµως, µίλησα µε ένταση, διότι πραγµατικά, κύριε Υφυ-
πουργέ, ανησυχώ για τις εξελίξεις –και το υπογραµµίζω µε κάθε
ειλικρίνεια- σε σχέση µε τον Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη. Είναι,
πραγµατικά, ένα πολύ µεγάλο θέµα. Θυµάµαι την αντίδρασή µου,
όταν ήµουν Ευρωβουλευτής και άκουσα πως, επιτέλους, υπε-
γράφη η συµφωνία µεταξύ Ρωσίας-Βουλγαρίας- Ελλάδας το
2007. Νοµίζω ότι όλοι οι Έλληνες χαρήκαµε τότε και γι’ αυτό όλοι
µαζί πρέπει να δουλέψουµε για να κάνουµε ό,τι µπορούµε, ό,τι
περνάει από το χέρι µας για να προχωρήσει αυτό το έργο.

Εµείς από την πλευρά µας, θέλουµε να σας ωθήσουµε προς
αυτήν την κατεύθυνση και νοµίζουµε –το πιστεύουµε ακράδαντα-
πως δεν δείχνει η Κυβέρνηση στο σύνολό της την κινητικότητα
που πρέπει, γι’ αυτό το µείζονος σηµασίας θέµα.

∆ύο πράγµατα να σας αναφέρω: Το πρώτο είναι αυτό καθεαυτό
το νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο ήταν έτοιµο από πέρυσι. Το φέ-
ρατε µε τη διαδικασία της διαβούλευσης –το ίδιο, ουσιαστικά- τον
περασµένο Μάρτιο.Έχουν περάσει ογδόντα µέρες από τότε,
έχουν µεσολαβήσει αυτά τα δηµοσιεύµατα που µεσολάβησαν
και το πρώτο που θα έπρεπε να κάνετε, ήταν να φέρετε το νοµο-
σχέδιο, αν µη τι άλλο, για να υπογραµµίσετε και µε αυτό το συµ-
βολικό τρόπο, πως η Ελλάδα είναι δεσµευµένη για την προώθηση
αυτού του έργου, για να στείλετε ένα µήνυµα και στη Βουλγαρία
και στη Ρωσία και στη διεθνή κοινότητα, πως εµείς δεν κάνουµε
πίσω.

Αύριο το πρωί πρέπει να το φέρετε. ∆εν είναι το µείζον θέµα η
αντίδραση του τάδε φορέα ή της τάδε κοινότητας. Ασφαλώς πρέ-
πει να ληφθεί υπ’ όψιν, αλλά εδώ κάνουµε πολιτική. ∆εν µπορεί η
Κυβέρνηση να µη βάζει πάνω απ’ όλα τις µείζονες επιλογές.

Το δεύτερο που θέλω να υπογραµµίσω, είναι πως δεν µπορεί
να είναι σε εξέλιξη όλα αυτά που ζούµε, που ακούµε, που διαβά-
ζουµε τις τελευταίες µέρες και να µην έχετε πάρει το αεροπλάνο
να πάτε στη Σόφια, να µην έχει πάει ο Πρωθυπουργός στη Σόφια.
Είναι στη σοσιαλιστική διεθνή, εντάξει. Έχει και τέτοιου είδους
υποχρεώσεις, αλλά είναι µία ώρα δρόµος η Σόφια. Να πάτε να συ-
ζητήσετε. ∆εν µπορεί να είµαστε παρατηρητές, κύριε Υπουργέ.
∆εν το λέω αυτήν την ώρα, απλά και µόνο εκπροσωπώντας τη Νέα
∆ηµοκρατία. Είναι µεγάλο θέµα, για να το παρακολουθούµε από
τις τηλεοράσεις και από το διαδίκτυο. Πρέπει να πάρετε πρωτο-
βουλίες, ενεργές πρωτοβουλίες. Αυτά, ως προς τον αγωγό
Μπουργκάς- Αλεξανδρούπολη, αυτό καθ’ αυτό.

Τώρα, σε σχέση µε την απελευθέρωση της ενέργειας, πολύ
καλά κάνατε και προχωρήσατε προς αυτήν την κατεύθυνση µόνο
που ξέρετε πως υπήρχε µία προεργασία. Νοµίζω, πως δεν ξεκί-
νησε η προσπάθεια αυτή από τις 4 Οκτωβρίου, ξεκίνησε πολύ νω-
ρίτερα και υπήρχαν αντιδράσεις µάλιστα προς αυτήν την
κατεύθυνση και των συνδικαλιστών σας στο χώρο του φυσικού
αερίου.
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Για δε τον ελληνοβουλγαρικό αγωγό, υπογραµµίζω ότι µε εµάς
ξεκίνησε. Καλά θα κάνετε να τον προχωρήσετε και να τον ολο-
κληρώσετε. Προβλήµατα σαν κι αυτά που αναφερθήκατε για την
απένταξη -όπως ισχυριστήκατε- του αγωγού προκύπτουν κάθε
µέρα σε ευρωπαϊκό επίπεδο, ιδιαίτερα όταν πρόκειται για έργα
αυτής της µορφής. Γνωρίζετε, πως κατ’ αρχάς υπήρχε έγκριση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής από το καλοκαίρι. Προχωρήσαµε µε
διαδικασίες εξπρές και πετύχαµε να ενταχθεί το έργο και κύριε
Υπουργέ –το ξέρουµε και εσείς και εγώ- στον τοµέα της διεθνούς
ενεργειακής πολιτικής έχετε κρατήσει αρκετούς από τους αν-
θρώπους που δούλευαν για εµάς. Οι ίδιοι άνθρωποι που σχεδία-
σαν τον αγωγό αυτό –σε ένα βαθµό τουλάχιστον- οι ίδιοι τον
προχωρούν.

Εποµένως, µην κάνετε τέτοιου είδους παρατηρήσεις. Είναι
άστοχες. Εµείς είµαστε εδώ, βάζοντας πάνω απ’ όλα την Ελλάδα.
Είµαι βέβαιος πως και εσείς κάνετε το ίδιο. Μας ενώνει η Ελλάδα
στον τοµέα της ∆ιεθνούς Ενεργειακής Πολιτικής. Θέλουµε να
ισχυροποιήσουµε τη χώρα και εσείς και εµείς και οικονοµικά και
γεωστρατηγικά, µόνο που πρέπει να περάσετε από τη θεωρία
στην πράξη, να δείξετε µεγαλύτερη κινητικότητα. ∆εν ξέρω πώς
θα µπορούσατε να το κάνετε αυτό, βρείτε άλλες δοµές µέσα
στην Κυβέρνηση, οργανωθείτε διαφορετικά, βρείτε καλύτερες
διόδους συνεργασίας µε το Υπουργείο Εξωτερικών, οργανωθείτε
µε διαφορετικό τρόπο.

∆εν αµφιβάλλω για τις προσωπικές σας ικανότητες, όµως
µέχρι στιγµής το αποτέλεσµα δεν µας ικανοποιεί. Φοβόµαστε για
τις εξελίξεις, ιδιαίτερα σε σχέση µε τον αγωγό Μπουργκάς- Αλε-
ξανδρούπολης. Μακάρι να διαψευστούµε, αλλά κάντε παρακαλώ,
ό,τι µπορείτε, γιατί είναι υποχρέωση σας. Είναι υποχρέωση όλων
µας µία εθνική επιτυχία να την προχωρήσουµε µέχρι το τέλος και
να παραµείνει επιτυχία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χατζηδάκη.
Ο κύριος Υπουργός έχει το συµπερασµατικό λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι έγινε
µία πολύ γόνιµη συζήτηση και κατατέθηκε ένας προβληµατισµός,
που µόνο θετικά έχει να συνεισφέρει στην προώθηση του συγ-
κεκριµένου θέµατος.

∆υστυχώς, όλοι αναγνωρίσαµε ότι είµαστε η χώρα η οποία υφί-
σταται εκούσα άκουσα τις επιλογές της Βουλγαρίας, της κάθε
φορά εκλεγµένης Βουλγαρικής Κυβέρνησης. Και το γεγονός ότι
οι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µπορούν να
έχουν µεγαλύτερη ελευθερία ή ελευθεριότητα λόγου, δεν αφαι-
ρεί από την Κυβέρνηση την ικανότητα να µπορεί να γνωρίζει πότε
πρέπει να παρέµβει στη συγκεκριµένη περίπτωση.

Και σας πληροφορώ, κύριε συνάδελφε, κύριε Χατζηδάκη, ότι
δεν θα πάµε στη Σόφια τώρα. ∆εν πρέπει να πάµε στη Σόφια
τώρα. Και ακούστε µε. Επιτρέψτε µου να ξέρω. ∆εν πρέπει να
πάµε τώρα στη Σόφια. Είναι πάρα πολύ πιθανό σε λίγες εβδοµά-
δες να εκδηλωθεί διπλωµατική πρωτοβουλία. Όµως, αυτή θα εκ-
δηλωθεί µε την προετοιµασία και τη µεθόδευση που θεωρούµε
εµείς ότι ωφελεί τα εθνικά συµφέροντα.

Και κλείνοντας, πρέπει να σας πω ότι εµείς είµαστε σε εγρή-
γορση. Και ξέραµε από πριν ότι ήταν πιθανό να εκδηλωθούν τέ-
τοιου είδους αντιδράσεις, διότι εµείς είµαστε σε καθηµερινή
ουσιαστικά επαφή όχι µόνο µε τους οµολόγους µας σε επίπεδο
Υπουργών –και αναφέροµαι όχι µόνο στον εαυτό µου, αλλά και
στην Τίνα Μπιρµπίλη, η οποία αν θυµάµαι καλά, έχει συναντηθεί
τουλάχιστον τρεις φορές µε τον Υπουργός Ενέργειας και την αν-
τίστοιχη Υφυπουργό- αλλά και µε τα υψηλού επιπέδου υπηρε-

σιακά στελέχη των δύο Υπουργείων που προσπαθούν -µεταφέ-
ροντας και ένα είδος τεχνογνωσίας από την ελληνική πλευρά
αναφορικά µε τις περιβαλλοντικές προσεγγίσεις- να δουν πώς
µπορούν να καθησυχαστούν οι ανησυχίες κατοίκων ή φορέων
στη γείτονα χώρα.

Τελειώνοντας, νοµίζω ότι µπορούµε να πούµε ότι οι επόµενοι
έξι, επτά µήνες θα είναι κρίσιµοι για τον Μπουργκάς-Αλεξαν-
δρούπολη. Έλαχε σε µας να ζήσουµε τη µεγάλη κρίση που, επα-
ναλαµβάνω, ότι σε µια πρώτη προσέγγιση δείχνει ότι ξεπερνά το
συγκεκριµένο αγωγό και έχει να κάνει µε ανασχεδιασµό των
βουλγαρορωσικών ενεργειακών σχέσεων και ίσως όχι µόνο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ελέχθησαν αυτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Γι’ αυτό επαναλαµβάνω ότι
επειδή εµείς νοιαζόµαστε για την ωρίµανση και προώθηση των
ενεργειακών σχέσεών µας µε τη Βουλγαρία, θα προσπαθήσουµε
να αξιοποιήσουµε στο µέγιστο δυνατό βαθµό τη σωφροσύνη, την
ωριµότητα µιας ευρωπαϊκής χώρας και την επιθυµία µας να υπη-
ρετήσουµε χωρίς κραυγές και χωρίς βιαστικές κινήσεις το εθνικό
συµφέρον.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, εγώ θέλω εκ µέρους του

Προεδρείου να εκφράσω την ικανοποίησή µου και να συγχαρώ
τους επερωτώντες συναδέλφους και όλους όσους έλαβαν το
λόγο για το πνεύµα της καλής συνεννόησης και συναντίληψης,
µε την επίδειξη και την ουσία του πνεύµατος εθνικής ευθύνης. Η
υποδοχή των λόγων κριτικής από πλευράς Υπουργού ήταν η αρ-
µόζουσα, η προσήκουσα.

Και θέλω να σηµειώσω επί του πρακτέου πως καλώς είπατε ότι
στον κατάλληλο καιρό και µε τον αρµόζοντα τρόπο θα γίνουν και
τα διαβήµατα και οι σχετικές ενέργειες. Ο στόχος ή αυτό που θα
πρέπει να έχουµε κατά νου είναι να µην µας υπερβούν τα γεγο-
νότα. Θα πρέπει να προλάβουµε τα γεγονότα και εκεί προσδιο-
ρίζεται και το χρονικό ορόσηµο της ανάληψης δράσεως.

Με την έκφραση, λοιπόν, της ικανοποίησής µου για το επίπεδο
της συζητήσεως, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’
αριθµόν 45/31/14-6-2010 επίκαιρης επερώτησης δεκαπέντε Βου-
λευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας προς τους Υπουργούς Εξωτερι-
κών και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε τα προβλήµατα του πετρελαιαγωγού Μπουργκάς-Αλε-
ξανδρούπολη.

Κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της
∆ευτέρας 31ης Μαΐου 2010 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυ-
ρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς τα Πρακτικά

της ∆ευτέρας 31ης Μαΐου 2010 επικυρώθηκαν.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.10’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Τρίτη 22 Ιουνίου 2010 και ώρα 18.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: ειδική ηµερήσια διάταξη της
Ολοµέλειας της Βουλής, συζήτηση και λήψη απόφασης, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 144 του Κανονισµού της Βου-
λής, επί της προτάσεως που κατέθεσαν 128 Βουλευτές της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινή-
µατος για σύσταση Εξεταστικής Επιτροπής, σχετικά µε την
πλήρη διερεύνηση της υπόθεσης των Οµολόγων.

9172 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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